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Z³oty medal dla Anety
Uczennica klasy trzeciej limanow-

skiego Gimnazjum nr 2, Aneta B¹dek zo-
sta³a laureatk¹ X Miêdzynarodowej Olim-
piady Jêzyka Rosyjskiego. Etap fina³owy
odbywa³ siê w dn. 23.06 - 1.07 br. w Mo-
skwie. Wziê³o w nim udzia³ ponad 300
uczestników z oko³o 50-ciu krajów m. in.
USA, Niemiec, Japonii, Mongolii, Hisz-
panii, Polski - gimnazjalistów i uczniów
szkó³ �rednich. Przerwy w zmaganiach
konkursowych wype³nione zosta³y zwie-
dzaniem stolicy oraz licznymi imprezami
kulturalnymi przygotowanymi przez or-
ganizatorów.

Sam udzia³ w eliminacjach by³ dla
Anety du¿ym zaskoczeniem, gdy¿ wyjazd
do Moskwy traktowa³a jako wycieczkê -
nagrodê za zdobycie I miejsca w Woje-
wódzkim Finale Konkursu Jêzyka Rosyj-
skiego. O uczestnictwie w Olimpiadzie
dowiedzia³a siê dopiero w dniu wyjazdu.
Mimo to uzyska³a 96 pkt na 100 mo¿li-
wych w etapach: pisemnym i ustnym i
zosta³a zdobywczyni¹ Z³otego Medalu.

Aneta uczy siê j. rosyjskiego do-
piero od trzech lat (najkrócej ze wszyst-
kich uczestników), a sukces zawdziê-
cza - jak sama mówi - swym nauczy-
cielkom: p. Barbarze Jaje�nicy ze Szko-
³y Podstawowej w M³ynnem oraz p.
Halinie Golonce z Gimnazjum nr 2,
która rozwinê³a jej umiejêtno�ci i przy-
gotowa³a do udzia³u w Olimpiadzie.

Gratulujemy Anecie jej osi¹gniêæ.

Puchary w Turnieju
Miast i Gmin

Na Zamku Suskim wrêczono pucha-
ry i dyplomy laureatom VII Sportowego
Turnieju Miast i Gmin w województwie
ma³opolskim. W�ród nagrodzonych by³y
miasto oraz gmina Limanowa.

Sportowy Turniej rozgrywano w
maju. Jego celem by³o zachêcenie jak
najwiêkszej liczby mieszkañców do ak-
tywnego uczestnictwa w zajêciach spor-
towych. Po podsumowaniu ilo�ci osób
bior¹cych udzia³ w ró¿nych formach
rekreacji ruchowej okaza³o siê, ¿e pierw-
sze miejsce w kategorii do 20 tys. miesz-
kañców zajê³o miasto Limanowa. Suk-
ces odnios³a równie¿ gmina Limanowa,
która wywalczy³a trzeci¹ lokatê w kate-
gorii do 50 tys. mieszkañców.

We wrze�niu w Suchej Beskidz-
kiej przy udziale Bogus³awa Sonika -
przewodnicz¹cego sejmiku wojewódz-
twa ma³opolskiego, nagrodzono zwy-
ciêskie miasta i gminy. W imieniu
w³adz Limanowszczyzny nagrody ode-
brali: Zbigniew Kapturkiewicz - repre-
zentuj¹cy miasto i Jerzy Pa³ka - przed-
stawiciel gminy.

Kombatanckie
uroczysto�ci

3 wrze�nia w ko�ciele parafialnym
w Sowlinach rozpoczê³y siê obchody
62- rocznicy wybuchu II wojny �wia-
towej. W uroczysto�ciach liczny udzia³
wziê³a m³odzie¿, która w³a�nie rozpo-
czyna³a nowy rok szkolny.

Po nabo¿eñstwie cz³onkowie
Zwi¹zku Kombatantów, Zwi¹zku ̄ o³-
nierzy Zawodowych i Oficerów Rezer-
wy pod przewodnictwem p³k. Kordecz-
ki, poczty sztandarowe, w³adze miasta
i powiatu, uczniowie i licznie przybyli
go�cie przemaszerowali przy wtórze
orkiestry �Echo Podhala� pod tablicê
upamiêtniaj¹c¹ wyj�cie na front Lima-
nowskiego Batalionu Obrony Narodo-
wej, gdzie z³o¿ono kwiaty.

 Na zakoñczenie rocznicowych wspo-
mnieñ m³odzie¿ IV LO pod przewodnic-
twem dyrektora Mariana Wójtowicza

przedstawi³a wzruszaj¹cy wystêp s³ow-
no-muzyczny. - Cieszê siê, ¿e w rocz-
nicy wrze�nia 1939 r. uczestnicz¹ de-
legacje wszystkich limanowskich szkó³
i sami uczniowie. W ten sposób m³o-
dzi poznaj¹ historiê i ucz¹ siê patrioty-
zmu - mówi³ Konstanty Juszkiewicz
prezes Zwi¹zku Kombatantów Ko³o
Limanowa. To by³a piêkna uroczy-
sto�æ. Mamy nadziejê, ¿e m³odzi j¹ za-
pamiêtaj¹ i bêd¹ przekazywaæ histo-
riê nastêpnym pokoleniom. Nas jest
ju¿ przecie¿ coraz mniej... - mówili
wzruszeni kombatanci.

Nowa siedziba
biblioteki

6 pa�dziernika rozpoczê³a siê wiel-
ka przeprowadzka ksi¹¿ek.

24 tysi¹ce 451 egzemplarzy, bo
tyle obecnie liczy ksiêgozbiór Biblio-
teki Pedagogicznej, trafia najpierw do
pude³, a pó�niej zostanie przewiezione
z ulicy Jana Paw³a 42 do nowej siedzi-
by na ul. Witosa 5. Na razie w budyn-
ku IV LO, gdzie znajdzie siedzibê bi-
blioteka, trwa malowanie i sprz¹tanie.
Jeszcze nie wiadomo, od kiedy czytel-
nicy bêd¹ mogli korzystaæ z nowych
pomieszczeñ.

Przeprowadzka jest zwi¹zana oczy-
wi�cie z pieniêdzmi. Tak¹ decyzjê pod-
j¹³ Urz¹d Marsza³kowski, pod który
podlega biblioteka, a poniewa¿ budynek
przy ul. Witosa 5 nale¿y do urzêdu, tam
nie trzeba bêdzie p³aciæ czynszu.

W nowym miejscu znacznie po-
prawi¹ siê te¿ warunki korzystania z
ksiêgozbioru. Do tej pory Biblioteka
Pedagogiczna dysponowa³a zaledwie
trzema pomieszczeniami. Nie by³o
osobnej czytelni, a panie: Jadwiga Ju-
recka, Paulina Ablewicz, Jadwiga Lisz-
ka i Lidia Mamak nie mia³y pokoju do
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prowadzenia prac bibliotecznych. Te-
raz odwiedzaj¹cy bibliotekê bêd¹ mieæ
do dyspozycji wypo¿yczalniê na par-
terze oraz osobno czytelniê na piêtrze.

Informacje
dla przedsiêbiorców

Punkt informacyjny dla przedsiê-
biorców dzia³aj¹cy w Starostwie Po-
wiatowym informuje, i¿ w ramach dzia-
³añ Rz¹du wobec ma³ych i �rednich
przedsiêbiorców uruchomiono progra-
my pomocowe. Programy te, pomocy
doradczej dla przedsiêbiorców jak i
dofinansowania szkoleñ, realizowane
s¹ przez Polsk¹ Agencjê Rozwoju
Przedsiêbiorczo�ci, a konkretnie przez
Regionalne Punkty Konsultacyjno-
Doradcze. W naszym przypadku rolê
doradcz¹ i informacyjn¹ pe³ni Ma³opol-
ska Agencja Rozwoju Regionalnego w
Krakowie.
- Bezp³atne us³ugi doradcze: program
zak³ada pomoc doradcz¹ dla ma³ych i
�rednich przedsiêbiorców oraz osób
podejmuj¹cych dzia³alno�æ gospodar-
cz¹. Doradztwo obejmuje tematykê:
administracyjno-prawnych aspektów
prowadzenia dzia³alno�ci gospodar-
czej, zarz¹dzania przedsiêbiorstwem
(dziedziny prawa, marketingu, finan-
sów i podatków oraz produkcji), pro-
gramów pomocowych oraz kompute-
ryzacji w firmie.

W jednym roku kalendarzowym
przedsiêbiorca mo¿e skorzystaæ ³¹cz-
nie z 10 godzin takich us³ug. Wymie-
nione us³ugi maj¹ charakter bezp³atny,
a dostêpne s¹ na terenie ca³ej Polski w
Punktach Konsultacyjno-Doradczych.
Rolê naszego regionalnego punktu do-
radczego pe³ni Ma³opolska Agencja
Rozwoju Regionalnego w Krakowie,
mieszcz¹ca siê przy ul. Kordylewskie-
go 11, tel./0-12/ 41-38-913.
- Dotacje szkoleniowe: dotacja szkole-
niowa dostêpna jest dla ma³ych przed-
siêbiorców, a udzielana jest wy³¹cznie
z tytu³u uczestnictwa w szkoleniu w³a-
�ciciela, wspó³w³a�ciciela lub pe³no-
mocnika danej firmy. Dotacja przezna-
czana jest na sfinansowanie czê�ci
kosztów uczestnictwa w szkoleniach
zwi¹zanych z zarz¹dzaniem zasobami
ludzkimi, przepisami prawa zwi¹zany-
mi z prowadzeniem dzia³alno�ci gospo-

darczej, zastosowaniem technik infor-
matycznych w przedsiêbiorstwie, mar-
ketingiem i finansowaniem rozwoju
przedsiêbiorstwa. Kwota dotacji nie
mo¿e przekroczyæ 60% ceny netto
szkolenia, tj. kwoty 1.000 PLN. £¹cz-
na kwota dotacji udzielonych jednemu
przedsiêbiorcy w ci¹gu roku kalenda-
rzowego nie mo¿e przekroczyæ 5.000
z³. Dotacje udzielane s¹ w Punktach
Refundacji Szkoleñ. Taki punkt dla
naszego regionu, mie�ci siê w Ma³o-
polskiej Agencji Rozwoju Regionalne-
go - adres jak wy¿ej.

Szczegó³owe informacje odno�nie
w/w programów dostêpne s¹ na stro-
nach internetowych Polskiej Agencji
Rozwoju Przedsiêbiorczo�ci pod adre-
sem: www.parp.gov.pl. Dzia³a równie¿
linia informacyjna dla przedsiêbiorców
(0-22) 699 70 18, 699 70 23, 699 71 88
lub email: doradca@parp.gov.pl

Wiadomo�ci na stronach 3 i 4 przygotowa-
li: Jolanta Bugajska, Ilona Jurowicz Macho-
wicz, Jolanta Szyler.

Zaginê³o prawo wykonywania zawo-
du pielêgniarki nr. 723 wydane przez
Urz¹d Wojewódzki w Nowym S¹czu
na nazwisko Zborowska Maria.

Do wynajêcia jest lokal handlowo-
us³ugowy o pow. 45 m2 przy g³ów-
nej ulicy w Limanowej z mo¿liwo-
�ci¹ zaplecza magazynowego.
Wiadomo�æ tel.: (018) 337-11-90.

P.P.H. �Limol� Sp z.o.o. ul. Fabrycz-
na 1 34-600 Limanowa sprzeda:
dzia³kê o powierzchni 36 arów po³o-
¿on¹ w Dobrej przy trasie Limano-
wa-Kraków.
Informacja tel.: 337-28-41 codzien-
nie od 800 do 1100.

Og³oszenia

VIII Rajd szlakiem
walk Legionów

W dniach 28-29 wrze�nia oby³ siê
VIII Rajd szlakiem walk Legionów
Polskich na Limanowszczy�nie, orga-
nizowanym przez oddzia³y �Strzelca�,
Zespó³ Szkó³ im. KEN w Tymbarku i
miejscowy Urz¹d Gminy. Udzia³ w
nim wziê³o ok. 100 uczestników -
Strzelców z Tymbarku i Nowego S¹-
cza, uczniów szkó³: ZSME i II LO w
Limanowej, Stra¿aków OSP w Tym-
barku. Liczn¹ reprezentacjê wystawi-
³o II LO, maj¹ce za patrona Legiony
Józefa Pi³sudskiego.

Trasa rajdu tradycyjnie prowadzi³a
z Dobrej przez szczyt £opienia i prze-
³êcz im. Rydza �mig³ego w Chyszów-
kach na Mogielicê, a potem do Tym-
barku. Na szlaku organizatorzy wyzna-
czyli punkty kontrolne, gdzie odbywa-
³y siê konkursy wiedzy o Legionach i
krajoznawczy. Po zej�ciu z trasy, w In-
ternacie ZS im. KEN m³odzie¿ uczest-
niczy³a w zawodach strzeleckich, te�cie
sprawno�ciowym oraz konkursie wie-
dzy na temat pierwszej pomocy. Nie bra-
kowa³o wiêc atrakcji, a niewygody i
trudno�ci (choæby ulewny deszcz i b³o-
to) wszyscy przyjmowali z u�miechem.

W ogólnej punktacji najwy¿sze
lokaty uzyska³y dru¿yny tymbarskie:

Strzelcy, OSP i klasa wojskowa ZS im.
KEN. W turnieju strzeleckim I miejsce
zdoby³y: uczennica kl. II Marta W¹tor
z II LO w Limanowej oraz Dorota Jam-
czyk i Katarzyna Kapturkiewicz z No-
wego S¹cza; w kat. ch³opców: Rafa³
Mi�kowiec z Tymbarku, Marcin Stec z
Nowego S¹cza i Leszek Sikoñ, uczeñ
kl III II LO Limanowej.

Dla uczestników rajd ten jest oka-
zj¹ nie tylko do poznania walorów tu-
rystycznych Beskidu Wyspowego, ale
równie¿ pog³êbienia wiedzy o walkach
Legionów Polskich na naszych zie-
miach. Z roku na rok cieszy siê on wiêk-
sz¹ popularno�ci¹ w�ród m³odzie¿y i
wychowawców.



5Echo Limanowskie nr 88 Pa�dziernik-Listopad 2001

O prawdziwo�ci s³ów Przewodnicz¹cego
Rady Miasta...

W wywiadzie udzielonym �Gaze-
cie Krakowskiej� wydanie z dn.
22- 23.09. 2001r. pt. �Szukanie koz³a
ofiarnego� przewodnicz¹cy Rady
Miasta p. Kazimierz Kowal poda³ wie-
le faktów, które z prawd¹ nie maj¹ nic
wspólnego. Z wieloma wypowiedzia-
mi mo¿na polemizowaæ, lecz w wielu
kwestiach p. przewodnicz¹cy mija siê
z prawd¹.

Nieprawd¹ jest, ¿e na moj¹ inter-
pelacjê p. przewodnicz¹cy poda³ zarob-
ki p. burmistrza w roku 2001 z zazna-
czeniem i¿ s¹ one bez ZUS-u, takie za-
strze¿enie poda³ tylko przy poborach
brutto w roku 2000, natomiast w latach
1998, 1999, 2001 takiej uwagi nie by³o.
Dlatego kwota podana dla Dziennika
Polskiego zbulwersowa³a wielu miesz-
kañców naszego miasta, gdy¿ by³a ona
wy¿sza o l 800 z³. Natomiast w odpo-
wiedzi na pytanie dziennikarza doty-
cz¹ce ukrywania przed radnymi pism
kierowanych do nich z Prokuratury
Okrêgowej w Nowym S¹czu p. prze-
wodnicz¹cy stwierdzi³: �W marcu do
UM wp³ynê³y pisma adresowane do
przewodnicz¹cego RM z prokuratury,
informuj¹ce mnie, zarazem pracodaw-
cê burmistrza o wszczêciu postêpowa-
nia wobec burmistrza i jego zastêpcy�
koniec cytatu. Wobec podania Czytel-
nikom GK w wywiadzie nieprawdy,
przybli¿ê Czytelnikom �Echa� ten te-
mat. Mianowicie w dniu 26 marca br.
na rêce przewodnicz¹cego Rady Mia-
sta wp³ynê³o pismo z Prokuratury
Okrêgowej w Nowym S¹czu o tre�ci-
cytat �Na podstawie art. 21 par. 2 Ko-
deksu Postêpowania Karnego Zawia-
damiam Radê Miasta w Limanowej, ¿e
w dniu 21.03.2001 Leszkowi W.... bur-
mistrzowi miasta Limanowa przedsta-
wiono zarzut pope³nienia przestêpstwa
z art....�.  Nastêpnie przedstawiono for-
malne zarzuty. Identycznej tre�ci pismo
wp³ynê³o w dniu 30 marca br. i doty-
czy³o ono zastêpcy burmistrza p. £ucji
K. Oba wiêc pisma skierowane zosta-
³y do Rady Miasta w Limanowej a nie
do przewodnicz¹cego, chyba ¿e p. prze-
wodnicz¹cy jest osob¹ w 22 postaciach.

Nie poinformowanie radnych o za-
rzutach prokuratury wobec burmistrza
i jego zastêpcy mia³o kolosalne zna-
czenie w dniu 26 kwietnia br., kiedy to
Rada Miasta g³osowa³a nad absoluto-
rium dla cz³onków Zarz¹du Miasta.
Pan przewodnicz¹cy w wywiadzie za-
s³ania siê tym, ¿e, cytujê: �W okresie
poprzedzaj¹cym nadej�cie owych pism
(radni) byli przes³uchiwani przez poli-
cjê i prokuraturê�. No có¿, nale¿a³oby
mo¿e u�wiadomiæ pana przewodnicz¹-
cego, ¿e co innego braæ udzia³ w prze-
s³uchaniu, a co innego znaæ wynik
�ledztwa i przes³uchañ oraz postawio-
nych formalnie zarzutów. Bowiem nie
ka¿de �ledztwo prowadzi do postawie-
nia zarzutu. Wiedz¹c o postawionych
przez prokuraturê zarzutach wielu rad-
nych zastanowi³oby siê, czy udzieliæ
burmistrzowi i zastêpcy wotum zaufa-
nia. Nie jest prawd¹ i to, ¿e w dniu 7
czerwca pyta³em o pismo, które wp³y-
nê³o do UM w dniu 4 czerwca br., in-
formuj¹ce Radê Miasta o zamkniêciu
�ledztwa i skierowaniu aktu oskar¿e-
nia przeciwko osobom pe³ni¹cym w
mie�cie najwa¿niejsze funkcje. Pyta-
³em: �Czy na rêce p. przewodnicz¹-
cego wp³ynê³y jakiekolwiek pisma z
prokuratury dotycz¹ce odkupienia
dzia³ek przy ul.
Z. Augusta przez Zarz¹d Miasta�. Pan
przewodnicz¹cy na tej sesji odpowie-
dzia³, ¿e ¿adne pisma w tej sprawie
do niego nie dotarty. Obecnie posia-
dam kserokopie pism, które w czê�ci
wy¿ej cytowa³em, a z których wynika
i¿ odebra³ je p. przewodnicz¹cy w dniu
26 marca br. potwierdzaj¹c ich odbiór
w³asnorêcznym podpisem i pisz¹c od-
rêczn¹ notatkê o przekazaniu ksero-
kopii p. burmistrzowi. Odbiór drugie-
go pisma (z dn. 3O marca) potwier-
dzi³ w dniu 2 kwietnia br. Sesja abso-
lutoryjna mia³a miejsce w dniu 26
kwietnia br. Natomiast o pi�mie otrzy-
manym w dniu 4 czerwca br. skiero-
wanym do Rady Miasta w Limanowej
tj. 3 dni przed sesj¹ radni zostali poin-
formowani nie na sesji 7 czerwca, lecz
dopiero na kolejnej sesji w dniu 28
czerwca. Radnym przewodnicz¹cy
odczyta³ tylko fragment z owego pi-
sma informuj¹cego o zakoñczeniu

�ledztwa, nie przytaczaj¹c z tego¿ pi-
sma ani nazwisk, ani uzasadnienia pro-
kuratury, jak t³umaczy w wywiadzie:
�Z obawy naruszenia dóbr osobistych
tych osób�. Obawiam siê, ¿e ochrona
tzw. dóbr osobistych nie dotyczy osób
publicznych. W jednakowym stopniu
krytyce i os¹dowi podlegaj¹ tak rad-
ny jak i burmistrz czy prezydent. A
mo¿e tu chodzi o ochronê �sto³ków�?
Dlatego te¿ w chwili obecnej, gdy rad-
ni znaj¹ tre�æ wszystkich pism kiero-
wanych do Rady Miasta (poznanych
dopiero na sesji nadzwyczajnej 28.08
br.), ci�nie siê pytanie, dlaczego prze-
wodnicz¹cy nie skonsultowa³ tre�ci
pism ze swoimi zastêpcami, nie pofa-
tygowa³ siê do prokuratury w Nowym
S¹czu w celu uzyskania wiêkszej ilo-
�ci informacji w tak wa¿nej dla na-
szego miasta sprawie, trzymaj¹c bar-
dzo d³ugo ca³¹ sprawê w wielkiej ta-
jemnicy. Czy¿by chodzi³o o �krycie
kolesiów� czy te¿ o �bezkonfliktowe�
przewodzenie Rad¹ Miasta do czasu
rozpoczêcia procesu karnego burmi-
strza i jego zastêpcy? Czy wobec tego
mo¿na darzyæ zaufaniem osobê, która
w sposób nieodpowiedzialny zataja
wa¿ne informacje dla Rady Miasta,
czyni¹c to rzekomo dla jedno�ci
Rady? Czyim kosztem? To nie jest te¿
szukanie �koz³a ofiarnego�. Przewod-
nicz¹cy RM jest pracodawc¹ dla bur-
mistrza, a burmistrz odpowiada za Za-
rz¹d. Nie jestem jedynym niezadowo-
lonym radnym z pracy pana przewod-
nicz¹cego, równie¿ 50% radnych nie
kryje swojego niezadowolenia. Mo¿e
dla innych wa¿ny jest tzw. �wiêty spokój?

Ryszard Kulma
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Wyniki wyborów do Sejmu z 23. 09. 2001
- kandydaci z Ziemi Limanowskiej

Krajobraz po wyborach
Ju¿ pewnie wszyscy znaj¹ wyniki wyborów do Sejmu i Sena-

tu. Niew¹tpliwym sukcesem jest to, ¿e tym razem mamy dwóch
pos³ów wywodz¹cych siê z terenu naszego powiatu. Wynik wybo-
rów jest bardzo du¿ym sukcesem samych kandydatów i ich szta-
bów, ale tak¿e chyba nie mniejszym �Zwi¹zku Limanowian�. W³a-
�nie to Stowarzyszenie na d³ugo przed wyborami postanowi³o zro-
biæ mo¿liwie wszystko po to, aby z terenu powiatu wybrani zostali
nasi przedstawiciele do parlamentu. Grupa wybranych dzia³aczy
Zwi¹zku pod �kierownictwem� pana Marka Czeczótki przeprowa-
dzi³a szereg spotkañ, rozmów i konsultacji. Choæ ju¿ prawie na sa-
mym koñcu dosz³o nagle i zupe³nie nieprzewidzianie do zg³oszenia
trzech kandydatów z �Alternatywy�, to i tak w naszym powiecie
przypada³o w porównaniu z innymi najmniej kandydatów w przeli-
czeniu na jednego wyborcê. Takie racjonalne ograniczenie liczby
kandydatów uda³o siê na naszym terenie po raz pierwszy od czasu
kiedy prowadzone s¹ demokratyczne wybory. W tym momencie
pojawi³a siê ju¿ realna szansa na sukces, ale trzeba by³o jeszcze prze-
konaæ potencjalnych wyborców, by g³osowali przede wszystkim
w³a�nie na kandydatów ze swojego powiatu. Taki te¿ by³ apel, za-
mieszczony miêdzy innymi w ostatnim numerze �Echa�. A oto jak
przedstawiaj¹ siê zebrane z terenu powiatu wyniki wyborów.

Na 84 329 uprawnionych do g³osowania w wyborach
wziê³o udzia³ 40 605 osób, a liczba oddanych g³osów wy-
nios³a 40 464 w tym wa¿nych g³osów oddano 38 332. Fre-
kwencja wiêc wynios³a oko³o 48 %. Najwiêksza frekwen-
cja, bo prawie 56 %, by³a w gminach Laskowa i Tymbark,
a najni¿sza w gminie Nied�wied�, gdzie do wyborów po-
sz³o tylko 36 % uprawnionych. Nie s¹ to jakie� szczegól-
nie buduj¹ce wyniki, bo trudno powiedzieæ, ¿eby �rednia
frekwencja na terenie powiatu nie mog³a byæ wiêksza.

Poszczególne listy uzyska³y na terenie powiatu nastê-
puj¹ce poparcie (procentowo):

Wyborcy z naszego powiatu na �swoich�, bo pochodz¹cych
z terenu naszego powiatu, kandydatów oddali w sumie 20 844
g³osów, czyli tylko oko³o 54,4 % g³osuj¹cych popar³o �swoich�
kandydatów. Tym sposobem, a¿ 17 488 wyborców g³osowa³o na

�obcych�, to jest kandydatów pochodz¹cych spoza powia-
tu. Z tej liczby mo¿na by w jaki� sposób odliczyæ i �wyt³u-
maczyæ� tylko 7 433 osób, które zdecydowa³y siê poprzeæ
listy Samoobrony, Ligi Polskich Rodzin i Unii Wolno�ci, bo
z naszego terenu nie by³o na tych listach ¿adnych kandyda-
tów. Nawet tak licz¹c, to a¿ 10 055 wyborców dokona³o
wyboru innego ni¿ �powiatowego� kandydata na li�cie któ-
r¹ preferowa³o. Mo¿na te¿ rezultaty wyborcze rozliczyæ w
inny sposób. Oddali�my a¿ 17 488 g³osów na kandydatów
pochodz¹cych z terenu innych powiatów, a jednocze�nie
�nasi� kandydaci uzyskali w tych terenach tylko 5 864 g³o-
sów. Przy takim liczeniu bilans jest dla naszego powiatu
niekorzystny a¿ o 11 624 g³osów. Gdy zauwa¿ymy, ¿e np.
panu Józefowi Kowalczykowi zabrak³o do uzyskaniu man-
datu zaledwie 276 g³osów, to widzimy, ¿e spokojnie mogli-
�my mieæ i trzeciego pos³a. By³o to tym razem tak bardzo,
bardzo blisko. Tym bardziej, ¿e jak mo¿na zauwa¿yæ anali-
zuj¹c wyniki tylko na jednego, pochodz¹cego z Nowego
S¹cza kandydata z tej samej listy czyli SLD-UP oddano w
naszym powiecie 1 605 g³osów. My�lê, ¿e taki sposób g³o-
sowania w du¿ej czê�ci móg³ siê wzi¹æ miêdzy innymi ze
zbyt ogólnego i nie uwzglêdniaj¹cego interesów lokalnych
przemy�lenia zasad wynikaj¹cych z ordynacji wyborczej.
Je¿eli chcia³em bowiem koniecznie poprzeæ dan¹ listê i jed-
nocze�nie zadbaæ o interes swojej �ma³ej ojczyzny�, to mo-
g³em dedukowaæ w ten sposób: �Kandydat z Nowego S¹cza
i tak bêdzie mia³ wystarczaj¹c¹ i najwiêksz¹ w okrêgu liczbê
g³osów. Je¿eli wiêc przejdzie ca³a ta lista to i tak bêdzie on mia³
mandat. Ja, oddaj¹c swój g³os w pierwszej kolejno�ci popie-
ram dan¹ listê -tak wynika bowiem z ordynacji wyborczej. Po-
�rednio pomagam wiêc i temu kandydatowi, bo w ten sposób
ca³a lista uzyskuje wiêksze poparcie. G³osuj¹c jednak na kan-
dydata ze swojego powiatu zwiêkszam zdecydowanie w³a�nie
jego szanse, a na tym powinno mi zale¿eæ przede wszystkim!�
Id¹c do wyborów trzeba by³o wiêc najpierw zdecydowaæ

jak¹ listê siê poprze, a potem wykazuj¹c lokalny pa-
triotyzm wybraæ na niej kandydata z terenu swo-
jego powiatu. Gdyby�my tylko w wiêkszej czê-
�ci o tym pamiêtali, to mogliby�my cieszyæ siê
jeszcze bardziej.

Trzeba jednak powiedzieæ bezstronnie, ¿e i
tak wyci¹gnêli�my wszyscy odpowiednie wnio-
ski z ostatnich nieudanych dla nas kampanii. Te-
raz trzeba jeszcze zadbaæ o to, by w nastêpnych
wyborach postawiæ sobie jeszcze ambitniejsze cele

i zmobilizowaæ spo³eczno�æ do lepszej frekwencji i
g³osowania z uwzglêdnieniem interesów lokalnych.

S¹dzê równie¿, ¿e po kadencji, która jak wiemy trwa
cztery lata, du¿a czê�æ powiatowej spo³eczno�ci przekona siê
do tego jak wa¿n¹ rolê odgrywa w demokratycznym pañstwie
pose³. To wszystko powinno podzia³aæ na nas mobilizuj¹co.

Roman Duchnik
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41rnugêrkow

.jowe³yb(
)eikced¹sowon

1 naJikciwg¹rohC aciwarPSWA 3 743 194

2 wa³sinatSiksbêD SRawytanretlA 541 653 444

3 namoRkeduD aciwarPSWA 973 5422 6452

4 wa³sinorBaktuD LSP 993 8473 4844

5 kezsicnarFanizdeizD LSP 6 6481 5802

6 fezóJzsuineguErois¹G SRawytanretlA 2 54 09

7 w³seiWkyzcnaJ
iowarP

æ�owildeiwarpS
234 0412 2983

8 fezóJkyzclawoK PU-DLS 248 9691 7872

9 zsuedaTatilataP
amroftalP

aksletawybO
18 9613 4214

01 zsuedaTiksñahcraP
amroftalP

aksletawybO
289 2944 6294

11 wa³sizdZñelomS SRawytanretlA 0 01 28

21 ³ewaPralaT LSP 21 774 109

einzc¹£ 3823 44802 25862

Wyniki wyborów do Sejmu z 23. 09. 2001

Wyniki wyborów w mie�cie Limanowa Wyniki wyborów w powiecie limanowskim

Wybrani pos³owie
z Ziemi Limanowskiej

Bronis³aw Dutka
Polskie Stronnictwo Ludowe

4484 g³osy

Tadeusz Parchañski
Platforma Obywatelska

4926 g³osów
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Wyniki wyborów do Sejmu z 23. 09. 2001
- kandydaci z Ziemi Limanowskiej

Pos³owie z Ziemi Limanowskiej

Bronis³aw Dutka

Ur. 15. 08. 1957 r. w
Pisarzowej. ¯ona, Doro-
ta, pracuje w Starostwie
Powiatowym w Limano-
wej, a czterech synów
(Piotr, Pawe³, £ukasz i
Mateusz) uczy siê. Dutka
posiada gospodarstwo
rolne o pow. 5 ha z do-

mem w Pisarzowej. Jest on absolwentem Akademii Rolni-
czej w Krakowie (ekonomika i organizacja rolnictwa). Od
1987 r. cz³onek Zjednoczonego Stronnictwa Ludowego,
pó�niej PSL. Obecnie wójt Gminy Limanowa, poprzednio
1983- 1987 doradca w ODR, 1989 - naczelnik miasta i gmi-
ny Limanowa, a od 1990 roku burmistrz. W latach 1991-
1993 by³ ju¿ pos³em z ramienia PSL.

Tadeusz Parchañski

Ur. 21. 06. 1947 w Katowi-
cach. ¯ona Bo¿ena jest lekarzem
stomatologiem. Posiada troje dzie-
ci. Mieszka w S³opnicach w miesz-
kaniu lokatorskim o pow. 60 m2, a
dom jednorodzinny znajduje siê w
trakcie budowy. Absolwent AGH,
mgr in¿. mechanik. Obecnie pra-
cuje jako wice wojewoda ma³opol-
ski, wcze�niej przez 9 lat by³ w sa-
morz¹dzie na stanowisku wójta w
gminach Tymbark i S³opnice. Bez-

partyjny, poprzednio nale¿a³ do Stronnictwa Konserwatyw-
no-Ludowego. Za swój najwiêkszy sukces ¿yciowy uwa¿a
dokoñczenie gazyfikacji gmin Tymbark i S³opnice oraz bu-
dowê dwóch szkó³ w S³opnicach.

Wywiad z Pos³em na Sejm RP
Bronis³awem Dutk¹
Jolanta Bugajska:Proszê przyj¹æ gratulacje od czytelni-
ków �Echa Limanowskiego�. S¹dzê, ¿e niezale¿nie od tego,
kto jakie ugrupowanie polityczne popiera, wszyscy cieszy-
my siê, ¿e mamy pos³a reprezentuj¹cego Limanow¹.
Bronis³aw Dutka:Czujê siê reprezentantem nie tylko Li-
manowej, ale i ca³ej Ziemi Limanowskiej. Takie te¿ by³o
moje has³o wyborcze: �Czas na pos³a z Ziemi Limanow-
skiej�. Chcia³bym podziêkowaæ wszystkim, którzy na mnie

***

g³osowali, a szczególnie tym, którzy zrobili to po raz czwar-
ty. Do³o¿ê wszelkich starañ, aby nie zawie�æ ich oczekiwañ.
- Jest Pan cz³owiekiem bardzo zapracowanym. Wyjazdy do
Warszawy, Krakowa, spotkania, zaproszenia. Czy s¹ to obo-
wi¹zki wynikaj¹ce ju¿ z funkcji pos³a czy jeszcze wójta?
- Z obydwu funkcji. Funkcjê wójta przekazujê swojemu
nastêpcy, ale zapewne jeszcze d³ugo zamykanie spraw gmi-
ny, które rozpocz¹³em, bêdzie mnie absorbowaæ. Funkcja
pos³a - je¿eli chce siê j¹ sprawowaæ dobrze - zapewne bê-
dzie zajmowa³a ca³y mój czas. Chcê byæ Pos³em w ca³ym
okrêgu, szczególnie na Ziemi Limanowskiej, ale zapewne
sprawy gminy i miasta bêd¹ mi zawsze bardzo bliskie.
- By³ Pan ju¿ pos³em, dlatego chyba mogê zadaæ to pytanie:
jak teraz zmieni siê Pana ¿ycie?
- Pos³owanie jest zaszczytem, ale do�æ uci¹¿liwym dla pe³-
ni¹cego tê funkcjê. Warszawa jest daleko i wiem, ¿e ci¹g³e
wyjazdy to jeden z najgorszych elementów pos³owania.
Sporo ¿ycia spêdzê niestety w podró¿y. Praca w Sejmie ra-
czej mnie nie zaskoczy.
- Jak zareagowa³a rodzina na wiadomo�æ o tym, ¿e uzyska³
Pan mandat poselski?
- Ró¿nie. Z zadowoleniem, ale bez zachwytu. Rodzina te¿
to przerabia³a.
- Wiemy ju¿, jak zmieni siê Pana ¿ycie. A jak zmieni siê ¿ycie
w Limanowej?
- Mam nadziejê, ¿e na lepsze i ¿e równie¿ ja siê do tego
przys³u¿ê, ale sporo bêdzie zale¿a³o tak¿e od samych miesz-
kañców: jak zorganizuj¹ w³asne ¿ycie, jak pracowaæ bêdzie
samorz¹d miejski i powiatowy.
- Jest Pan m³odym cz³owiekiem. Ma Pan dopiero 44 lata, a
by³ Pan ju¿ Naczelnikiem Miasta, burmistrzem, pos³em,
wójtem, i teraz po raz kolejny pos³em. Czy ma Pan jak¹�
metodê na osi¹gniêcie sukcesu?
- Staram siê byæ blisko ludzi, w sta³ym kontakcie z nimi. Nie
przebieram w �rodowiskach. Równie wa¿ny dla mnie jest cz³o-
wiek bogaty i biedny, wykszta³cony i niewykszta³cony, stary i
m³ody. Ka¿dy ma swoj¹ m¹dro�æ - warto go pos³uchaæ.
- Mam szczê�cie zawsze widzieæ Pana u�miechniêtego. Czy
to jest Pana recepta na ¿ycie?
-Te¿, ale lubiê u�miechaæ siê do ludzi, mam to gdzie� zako-
dowane w charakterze. Do redaktorki �Echa Limanowskie-
go� u�miecham siê jeszcze chêtniej. Proszê przyj¹æ ten
u�miech, jako u�miech dla wszystkich czytelników �Echa
Limanowskiego�.
-Serdecznie dziêkujê za rozmowê i ¿yczê wielu sukcesów, bo s¹-
dzê, ¿e sukcesy Pana bêd¹ sukcesami ca³ej Limanowszczyzny.
-Dziêkujê, mam tak¹ nadziejê.

Jolanta Bugajska
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Powiatowa ekstraklasa
W ka¿dej dziedzinie mo¿na prowadziæ stosowne klasyfikacje. Jednak w ka¿dej z klasyfikacji s³owo �ekstra�

oznacza tych najlepszych. W�ród przedsiêbiorstw dzia³aj¹cych na terenie naszego powiatu, te które ju¿ wdro¿y³y
systemy zarz¹dzania jako�ci¹ nale¿¹ niew¹tpliwie do gospodarczej ekstraklasy. Pozosta³e, a jest ich du¿o, powinny
mieæ ambicje by do³¹czyæ do tego ekskluzywnego grona w mo¿liwie najkrótszym czasie. Cieszyæ siê nale¿y z tego, ¿e
4 pa�dziernika br. kolejne przedsiêbiorstwo, a jest nim Przedsiêbiorstwo Produkcyjno Us³ugowo Handlowe WO-
LIMEX otrzyma³o certyfikat potwierdzaj¹cy wdro¿enie systemu zarz¹dzania jako�ci¹ wed³ug kryteriów przewi-
dzianych w normie ISO 9002.

Obecna sytuacja na rynku charakteryzuj¹ca siê ogromn¹ konkurencyjno�ci¹ stawia przed firmami nowe wy-
magania. Wysoka jako�æ wyrobów i us³ug sta³a siê pierwszym kluczem otwieraj¹cym rynek. Dzisiaj klient chce
mieæ pewno�æ, ¿e w ca³ym procesie powstawania wyrobu czy us³ugi nie zaniedbano w przedsiêbiorstwie jakiejkol-
wiek czynno�ci, która mo¿e mieæ wp³yw na jako�æ. Jest to tym wa¿niejsze, ¿e z ka¿dym rokiem zbli¿amy siê do
pe³nej konfrontacji z globaln¹ gospodark¹. W tej sytuacji w krêgach gospodarczych certyfikat ISO jest postrzega-
ny jako swoisty paszport do europejskiego rynku dla polskich przedsiêbiorstw. Ale jeszcze chyba zbyt czêsto trak-
towany jest jako niepotrzebny, zbêdny baga¿, zbyt kosztowny i krêpuj¹cy swobodê dzia³ania firm.

By zbytnio nie �teoretyzowaæ� najlepiej bêdzie, gdy w tym miejscu oddamy g³os naszym liderom i pos³uchamy,
co w tej wa¿nej kwestii maj¹ do powiedzenia.

Meblomet Spó³dzielnia Pracy
Prezes: Stanis³aw Mi�kowiec

�Meblomet� jako producent estetycz-
nych i funkcjonalnych mebli dzia³a na ryn-
ku meblarskim blisko 50 lat. Wyroby tej
mszañskiej firmy sprzedawane s¹ w kra-
jach Europy Zachodniej i Wschodniej,
Ameryki i Azji. Lata dzia³alno�ci firmy
pozwoli³y jej na uzyskanie wielu presti¿o-

wych certyfikatów i wyró¿nieñ m.in.: Solidny Partner`98,
Lider Regionu Ma³opolska, Z³ota Firma 2001 r., Prymus
2001r, certyfikaty IKEA w zakresie jako�ci i ochrony �ro-
dowiska. Uwieñczeniem wysi³ków firmy w dziedzinie ja-
ko�ci by³o uzyskanie w 1999 r. certyfikatu jako�ci ISO 9002.

Efektem wdro¿enia systemu by³ wzrost liczby zawie-
ranych kontraktów, ograniczenie ilo�ci braków, obni¿enie
kosztów wytwarzania, poprawa produktywno�ci i wizerun-
ku firmy. Certyfikacja dla firmy to przepustka na drodze do
Unii Europejskiej. Porz¹dkuj¹c nadal swoj¹ politykê we-
wnêtrzn¹, �Meblomet� zakoñczy³ prace maj¹ce na celu in-
tegracjê systemów zarz¹dzania jako�ci¹ wg ISO 9001:2000,
ochron¹ �rodowiska wg ISO 14001 oraz BHP wg ISO 18001.
Jeszcze w tym roku firma planuje poddaæ system zintegro-
wany procesowi certyfikacji.

***

�Limatherm� Sp. z o.o. jest
uznanym w Europie produ-
centem przemys³owym czuj-
ników temperatury. Na ryn-

kach: polskim oraz zagranicz-
nych dzia³a ju¿ od ponad 30 lat.

Inco Veritas S.A.
Zak³ad Produkcji
Artyku³ów �ciernych
Prezes: Jerzy £abuz

Zak³ad maj¹cy siedzibê w Mszanie Dolnej powsta³
w 1955 r. Podczas kilkudziesiêciu lat swojej dzia³alno�ci
przeszed³ wiele przeobra¿eñ. Najpierw zajmowa³ siê pro-
dukcj¹ wyrobów z drewna, nastêpnie zmieniono profil na

Podhalañska Fabryka
Aparatury Pomiarowej
Prezes: Mieczys³aw Su³kowski

Ponad 60% produkcji jest eksportowana, w tym g³ównie do
Niemiec (80%) oraz do Francji, Holandii, Szwecji, Brazy-
lii, Chin, Egiptu i innych. Obecnie przedmiotem dzia³ania
Spó³ki jest produkcja aparatury kontrolno-pomiarowej do
pomiaru wielko�ci nieelektrycznych, w tym do przemys³o-
wych pomiarów temperatury, produkcja przetworników i
regulatorów oraz elektronicznych uk³adów do sterowania i
regulacji, produkcja odlewów ci�nieniowych z aluminium i
cynku, wykonywanie produkcji i us³ug z zakresu obróbki
mechanicznej oraz handel artyku³ami technicznymi.

Firma w 1998 roku uzyska³a certyfikat na zgodno�æ sys-
temu zapewnienia jako�ci z normami ISO 9002 (DIN EN
ISO 9002:1994 ) nadany przez firmê TUV Nord Niemcy.
W 1999 roku przedsiêbiorstwo by³o finalist¹ drugiej edycji
Ma³opolskiej Nagrody Jako�ci.

Wdro¿enie systemu zapewnienia jako�ci w firmie by³o
naturalnym efektem kontaktów z firmami zagranicznymi.
Podczas czteroletnich prac nad certyfikacj¹ przedsiêbiorstwo
kierowa³o siê dwoma �drogowskazami�: jako�æ nie jest sta-
³a, zawsze mo¿na podnie�æ jej poziom, przy uwzglêdnieniu
podstawowej zasady, ¿e jako�æ to pe³na realizacja podjê-
tych wobec klienta zobowi¹zañ oraz druga zasada -jako�æ
obni¿a koszty. Maj¹c to wszystko na uwadze firma w dal-
szym ci¹gu pracuje nad dostosowaniem stosowanych pro-
cedur jako�ciowych do norm ISO 9001:2000. Audyt certy-
fikuj¹cy ma odbyæ siê jeszcze w tym roku.

***
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obecny - wytwarzanie narzêdzi �ciernych, kr¹¿ków nasypo-
wych i ta�m bezkoñcowych. Lata dzia³alno�ci to lata prze-
obra¿eñ i nowoczesno�ci. Do produkcji zakupiono nowo-
czesne urz¹dzenia produkcyjne renomowanych w³oskich
firm, do linii technologicznych wprowadzono nowoczesne
maszyny i urz¹dzenia do pakowania, unowocze�niono ma-
gazyny. W parze z przeobra¿eniami produkcyjnymi sz³y prze-
obra¿enia organizacyjne. W 1999 r. Zak³ad uzyska³ certyfi-
kat jako�ci ISO 9001 nadany przez PCBC na projektowa-
nie, produkcjê i sprzeda¿ narzêdzi �ciernych z elektroko-
rundu i wêglika krzemu o spoiwie ¿ywicznym do szlifowa-
nia i ciêcia oraz tarcze �cierne. Motywuj¹c dzia³ania jako-
�ciowe w firmie nale¿y zauwa¿yæ, i¿ bran¿a �cierna jest bar-
dzo wymagaj¹ca. Na rynek mo¿na dostarczyæ tylko wyroby
spe³niaj¹ce wymagania stworzone na bazie poziomu repre-
zentowanego przez czo³owych producentów zachodnich.

Obecnie firma zd¹¿a do certyfikacji systemu zintegro-
wanego. Uzyskanie tego certyfikatu da firmie satysfakcjê
ze spe³nienia wymagañ w stosunku do tego, co zak³ad pro-
dukuje, zapewniaj¹c za³odze bezpieczn¹ pracê, a �rodowi-
sku czysto�æ.

***

Tymbark S.A.
Prezes: Julian Pawlak

Firma z ponad 60-cio letni¹ tradycj¹. �Tymbark S.A.�
jest czo³owym producentem soków i napojów, wody mine-
ralnej oraz przetworów owocowych. Od lipca 1999 r. firma
wchodzi w sk³ad Grupy Maspex Wadowice. W tym czasie
nowi w³a�ciciele przekroczyli zobowi¹zania inwestycyjne
na sumê ponad 25 mln z³otych oraz dziêki po³¹czeniu si³
Tymbarku i Kubusia uzyskali na rynku pozycjê lidera na
rynku soków, nektarów i napojów w opakowaniach szkla-
nych i kartonowych. Dzia³ania marketingowe firmy ( od-
�wie¿enie wizerunku marki, kampanie reklamowe) sz³y w
parze z inwestycjami w zakresie technologii i zwiêkszenia
mocy produkcyjnych. Zakupiono nowoczesne linie produk-
cyjne, zbudowano halê produkcyjno-magazynow¹.

Spó³ka posiada system zapewnienia jako�ci wg normy
ISO 9001, jest laureatem Polskiej Nagrody Jako�ci, a w bie-
¿¹cym roku otrzyma³a tytu³ - Lidera Polskiego Biznesu. Do
najbardziej presti¿owych nagród przyznanych produktom
s¹: god³a promocyjne Teraz Polska, Z³ote Medale Polagry,
Tytu³ Polski Producent ¯ywno�ci, Konsumencki Znak Ja-
ko�ci, Medal Europejski i inne. Ka¿da nagroda i certyfikat
dla firmy to krok w rozwoju marki Tymbark jako spó³ki
solidnej, dbaj¹cej nie tylko o jako�æ produktów, ale tak¿e o
jako�æ �rodowiska pracy, otoczenia, relacji z dostawcami i
klientami.

Wdro¿enie systemu jako�ci w firmie to potrójne ko-
rzy�ci.: dla klientów, dla pracowników i wreszcie dla samej
firmy. Klientom system jako�ci gwarantuje pewno�æ, wy-
sok¹ jako�æ wyrobów i satysfakcjê z faktu, ¿e s¹ wa¿nymi
partnerami, których siê wys³uchuje i których zdanie siê
liczy. Pracownikom certyfikacja stwarza mo¿liwo�ci pod-
noszenia kwalifikacji i daje zadowolenie z pracy w warun-
kach uporz¹dkowanych kompetencji i odpowiedzialno�ci.

A¿ wreszcie dla samej firmy glejt jako�ci gwarantuje dyna-
miczny rozwój, zajêcie konkurencyjnej pozycji na rynku kra-
jowym i dobry start na rynki zagraniczne.

***
Gold Drop Spó³ka Z O.O.
Prezes: Stanis³aw G¹ga³a

Firma �Gold Drop� powsta³a w 1991
r., specjalizuje siê w produkcji �rodków
czysto�ci. Poprzez liczne inwestycje w park
maszynowy, hale produkcyjne, sta³e pod-
noszenie jako�ci wyrobów, rozwój sieci
dystrybucji oraz systematyczne poszerza-

nie asortymentu, firma zdo³a³a sobie wypracowaæ znaczn¹
pozycjê na rynku. W okresie dziesiêciu lat zak³ad zosta³ roz-
budowany i unowocze�niony, do produkcji zastosowano
nowoczesne maszyny, wykorzystuje siê najnowocze�niej-
sze technologie produkcji, które w po³¹czeniu z wyselek-
cjonowanymi surowcami krajowymi i zagranicznymi daj¹
mo¿liwo�æ uzyskania produktów najwy¿szej jako�ci.

Spo�ród presti¿owych nagród jakie otrzyma³a spó³ka
wymieniæ nale¿y: Najwy¿sza Jako�æ Ma³opolska, dwukrot-
na nominacja do Srebrnego Talara, Lider Polskiego Bizne-
su«98, 2000,2001, �Biznesmen z klas¹�- tytu³ dla Prezesa
firmy, Przedsiêbiorstwo Fair Play, Certyfikat Promotor Eko-
logii, Ma³opolska Nagroda Jako�ci - wyró¿nienie I-go stop-
nia, Z³oty Orbital, Z³ota Firma Regionu Ma³opolski 2001
oraz wiele medali dla produktów. Jedno z najwa¿niejszych
dzia³añ firmy to polityka jako�ciowa. W 2000 r. firma wdro-
¿y³a System Zapewnienia Jako�ci ISO 9001. Zgodnie z przy-
jêt¹ Polityk¹ Jako�ci celem wszystkich prac i wysi³ków po-
dejmowanych przez spó³kê jest zapewnienie wysokiego
poziomu jako�ci produkowanych wyrobów, prowadz¹cego
do zadowolenia klientów, co stanowi podstawê dynamicz-
nego rozwoju firmy, umocnienia pozycji na rynku wyro-
bów chemii gospodarczej i utrwalenie jej wizerunku jako
partnera godnego zaufania. Skuteczno�æ wdro¿onego w fir-
mie systemu jako�ci jest nastêpstwem przejrzystego schema-
tu organizacyjnego, jednoznacznego podzia³u odpowiedzial-
no�ci, zaanga¿owania ca³o�ci za³ogi w sprawy jako�ci, part-
nerskiej wspó³pracy z poddostawcami i us³ugodawcami.

***

Wolimex
Przedsiêbiorstwo Produkcyjno
Us³ugowo Handlowe
W³a�ciciel: Eugeniusz Wojak

Firma �Wolimex� po-
wsta³a w 1984 r. zajmuje siê
�wiadczeniem szerokiej
gamy us³ug w zakresie ro-

bót budowlanych, a szczególnie wykonawstwem sieci ka-
nalizacji sanitarnych, robotami hydrotechnicznymi zwi¹za-
nymi z regulacj¹ rzek i potoków, budow¹ oczyszczalni �cie-
ków, wszelkimi robotami z zakresu budownictwa l¹dowego,
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wodnego i in¿ynierii l¹dowej. Firma
zrealizowa³a szereg bardzo powa¿-
nych inwestycji na terenie ca³ego wo-
jewództwa ma³opolskiego. Sk³ada siê
z zak³adu budowlanego, zak³adu wy-
robów metalowych oraz zak³adu wy-
robów betonowych. Ponadto zaplecze
firmy stanowi dobrze wyposa¿ona
baza transportu i sprzêtu oraz stacja
paliw, warsztaty i pomieszczenia ma-
gazynowe. Firmê cechuje innowacyj-
no�æ, staranny dobór personelu oraz
wysoka jako�æ �wiadczonych us³ug.
Przedsiêbiorstwo opracowa³o i wdro-
¿y³o System Zarz¹dzania Jako�ci¹
zgodny z PN- ISO 9002:1996 - Mo-
del zapewnienia jako�ci w produkcji,
instalowaniu i serwisie. Zakresem
Systemu Zarz¹dzania Jako�ci¹ objê-
to realizacjê us³ug budowlanych, co
zaowocowa³o nadaniem firmie certy-
fikatu jako�ci 4 pa�dziernika br.

Wysoki stopieñ elastyczno�ci fir-
my, wysoki poziom wykonywanych
us³ug, podnoszenie kwalifikacji pra-
cowników pozwalaj¹ firmie wkra-
czaæ w nowe segmenty rynku oraz
szybko zdobywaæ w nich stabiln¹ po-
zycjê.

Widzimy wiêc, �ledz¹c tylko te
przedstawione dokonania, ¿e dla
wszystkich firm z naszej �powiatowej
ekstraklasy� uzyskanie certyfikatu
ISO sta³o siê prawdziwym impulsem
do rozwoju. Wszystkie zrobi³y jeszcze
wiêcej.

Poniewa¿ zale¿y nam na dyna-
micznym rozwoju dzia³aj¹cych na te-
renie powiatu przedsiêbiorstw, zachê-
camy do pod¹¿ania trochê ju¿ prze-
tartym szlakiem dokonañ naszych
niew¹tpliwych liderów.

Roman Duchnik
Jolanta Szyler

Praktyczna lekcja integracji
europejskiej (Holendrzy w MOW Mszana Dolna)

M³odz ie¿owy
O�rodek Wychowaw-
czy w Mszanie Dolnej,
jedyna w naszym regio-
nie placówka resocjali-
zacyjna, go�ci³ dniach
23.09-29.09.2001r.
trzynastoosobow¹ gru-
pê m³odych Holendrów
ze stowarzyszenia Bu-
downictwa i Kszta³ce-
nia SPH w regionie
Hertogenbosh.

Tygodniowy pobyt
m³odzie¿y wraz z opie-
kunami finansowany by³
ze �rodków programu EQUAL w ramach polityki Regionalnej Unii Europejskiej.

Wspó³pracê miêdzy polskim o�rodkiem wychowawczym a holendersk¹ placów-
k¹ nawi¹za³ dyrektor Bogdan Leja, przy wydatnej pomocy Pañstwa Sabiny i Gerarda
Duijn z Mszany Dolnej.

Wa¿nym celem wizyty holenderskiej m³odzie¿y by³a wspólna z wychowankami
MOW praca na rzecz o�rodka, poprzez wspó³udzia³ w pracach remontowych. W tych
dzia³aniach go�cie wykazywali siê zaanga¿owaniem, pracowito�ci¹ i umiejêtno�ciami
praktycznymi. W czasie wolnym wspólnie z m³odzie¿¹ z o�rodka uczestniczyli w zajê-
ciach sportowych, turnieju wiedzy o Polsce i Holandii i wycieczkach w okoliczne góry,
do Zakopanego oraz sp³ywie Dunajcem. Ich spontaniczno�æ, rado�æ i przyjazne nasta-
wienie dobrze wp³ynê³y na integracjê z wychowankami MOW.

W�ród korzy�ci jakie niesie dla mszañskiej placówki ta wspó³praca wymieniæ
trzeba niebagateln¹ pomoc finansow¹ na modernizacjê o�rodka w kwocie 50 tys gulde-
nów holenderskich ( ok. 86 tys. z³). Ale pomoc finansowa to jeszcze nie wszystko,
poniewa¿ wspó³praca z holenderskimi instytucjami jest dla trudnej, ale i najbardziej
potrzebuj¹cej m³odzie¿y szans¹ na prze¿ycie do�wiadczeñ zmieniaj¹cych ich dotych-
czasowe postêpowanie. W planach obu stron znajduje siê bowiem dalsza wspó³praca.
Na wiosnê planowana jest rewizyta mszañskich wychowanków w Holandii.

Dziêki pomocy rzeczowej i finansowej mo¿liwe bêdzie m.in. utworzenie w naj-
bli¿szym czasie górskiej bazy turystycznej dla wychowanków MOW. Holendrzy ofe-
ruj¹ równie¿ kadrze o�rodka pomoc w postaci wymiany do�wiadczeñ i szkoleñ.

Opisuj¹c system resocjalizacji w Holandii podkre�laj¹, ¿e bez znacznego nak³adu
�rodków na bazê materialn¹ placówek oraz atrakcyjne zajêcia szkolne i szkolenie za-
wodowe trudno jest uzyskaæ efekty wychowawcze. Holenderski system resocjalizacji
jest rozbudowany, dysponuje szerok¹ gam¹ placówek, a ich wyposa¿enie pozwala na
zainteresowanie m³odzie¿y zdobywaniem zawodu i nabycie wysokiego poziomu umie-
jêtno�ci. Polski system resocjalizacji, w ramach którego dzia³a mszañski o�rodek, wy-
maga reformy i znacznego dofinansowania, tylko wtedy mo¿liwe bêdzie doj�cie do
europejskich standardów.

O randze wydarzenia �wiadczy fakt, ¿e na uroczysto�æ powitania przyby³y w³adze
powiatu, które s¹ organem prowadz¹cym dla MOW w Mszanie Dolnej. W�ród przyby-
³ych go�ci wymieniæ nale¿y starostê powiatu limanowskiego W³adys³awa Biedê,dy-
rektora PCPR Wiktoriê Zelek, oraz przewodnicz¹cego Rady Powiatu Boles³awa ̄ abê.

Ten ostatni zabieraj¹c g³os wita³ holenderskich go�ci i gratulowa³ dyrektorowi
placówki nawi¹zania takiej wspó³pracy ju¿ w okresie przygotowañ Polski do integracji
z Uni¹ Europejsk¹.

Henryk Walendowicz

Uroczyste przeciêcie wstêgi rozpoczynaj¹ce wspó³pracê holendersko-
polsk¹. Stoj¹ od lewej: W. Zelek - dyr. PCPR, przedstawiciel Holendrów
Erik Vermeulem, Przewodnicz¹cy Rady Powiatu - Boles³aw ¯aba.
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VII Rajd Górski
im. Józefa Staniszewskiego
Józef Staniszewski (1909-1995)

Ur. 29.04.1909 w Rzykach
ko³o Wadowic, zm. 9.06.1995 r. w
Limanowej. Studiowa³ we Lwowie,
Wilnie i Krakowie, podczas II wojny
przebywa³ na Litwie (Wilno, Zatrocze).

W roku 1947 rozpoczyna pracê jako na-
uczyciel w Limanowskim Liceum Ogólnokszta³c¹cym (obecne I LO) i pra-
cuje w tej szkole do roku 1973 (w niepe³nym wymiarze do roku 1975).
Uczy³ matematyki, fizyki i astronomii.

�Sta�� lub �Stasiu� (dla uczniów) by³ cenionym pedagogiem o typo-
wych cechach �przedwojennego Profesora�, tak¿e krajoznawc¹ i zapalo-
nym fotografem. Na jego fotogramach przewa¿a tematyka przyrodnicza i
ciekawe elementy krajobrazu kulturowego (przydro¿ne kapliczki, �wi¹tki,
architektura wiejska i sakralna).

Za fotograficzne dokonania by³ wielokrotnie nagradzany. Miejska Bi-
blioteka Publiczna w Limanowej zorganizowa³a piêæ wystaw prac jego

autorstwa: �Wêdrówki fotograficzne po Ziemi Limanowskiej�, �Fotografie rze�b Szczepana Szubryta�, �Poemat wierzbo-
wy�, �Felietony fotograficzne�, �Kapliczki, �wi¹tki, krzy¿e przydro¿ne...� - ta ostatnia wystawa mia³a miejsce w r. 1994.

Oprócz samotnych wêdrówek z aparatem fotograficznym chêtnie wêdrowa³ z m³odzie¿¹, ucz¹c j¹ krajoznawstwa i
szacunku do przyrody. Pisa³ równie¿ wiersze. Nie stroni³ od dzia³alno�ci charytatywnej (na miarê swoich skromnych
mo¿liwo�ci) i spo³ecznej. By³ jednym z za³o¿ycieli Regionalnego Muzeum Ziemi Limanowskiej i aktywnym cz³onkiem
limanowskiego Oddzia³u PTTK w pierwszym okresie jego dzia³alno�ci.

Lektura dodatkowa: album fotograficzny pt. �Ziemia Limanowska �wiat³em malowana...- fotografie Józefa Staniszewskiego�.
Komandor Rajdu

¯eby by³o jasne to od razu napiszê,
¿e jestem pracownikiem szpitala. Proszê
czytelników, by z wiadomych wzglêdów
wybaczyli mi wiêc fakt, ¿e nie pozwolê
redakcji podaæ moich danych personal-
nych. My�lê, ¿e po ostatnich decyzjach do-
tycz¹cych jednego z Ordynatorów bêdzie
to tym bardziej zrozumia³e.

Szpitalem, o czym jest chyba wiado-
mo ka¿demu z pracowników, ale Czytel-
nikom ju¿ niekoniecznie, administruje fa-
cet z pot³uczon¹ g³ow¹. Piszê celowo �ad-
ministruje� a nie kieruje, bo to co on robi
to z kierowaniem nie ma nic wspólnego.
Po pierwsze jego �poci¹gniêcia� s¹ bzdur-
ne i w du¿ej czê�ci absurdalne, a po drugie
wykonuje on tylko instrukcje swoich

 mocodawców znajduj¹-
cych siê w Urzêdzie Po-
wiatowym. Nie dziwiê siê
jednak tak bardzo temu
wszystkiemu, gdy przypo-
mnê sobie jak parê tygo-
dni temu przywieziono
tego jegomo�cia do �swo-
jego� szpitala z rozbit¹

g³ow¹. Ju¿ wtedy zachowanie jego znacz-
nie odbiega³o od normy i mog³o byæ wy-
t³umaczone tylko jako nastêpstwo ciê¿kie-
go upadku na g³owê. Jak bowiem mo¿na
wyt³umaczyæ fakt, ¿e facet zaraz po zszy-
ciu rany, bez wiedzy lekarza po prostu
�zwiewa� ze szpitalnego ³ó¿ka. Czy tak siê
zachowuje cz³owiek nawet je¿eli jest choæ-
by tylko �pe³ni¹cym obowi¹zki� i zamiast
sam dawaæ przyk³ad ³amie ustalone przez
siebie procedury? Ale pewnie co tam o to,
je¿eli jego mocodawcy powo³ali go na to
stanowisko przy zastosowaniu podobnych
�regu³�, a jak wiadomo przewa¿nie przy-
k³ad idzie z góry. W tym administrowaniu
nie ma ¿adnej logiki i pewnie dlatego wyni-
ki, tej po¿a³owania godnej restrukturyzacji,

s¹ mierne. Trudno wiêc siê dziwiæ temu,
¿e pracownicy Szpitala s¹ ju¿ tym wszyst-
kim wykoñczeni. Na domiar z³ego steru-
j¹cy pe³ni¹cym obowi¹zki, nazwijmy go
�¿ar³oczny motyl�, wzi¹³ siê teraz za wy-
kañczanie ludzi. Niektórzy licz¹ zapewne
na to, ¿e napisz¹ anonim, donios¹ i wyrzu-
c¹ tylko jednego i niech tam, byle jemu
dali spokój. Niech siê jednak nie ciesz¹.
Takim ludziom jak siê powiedzie, bêd¹ kro-
czyæ dalej. Taki jest ju¿ ich charakter i wie-
dz¹ o tym wszyscy, którzy mieli do czy-
nienia z donosicielami. Wie te¿ o tym ka¿-
dy kto dopu�ci³ do tego, ¿e w szafie zalê-
gn¹³ siê choæby jeden szkodnik z tego ga-
tunku. Wydaje siê, ¿e jedynym ratunkiem,
moi pañstwo, jest szybkie rozmieszczenie
we wszystkich mo¿liwych miejscach naf-
taliny. Mo¿e to wszystko brzmieæ jedynie
zbyt ironicznie, ale sytuacja nie jest wcale
taka weso³a. Nam wszystkim tutaj w szpi-
talu potrzebny jest w koñcu prawdziwy dy-
rektor, który bêdzie podejmowa³ racjonal-
ne, przemy�lane i przynosz¹ce rzeczywi-
ste efekty decyzje.

Czytelnik

Profesor Józef Staniszewski - nauczyciel w I Liceum
Ogólnokszta³c¹cym w Limanowej w latach 1949-1973.
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Tak¹ notatkê otrzyma³y wszystkie
dru¿yny wêdruj¹ce trasami rajdowymi,
które obejmowa³y obszar Beskidu Wyspo-
wego, Gorców i Pogórza Wi�nickiego.

***

Na mecie przeprowadzono te¿
konkursy:
- piosenki turystycznej- najwiêcej owa-
cji zebra³a dru¿yna �Bodziany� z
ZSME w Limanowej.

- na najweselsz¹ dru¿ynê- wygra³a
dru¿yna �Bodziany� z  ZSME w
Limanowej.
- pod wezwaniem Micha³a Ar-
chanio³a - uczestnicy o imieniu
Micha³ otrzymali ksi¹¿ki wrê-
czane przez autora M. Sopatê.
- na najm³odszego uczestnika
r¹jdu:nagrodê otrzyma³a 5- let-
nia Martyna Korzeñ.

Og³oszono równie¿ kon-
kurs fotograficzny pod has³em
�Polska egzotyczna�, w którym
ocenione bêd¹ zdjêcia z rajdu.

Rozstrzygniêcie konkursu
w listopadzie.

Zakoñczenie rajdu odby³o siê w
parku Miejskim w Limanowej. Prezes
oddzia³u PTTK J. Jurkowski podsumo-
wa³ wyniki rywalizacji i zaprosi³ na naj-
bli¿sze imprezy organizowane przez
oddzia³ w Limanowej. Interesuj¹cy
przebieg rajdu i dobra organizacja po-
zostawi³y mi³e wspomnienia i chêæ
uczestnictwa w nastêpnych imprezach.

Organizatorzy:
ZOPTTK Ziemi Limanowskiej, Staro-
stwo Powiatowe w Limanowej, Urz¹d
Miejski w Limanowej, I LO im. W. Or-
kana w Limanowej, Zwi¹zek Limano-
wian, Kawiarnia �Muszelka�.

Tekst i fotografie:
Stefan Bugajski

II Biesiada
Kongregacyjna
�JESIEÑ 2001�

Oko³o 200 uczestników z 19 dru¿yn
reprezentowa³o szko³y: I LO w Lima-
nowej, IV LO w Limanowej, ZSME w
Limanowej, ZS nr l w Limanowej,
Gimnazjum nr 3 w Limanowej, Gim-
nazjum nr 4 w Limanowej, Gimnazjum
w Dobrej, SP nr 2 w Limanowej, SP w
£ukowicy, SP nr 2 w Przyszowej i SP w
Dobrej. Nowo�ci¹ dla limanowskich tu-
rystów by³a trasa prowadz¹ca przez po-
górze Wi�nickie. Szeroka Wie� miêdzy
Muchówk¹ a Lipnic¹ Murowan¹ by³a
miejscem startu dla dru¿yn, które wy-
bra³y niebieski szlak turystyczny prowa-
dz¹cy przez zbocza Paprotnej, Rajbrot i
£opusze do Rozdziela. Du¿¹ atrakcjê na
trasie stanowi³ rezerwat przyrody �Ka-
mienie Brodziñskiego�. Urozmaicone
ska³y zbudowane z piaskowca istebniañ-
skiego nazwê sw¹ otrzyma³y dla upa-
miêtnienia poety K. Brodziñskiego uro-
dzonego w niedalekiej Królówce.

Na wyniki rywalizacji dru¿yn sk³a-
da³y siê: punkty przyznane na trasie i
punkty zdobyte w konkursach (krajo-
znawczym - o Beskidzie Wyspowym i
Gorcach, dotycz¹cym ¿ycia i dzia³al-
no�ci J. Staniszewskiego, ocena apte-
czek i wiedzy o pierwszej pomocy).
Ró¿nice w punktacji by³y niewielkie
(maksymalnie 2p.) Szko³y oceniono su-
muj¹c punkty zdobyte przez dru¿yny z
danej szko³y. W kategorii szkó³ �rednich
wygra³o I LO w Limanowej, w gimna-
zjach szko³a w Dobrej, a w szko³ach
podstawowych SP nr 2 w Przyszowej.
Wyró¿nionym przyznano puchary. Ka¿-
da z dru¿yn otrzyma³a dyplom i nagrodê
rzeczow¹ w postaci pi³ki.

W czasie rodzinnej biesiady w stadninie KJ OXER
u pañstawa Dutków.

W ostatni¹ sobotê wrze�nia zarz¹d
limanowskiego Oddzia³u Krakowskiej
Kongregacji Kupieckiej zorganizowa³ w
go�cinnej stadninie KJ OXER w Mordar-
ce u Pañstwa Dutków (najserdeczniejsze
podziêkowania za serdeczno�æ i go�cinê)
drugie spotkanie cz³onków Kongregacji z
rodzinami, przedsiêbiorców- w³a�cicieli
zak³adów z terenu miasta oraz w³adze sa-
morz¹dowe.

Organizowan¹ �Biesiadê� zaszczy-
cili wice starosta powiatu Roman Duch-
nik z ma³¿onk¹, burmistrz miasta Leszek
Wo�niak, wójt gminy Limanowa i po-
se³ obecnej kadencji Bronis³aw Dutka,
wice prezes Krakowskiej Kongregacji
Kupieckiej Kazimierz Fli�nik, prezes
Oddzia³u KKK w Proszowicach Mak-
symilian Kozerski z ma³¿onk¹, prezes
Oddzia³u KKK w Brzesku Miros³aw
Niedzia³kowski z rodzin¹.

Spotkanie mia³o na celu konsoli-
dacjê �rodowiska, wiec tematów do
rozmów przy zastawionych �pieczy-
stym� sto³ach nie brakowa³o.

Dla dzieci przygotowano wiele
atrakcji, jak terenowa jazda �wierz-
chem� na koniu, przejazdy bryczk¹ po
okolicach Mord arki itp.

Go�ciom do tañca i �piewu przy-
grywa³a kapela �Spod Kicek� pod kie-
rownictwem Józefa Tokarczyka.

Na zakoñczenie obiecano i¿ na-
stêpne spotkanie odbêdzie siê w mie-
si¹cach wiosennych w przysz³ym roku.

Ryszard Kulma

Na mecie przemawia prezes PTTK J. Jurkowski.

Na trasie rajdu.
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�Lepiej pój�æ choæby kawa³ek dobr¹ drog¹
ni¿ zaj�æ daleko, lecz �le�

(Platon)

Motorem
dzia³añ cz³o-
wieka jest d¹-
¿enie do przy-

jemno�ci. Sami doro�li uwa¿aj¹ picie
alkoholu czy kawy za niezbêdne. Pa-
miêtajmy jednak o tym, ¿e dzieci i m³o-
dzie¿ ucz¹ siê zachowañ spo³ecznych
poprzez na�ladownictwo. W�ród m³o-
dych ludzi panuje przekonanie o tym,
¿e narkotyki daj¹ mo¿liwo�æ spêdze-
nia przyjemnych chwil - niestety ich
u¿ywanie prowadzi do uzale¿nienia
i ca³kowicie zaprzecza pojêciu przy-
jemno�ci.

Nieletni d¹¿¹ do nowych sposobów
spêdzania czasu wolnego, po to aby
uciec od nudnej szko³y, czy zbyt wyma-
gaj¹cych zadañ domowych. Narkotyki
zaspokajaj¹ ciekawo�æ dziecka, chocia¿
wiêkszo�æ z nich jest rozczarowana
pierwszym kontaktem - niesmak w
ustach po papierosie, ból g³owy po
w¹chaniu kleju czy kac po alkoholu.
Czê�æ rezygnuje, ale s¹ te¿ tacy, którzy
chc¹ nadal ze wzglêdu na ciekawo�æ
d¹¿yæ do osi¹gniêcia doznañ, o których
tyle s³yszeli. Zwiêkszaj¹ dawki siêgaj¹
po inne �rodki.

Nuda prowadzi czêsto nasze po-
ciechy do robienia tego czego nie po-
winny. Narkotyki wype³niaj¹ czas -
zorganizowanie ich to wielka przy-
goda. Je¿eli nie ma perspektyw na
zmianê prowadzonego sposobu ¿ycia
(rodzice nadal nie interesuj¹ siê
dzieckiem), narkotyki staj¹ siê du¿¹
atrakcj¹.

Dzieci nie uczymy mówiæ NIE,
ponadto nie potrafi¹ one przeciwsta-
wiaæ siê presji �rodowiska rówie�nicze-
go, poniewa¿ pragn¹ byæ akceptowa-
ne. Wypicie chocia¿by piwa, to niska
cena w oczach dziecka za to, by byæ
akceptowanym. Gdy w grupie pojawi
siê osoba u¿ywaj¹ca narkotyki, to d¹¿y
ona do wci¹gniêcia w nie pozosta³ych.
Grupa wiêc u³atwia pierwsze próby

siêgania po narkotyki - ¿aden jej cz³o-
nek nie bêdzie przeciwstawia³ siê temu,
aby nie utraciæ przynale¿no�ci.

Mo¿e siê te¿ zdarzyæ, ¿e dziecko
bêdzie pod presj¹ jednej osoby np. star-
szego brata, gdy ten zaproponuje mu
narkotyk. M³odzie¿ czêsto siêga po
narkotyki na zasadzie BUNTU.

Zerwanie z tym na³ogiem nie bê-
dzie mo¿liwe gdy dzieciak nie porzuci
towarzystwa, w którym u¿ywane s¹
�rodki odurzaj¹ce.

Ka¿dy z nas zdaje sobie sprawê,
¿e proces dojrzewania jest bardzo
skomplikowany. Szko³a kojarzy siê
wówczas z udrêk¹ , wymagania rodzi-
ców z kolejnym ich niezadowoleniem
i zwiêkszaj¹cymi siê wymaganiami.
Pogoñ rodziców za pieniêdzmi, prac¹
stwarza sytuacjê, w której dziecko po-
zostawione jest samo sobie. Alkohol i
narkotyki nie rozwi¹¿¹ tych dzieciê-
cych problemów, ale sprawiaj¹ i¿ dzie-
ciom wydaj¹ siê one ma³o istotne. W
literaturze pojawia siê okre�lenie, ¿e
narkotyki s¹ zawsze pod rêk¹ w prze-
ciwieñstwie do rodziców. Gdy narko-
tyk s³u¿y ucieczce przed ¿yciem pamiê-
tajmy, i¿ mo¿e doprowadziæ do prób
samobójczych.

Narkotyki stanowi¹ szczególn¹
pokusê dla dzieci z trudno�ciami emo-
cjonalnymi. Powoduj¹ spadek samo-
oceny. By pokonaæ lêk i wyzbyæ siê za-
hamowañ nieletni siêga po alkohol, czy
narkotyki i staje siê wówczas dusz¹ to-
warzystwa.

Redakcja �Echa Limanowskiego�
postanowi³a przyjrzeæ siê temu proble-
mowi w naszym mie�cie.

Nasz dziennikarz dotar³ do grupy
m³odzie¿y, która aktualnie bierze nar-
kotyki (marihuanê). Z tego spotkania
powsta³ wywiad, który publikujemy.
Oceñcie problem Pañstwo sami odpo-
wiadaj¹c na podstawowe pytanie w ty-
tule artyku³u.

Redakcja

M³odzi maj¹ g³os
Palê marihuanê
-Moi rodzice wiedz¹, ¿e palê.
-No, dobrze... Nie popieram tego, ale
powiedzmy, ¿e jeste�cie ju¿ doro�li i
papierosy mo¿ecie paliæ.
-Nie zrozumieli�my siê. Palê marihuanê.
-Szokujesz mnie. By³am pewna, ¿e
problem narkomanii w Limanowej
jest na razie zjawiskiem margineso-
wym. Spotykaj¹c siê z wami spodzie-
wa³am siê us³yszeæ, ¿e owszem nar-
kotyki sporadycznie siê pojawiaj¹, ¿e
s¹ osoby, które mog¹ byæ zagro¿one
uzale¿nieniem... ale, ¿e bêdê rozma-
wiaæ z osob¹, któr¹ bezpo�rednio do-
tyka ten problem...?
-Ale to nie jest problem!
-Marihuana to nie problem?
-To jest jak na³óg papierosów. Na-
³óg jest z³y, gdy wywo³uje powa¿ne
konsekwencje.
-Marihuana jest �rodkiem uspokajaj¹-
cym. Jedyne co mo¿e uszkadzaæ to pa-
miêæ. Gorsze s¹ papierosy!
-Sk¹d wy czerpiecie takie informacje?!
-Czyta³em mnóstwo na ten temat, wie-
le ksi¹¿ek, ogrom artyku³ów. Na temat
marihuany mogê wiele powiedzieæ.
Naprawdê, wiem co robiê.
-Jeste� pewien, ¿e wiesz co robisz?!
Dlaczego palisz?
-Nie uwierzysz, ale marihuana ulepsza
�wiat. Zaczynasz ten �wiat zauwa¿aæ.
Widzisz go takim, jaki jest. Sprawia ci
wiêksz¹ przyjemno�æ. Nie p³yniesz
przez niego, tylko obserwujesz. Dziê-
ki temu dostrzegam rzeczy, których
normalnie bym nie zauwa¿y³. Totalny
relatywizm w stosunku do otoczenia.
My�li biegn¹ zupe³nie innym torem.
Stajê siê obojêtny na rzeczy, na które
nie mam wp³ywu.
-Chcecie mi wmówiæ, ¿e marihuana
to nic z³ego?!

Czy istnieje problem
narkomanii w Limanowej?
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-Przyzwyczaili�my siê do pewnych ste-
reotypów. Spo³eczeñstwo wyrasta w
prze�wiadczeniu, ¿e narkotyki s¹ z³e.
Ludzie nie rozumiej¹ przepa�ci miêdzy
narkomani¹ tward¹ a miêkk¹. Znam
mnóstwo osób, którzy pal¹ marihuanê.
Moja kumpela robi to od 30 lat, ¿eby
siê jej lepiej spa³o.
- Zgodzê siê, ¿e spo³eczeñstwo przyj-
muje pewne stereotypy. Narkoman
najczê�ciej kojarzony jest ze �rodo-
wiskami patologicznymi, z dzieæmi
ulicy. W powszechnej �wiadomo�ci
narkoman to ten, który le¿y gdzie�
pod mostem ze strzykawk¹ w rêce.
-I tu tkwi b³¹d. W Limanowej nie ma
twardych narkotyków, ale jest marihu-
ana, haszysz, feta czyli amfetamina. I
nie jest te¿ wa¿ne z jakiej rodziny siê
pochodzi. To zale¿y od charakteru, od
tego, jak ciê wychowano, od ciebie.
Wa¿ne, ¿eby byæ twardym i mieæ po-
uk³adane w g³owie. Ja np. nie chcia³-
bym, aby moje dzieci pali³y ...
-Ale ty palisz i twierdzisz, ¿e twoi ro-
dzice o tym wiedz¹. Pozwalaj¹ ci na to?
-Wiadomo, ¿e maj¹ odmienne zdanie, i
¿e oni nigdy paliæ nie bêd¹. S¹ lud�mi z
innej epoki, ale zaakceptowali moj¹
decyzjê. Zobaczyli, ¿e to nie jest takie
z³e, jak my�leli. Owszem, w domu nie
mogê paliæ, ale wiedz¹, ¿e palê.
-A inni rodzice? Wiedz¹, ¿e problem
narkomanii mo¿e dotyczyæ ich dzieci?
-Owszem, orientuj¹ siê, ale oni spo-
strzegaj¹ narkomaniê w³a�nie stereo-
typowo. Wiem o wypadkach, gdy ro-
dzice moich kolegów znajdowali jakie�
podejrzane woreczki. Zawsze jednak
mo¿na siê z tego wyt³umaczyæ...
-Rodzice widz¹ tylko to, co chc¹. Nar-
kotyki to dla ludzi tylko s³owo. Co�,
co ich przera¿a i od czego ich dzieci
maj¹ siê trzymaæ z daleka. To temat
tabu. Nikt siê tym tak naprawdê nie in-
teresuje. Po co, skoro to jest z³e?
-Nie mieli�cie rozmów, pogadanek
na temat narkomanii?
-Powiedzia³em, ¿e nikt. To za mocne
s³owo. Owszem przychodzi np. jaki�
go�ciu i opowiada o dwóch przypad-
kach: bo jeden ch³opak po narkotykach
zemdla³ i rozbi³ sobie g³owê a drugie-
mu oczy uciek³y. Takie historyjki to
sobie mo¿na opowiadaæ...
-Strata czasu. To wynika z natury
ucznia. Przewa¿nie nikt tego nie s³u-
cha, nikt siê tym nie interesuje.
-Co zatem mog³oby przynie�æ jaki�

skutek? Jak ostrzec waszych kolegów
przed narkomani¹?
-Nigdy siê nad tym nie zastanawia³em.
Po co? Ja bym wola³, ¿eby wszyscy
palili, ¿eby ka¿dy my�la³ tak jak ja.
-Nie obawiasz siê, ¿e z czasem nie bê-
dziesz siê móg³ obej�æ bez marihuany?
-Ale ja siê nie chcê bez tego obchodziæ.
Gdyby mi siê nie podoba³o, to w ci¹gu tych
czterech lat ju¿ dawno bym przesta³.
-Chcesz powiedzieæ, ¿e zacz¹³e�, gdy
mia³e� 14- 15 lat?! Jak do tego dosz³o?
-Stereotypowo. Kolega mnie poczêstowa³,
ale wcze�niej wiedzia³em ju¿, co to jest.
-Siêga³e� te¿ po inne narkotyki?
-Tak, spróbowa³em, ale to nie to. Nie
pochwalam amfy, ani kwasów, heroiny,
czy kokainy. To chemia. Tylko marihu-
ana i haszysz s¹ naturalne.
-Jak czêsto palisz?
-Nie mogê powiedzieæ dok³adnie, bo s¹
okresy, gdy nie palê przez kilka miesiê-
cy, ale s¹ te¿ chwile, gdy palê nawet czte-
ry razy dziennie. To rodzaj nawyku, ry-
tua³u. Robiê to, gdy mam ochotê. Uwa-
¿am, ¿e ca³e ¿ycie to pogoñ za przyjem-
no�ci¹. Chcê to obejrzê film, zapalê, zjem
co� dobrego. Jedna wielka przyjemno�æ.
Za to np. nie lubiê siê upijaæ. Idê na im-
prezê ... Zaraz, zgubi³em w¹tek...
-A tam wielki odlot?
-Nie na wszystkich. To zale¿y od impre-
zy, ale s¹ np. takie, gdzie wszyscy pal¹.
-A ten, kto nie bierze jest gorszy?
-Zdziwisz siê, ale odwrotnie.
-Wci¹gn¹³ê� kogo� w palenie?
-Nikogo nigdy nie bêdê namawia³. To
musi byæ prywatny wybór. Sam nikomu
marihuany nie podam. Rêczê za samego
siebie, ale nie rêczê za innych.
-A twoi koledzy? Ilu jest takich, któ-
rzy pal¹ jak ty?
-Ja znam mniej wiêcej z 50
-Ja bym do³o¿y³ kolejne 50.
-A ci m³odsi?
-Tu nie ma podzia³u. To s¹ ludzie w
wieku 15 - 25 lat.
-Gdyby�cie mieli okre�liæ szacunko-
wo, ilu waszych rówie�ników mia³o
kontakt z narkotykami?
-Chyba wszyscy. W tym sensie, ¿e chy-
ba wszyscy s³yszeli o kim�, kto bierze,
widzieli, znaj¹, byli namawiani.
-Takich, którzy chocia¿ raz spróbowali
te¿ jest mnóstwo.
-Gdzie kupujecie narkotyki?
-W Limanowej nikt nie stoi na ulicy. Nikt
ciê nie zaczepia pod szko³¹. Ale wystar-
czy poprosiæ znajomych. ̄ aden problem.

Oczywi�cie zale¿y w jakim czasie.
-Mówiê np. znajomym z Krakowa: -
Wiesz potrzebujê to i to. Ty masz tam
znajomych, przywie� mi. On przy-
je¿d¿a i przywozi. Oczywi�cie s¹ dni,
tygodnie, kiedy nic nie ma...
-Ile kosztuje marihuana?
-25 - 30 z³otych za 1 gram.
-Ile palisz za jednym razem?
-To zale¿y, jak¹ chcê mieæ jazdê. Mogê
paliæ i 5 gr, ale wystarczy te¿ 0,5 gr.
-Nie masz problemów z nauk¹?
-Nie. A je�li ju¿, to przez to, ¿e mam ta-
kie podej�cie do ¿ycia. Zajmujê siê tym,
co mnie interesuje. Te¿ mam do ciebie
jedno pytanie: jak ci siê rozmawia z cz³o-
wiekiem, który przed wywiadem pali³?
-???
-Opowiem ci co�. Kiedy� zapali³em,
Potem poszed³em do dentysty. Fajnie
by³o. By³em rozlu�niony, dentysta s³u-
cha³ muzyki. Siedzia³em na fotelu,
�wieci³o s³oñce. Po 10 minutach wy-
szed³em. Niesamowite uczucie. Teraz
powiedzia³em, co my�lê w takiej for-
mie, jak my�lê.
-Po ukazaniu siê tej rozmowy mo¿e
odezwaæ siê alarm...
-Owszem, mo¿e kto� nad tym pomy�li...
-Ju¿ by³o co� takiego. Zrobiono ankie-
tê. Kto� napisa³ prawdê, kto� robi³ jaja.
Dostali�my ulotki. By³y dochodzenia,
prawdziwe polowanie na czarownice.
Ale to siê mija z celem.
-Musisz zauwa¿yæ, ¿e narkotyki to nie
jest problem, który zaw³adn¹³ miastem.
Jeste�my wysp¹ na morzu, która broni
siê przed zalaniem.

Dziêkujê moim rozmówcom za
zaufanie, szczero�æ i otwarto�æ.

Jolanta Bugajska

Skutkami palenia
marihuany przy jedno-

razowym kontakcie
jest: euforia po³¹-
czona z wielomów-

no�ci¹, przekrwienie
ga³ek ocznych, nad-

wra¿liwo�æ zmys³ów �razi
mnie �wiat³o�, kaszel, zaburze-

nie koordynacji ruchowej.
D³ugotrwa³e branie to: wychu-

dzenie, zaburzenia snu, przewlek³e
zapalenie krtani i oskrzeli, apatia,
trudno�ci z koncentracj¹, zmien-
no�æ nastrojów, lêki, halucynacje,
ryzyko raka p³uc.
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Europejska firma

Rozmowa z panem Eugeniuszem Wojakiem -
w³ a� cicielem firmy �WOLIMEX�
- W kwietniu 1984 roku otworzy³ Pan
zak³ad rzemie�lniczy z siedzib¹ w Sta-
rej Wsi, specjalizuj¹cy siê w rekulty-
wacji gruntów i robotach ziemnych. W
1989 roku Pana zak³ad przyj¹³ nazwê
�HANDROLMEK� i poszerzy³ zakres
dzia³alno�ci. Trzy lata pó�niej dokona³
Pan zakupu Zak³adu Wyro-
bów Metalowych -S³awków
i w tym samym roku firma
przyjê³a nazwê �WOLI-
MEX� Przedsiêbiorstwo
Produkcyjno-Us³ugowo-
Handlowe. A teraz ogromny
sukces.
- Nie wiem, czy mo¿na to
nazwaæ sukcesem. Firma siê
rozwija z roku na rok.
Zwiêkszamy zatrudnienie,
poprawiamy standard so-
cjalny parownikom, kupuje-
my nowe maszyny. Teraz
otrzymali�my Certyfikat Ja-
ko�ci ISO 9002.
- Dotychczas na tym terenie
certyfikat ISO 9002 uzyska³:
Tymbark S.A., LimaTherm, Gold
Drop. Jakie korzy�ci przyniesie certy-
fikat firmie �WOLIMEX�?
- Je¿eli zostanie wprowadzona specy-
fikacja do przetargu i wymagania sys-
temu zarz¹dzania, to my ju¿ to mamy.
Jest to dla nas pomocne. Stawia firmê
w krêgu firm wiarygodnych. Mo¿emy
ju¿ startowaæ do wszystkich robót. A
dokumentacja, któr¹ prowadzimy, po-
maga nam w dobrym zarz¹dzaniu.
- Jakie warunki musia³a spe³niæ firma,
aby uzyskaæ certyfikat jako�ci?

- Musieli�my wdro¿yæ ca³y system, wy-
pisaæ procedury na ka¿dy dzieñ. U nas
ze wzglêdu na wielobran¿owo�æ zak³a-
du trwa³o to osiem miesiêcy. Prowa-
dzimy przecie¿ us³ugi budowlane, pro-
dukcjê betonu, gwo�dzi, co przyk³ado-
wo jest jednym profilem produkcji.

- Budownictwo jest dzia³em dominuj¹cym?
- Tak. Robimy bardzo du¿o kanalizacji,
oczyszczalni �cieków. W tym roku od-
dali�my dwie oczyszczalnie: w Czar-
nym Dunajcu oraz w Mordarce, jako
podwykonawca. Du¿e zdanie prowa-
dzimy na Skomielnej, gdzie w ci¹gu
trzech miesiêcy mamy wykonaæ 22 ki-
lometry kana³u. Wygrali�my te¿ prze-
targ na dwie nastêpne oczyszczalnie w
Pcimiu i Jaszczurowie ko³o Wadowic.
- Po powodzi firma mo¿e liczyæ na ko-
lejne kontrakty?

- Na razie nie wykonujemy robót po
powodziowych, gdy¿ gminy nie podjê-
³y ¿adnych decyzji. Tu na terenie Lima-
nowej wykonywali�my tylko jedna
drobn¹ pracê w tym zakresie. W ogóle
generalnie bardzo rzadko mamy kon-
trakty od powiatu limanowskiego jako
inwestora. Uwa¿am, ¿e niestety polity-
ka jest tu trochê niew³a�ciwie prowa-
dzona. Miejscowe firmy, nawet je�li s¹
nieco dro¿sze, powinny mieæ zajêcie na
miejscu. Zatrudniaj¹ przecie¿ ludzi
st¹d. Tymczasem du¿o siê mówi o bez-
robociu, ale nic siê nie robi, aby po-
móc przynajmniej w zwiêkszeniu ilo�ci
miejsc pracy. My obecnie zatrudniamy
�rednio 210 do 220 osób.
- Firma �WOLIMEX� powsta³a w
1984 r. Jakie by³y jej pocz¹tki?
- Wyczyta³em, ¿e jest przetarg na re-
kultywacjê 560 ha nieu¿ytków rolnych
zaro�niêtych czterdziestoletnim lasem.
Urz¹d wojewódzki w Nowym S¹czu
podj¹³ decyzjê, ¿e nale¿y ten teren zre-
kultywowaæ i doprowadziæ do u¿ytko-
wania rolniczego. Og³oszono przetarg,
w którym wzi¹³em udzia³. Tak otwar-

³em firmê. Mia³em do-
�wiadczenie w rekulty-
wacji, poniewa¿ w³a�nie
tego typu dzia³alno�æ
prowadzi³em w zak³a-
dzie, w którym wcze�niej
pracowa³em.
- A gdzie Pan wcze�niej
pracowa³?
- W Spó³dzielni Ogrod-
niczej w Nowym S¹czu.
Tam przeprowadzali�my
likwidacjê starych nie-
efektywnych sadów i
wprowadzali�my nowe
nasadzenia. Ten rodzaj
rekultywacji prowadzi-
³em przez trzy lata, w ten
sposób naby³em prakty-

ki, jak to trzeba robiæ, tak ¿e nie mia-
³em ¿adnego problemu z wygraniem
przetargu.

Pó�niej jeszcze do 1996 r. zajmowali-
�my siê rekultywacj¹, poszerzy³o siê to o ro-
boty kanalizacyjne, hydrotechniczne. Tak to
siê zaczê³o.
- W ci¹gu 17 lat firma bardzo siê
rozwinê³a.
- Mamy bardzo dobr¹ kadrê kierowni-
cz¹ - in¿ynierów z do�wiadczeniem, z
uprawnieniami, ka¿dej specjalno�ci od
drogowców do robót budowlanych,

Podczas uroczysto�ci wrêczenia certyfikatu. Pierwszy z prawej Eugeniusz Wojak.
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hydrotechników, instalatorów ochrony
�rodowiska. Podnosimy te¿ kwalifikacje
pracowników, wysy³amy ich na kursy, w
pe³ni pokrywaj¹c koszty i delegacje. Zro-
bili�my du¿o uprawnieñ na
koparki, na spycharki, wóz-
ki wid³owe, obs³ugê maszyn
budowlanych. Zdobyli�my
do�wiadczenie w ka¿dej
bran¿y. Mamy doskona³e
referencje, wyró¿nienia, do-
stali�my z³ot¹ odznakê od
ministra budownictwa -
Barbary Blidy.
- Firma ma swoje strony in-
ternetowe. Dowiedzia³am
siê st¹d, o zakupieniu nowe-
go sprzêtu budowlanego.
- Zakupili�my dwie nowe
kopareczki, które pomaga-
j¹ przy wykonywaniu ka-
nalizacji. Nabyli�my te¿
mini kopareczki, do prac w
ogrodach. Ten sprzêt potrzebuje bardzo
ma³ego pola manewrów, dlatego prace
mog¹ przebiegaæ bez uszkodzenia np.
drzew. W sumie w tym roku kupimy czte-
ry koparki. Bêdzie to inwestycja rzêdu 1
mln 300 ty�. z³. Pozbywamy siê ju¿ ma³o
wydajnego, ha³a�liwego, drogiego w
utrzymaniu, starego sprzêtu.
- Jakie plany ma firma na przysz³o�æ?
- Z tym trzeba by siê by³o zwróciæ do
wró¿ki. Wszystko zale¿y od polityki
rz¹du, od tego, czy bêd¹ pieni¹dze na
inwestycje, czy bêd¹ podejmowane
odpowiednie dzia³ania, by zlikwido-
waæ bezrobocie. Je¿eli nie bêdzie od-
powiednich warunków, my te¿ bêdzie-
my zmuszeni do zmniejszania firmy.
Na razie jednak mamy kontrakty za-
warte na do po³owy przysz³ego roku.
W tym ca³ym kryzysie, ten rok pod
wzglêdem obrotów mo¿e byæ najlepszy.

Natomiast p³ynno�æ fi-
nansowa jest marna,
poniewa¿ bud¿et cen-
tralny od pocz¹tku
roku zalega nam z wy-
p³atami. S¹ podpisane
kontrakty regionalne,
wprowadzone central-
ne inwestycje, ale bu-
d¿et centralny nie prze-
kazuje �rodków do wo-
jewodów, a ci do gene-
ralnych inwestorów.
Musimy korzystaæ z
ró¿nych form kredy-

tów, faktoringów. Firma ponosi przez
to du¿e straty. Przyk³adowo w sierpniu
bank wzi¹³ od nas z tytu³u udzielonych
gwarancji bankowych na przetargi,

zabezpieczenie umów, faktoringów, kre-
dytów prawie 160 ty�. z³otych. To jest bar-
dzo du¿e obci¹¿enie dla firmy, ale musi-
my tak dzia³aæ, bo inaczej firma utraci-
³aby p³ynno�æ finan-
sow¹. Jest ciê¿ko.
- Mimo to firma siê
rozwija i ma du¿e
sukcesy np. wyko-
nanie sztucznego
toru kajakowego w
Zabrze¿y...

- To s¹ inwestycje,
które wykonujemy,
kontrakty, z których
firma ¿yje. Natomiast
uwa¿am, ¿e takim
sukcesem dla firmy
by³o zakupienie upa-
d³ego zak³adu, które-
go stan by³ fatalny.

Weszli�my tu w kwietniu, by³ na da-
chu �nieg, �wieci³o s³oneczko i trzeba
by³o po halach chodziæ z parasolem,
bo inaczej siê nie da³o. Zrobili�my re-
mont generalny zak³adu, zmienili�my
dachy, zlikwidowali�my kot³owniê
mia³ow¹, która bardzo zanieczyszcza-
³a �rodowisko, wprowadzili�my nowo-
czesne ekologiczne ogrzewanie pro-
miennikowe -jedyne w Limanowej,
którego dzia³anie polega na odzyski-
waniu ciep³a z ziemi. Przerobili�my
przepompowniê, teraz mamy budowaæ
w³asna oczyszczalniê. Jest to jaki� suk-
ces, bo pracownicy maj¹ ju¿ lepsze
warunki pracy. Cieszy te¿ sam wygl¹d
zewnêtrzny firmy. Przerobili�my
o�wietlenie, uformowali�my korony
drzew, zadbali�my o nowe nasadzenia,

od strony betoniarni zrobi-
li�my ekran ochronny, aby
nie byæ uci¹¿liwym dla s¹-
siadów. - Dbamy te¿ o za-
bezpieczenie sprawy so-
cjalnych pracowników.
Mamy ubrania ochronne,
szkolenia BHP - wszystko
jest na bardzo dobrym po-
ziomie. Pracownicy maj¹
zaplecza socjalne, sto³ów-
kê. Niedawno pracownicy
byli przez dziesiêæ dni na
wycieczce w Grecji, w
ubieg³ym roku w Hiszpa-
nii. Organizujemy te¿ za-
bawy noworoczne, dzieci
pracowników otrzymuj¹
paczki. Jeste�my ju¿ znani

z wiarygodno�ci, sprawno�ci organi-
zacyjnej i fachowego wykonawstwa.
- Dziêkujê za rozmowê.

Jolanta Bugajska

Eugeniusz Wojak w�ród zaproszonych go�ci.

W czasie wrêczanie certyfikatu jako�ci ISO 9002.

Wystêp dzieci podczas uroczysto�ci w Limanowskim Domu Kultury.
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8 wrze�nia najwiêkszy w Lima-
nowej sk³ad materia³ów budowla-
nych - firma IMPULS zorganizowa³a
pierwsze w naszym mie�cie Mini Tar-
gi Budowlane. Nastêpnego dnia na
mieszkañców czeka³a kolejna atrakcja
- parada konna i II Zawody Hipiczne.

- Chcieliby�my w nastêpnym roku
powtórzyæ te imprezy. Liczymy, ¿e z
pomoc¹ w³adz uda siê sprawiæ, aby na
sta³e wesz³y one do kalendarza lima-
nowskich imprez. Stale zdobywamy
nowe do�wiadczenia. Targi Budowla-
ne na terenie firmy to nowo�æ. Do tej
pory w Limanowej odbywa³o siê np.
promowanie firm na Rynku, ale czego�
takiego jeszcze nie by³o. Jest to niew¹t-
pliwie tak¿e jaka� korzy�æ dla Limano-
wej i forma promocji miasta - mówi
wspó³w³a�ciciel firmy IM-
PULS Maciej Wojtas.

Na placu obok dworca
PKP swoje towary z zakre-
su budownictwa prezento-
wali wystawcy z ca³ej Pol-
ski. Podczas gdy rodzice za-
poznawali siê z ofertami po-
szczególnych firm, dzieci
bra³y udzia³ w konkursach i
szala³y w dmuchanym zam-
ku. Prezentacjê umila³ wy-
stêp kabaretu Truteñ i zespo-
³u Bukowianie z Bukowiny
Tatrzañskiej. Sami wystaw-
cy twierdzili, ¿e s¹ zasko-
czeni tak mi³¹ atmosfer¹

i licznym uczestnictwem klientów.
Wyrazów uznania nie szczêdzili tak¿e
przedstawiciele w³adz.

- Bardzo serdecznie dziêkujê na-
szemu akcjonariuszowi za zorganizo-
wanie tej �wietnej imprezy. PSB to naj-
wiêksza sieæ hurtowni budowlanych w
Polsce. Nasza firma polega w³a�nie na
takich firmach jak IMPULS - chwali³a
Targi przedstawicielka Polskich Sk³a-
dów Budowlanych.

- Wierzê, ¿e te pierwsze w Lima-
nowej targi budowlane bêd¹ impulsem
do rozwoju samej firmy jak i dzia³al-
no�ci budowlanej na naszym terenie.
Ta dzia³alno�æ to nie tylko mieszkania,
to tak¿e praca dla ludzi i trochê lepsze

¿ycie naszych mieszkañców - doda-
wa³ wójt gminy Limanowa Broni-

s³aw Dutka. - My�lê, ¿e targi pozwol¹
na o¿ywienie tego, na czym nam naj-
bardziej zale¿y, ¿eby budownictwo
mog³o rozwijaæ siê jak najlepiej. Dzia-
³alno�æ firmy nie koncentruje siê tylko
na jednej formie. My�lê, ¿e stadnina
koni te¿ przynosi s³awê naszemu mia-
stu - komentowa³ burmistrz Leszek
Wo�niak. G³os zabra³ tak¿e Roman
Duchnik wice starosta reprezentuj¹cy
w³adze powiatu wspólnie z wice prze-
wodnicz¹cym Rady Markiem Czeczót-
k¹: - Dziêkujê za piêkn¹ inicjatywê i
piêkn¹ imprezê, w której mo¿emy
uczestniczyæ, ale przede wszystkim
dziêkujê za wspania³e rozwijanie przed-
siêbiorczo�ci. Firma dzia³a od 1987 r.i

proszê zobaczyæ, czego w
tak krótkim czasie dokona-
³a. W imieniu w³adz powia-
tu wyra¿am wielkie uznanie
i ¿yczê, ¿eby�my siê mogli
spotkaæ za rok.

- Rzeczywi�cie nasza
firma zaczê³a dzia³alno�æ w
1987 r. - wyja�nia �Echu Li-
manowskiemu� Maciej
Wojtas. - Zaczynali�my od
transportu. Teraz mamy ju¿
magazyny w Pisarzowej,
Laskowej, Ujanowicach
oraz sk³ad opa³u w Limano-
wej. Dysponujemy bardzo
bogatym asortymentem

Zespó³ �Bukowianie� Z Bukowiny Tatrzañskiej podczas targów budowlanych.
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w zakresie budownictwa. Obecnie za-
trudniamy oko³o 60 osób. Do Polskich
Sk³adów Budowlanych nasza firma
wesz³a trzy miesi¹ce temu. Aby siê tam
znale¿æ trzeba spe³niæ bardzo ciê¿kie
warunki. W tej chwili w obrêbie trzy-
dziestu kilometrów ¿adna firma nie wej-
dzie do PSB, takie s¹ zasady. Najbli¿-
sze przedstawicielstwa s¹ w Starym
S¹czu i Szaflarach.

Firma IMPULS przynosi miastu
s³awê nie tylko jako firma zwi¹zana z
budownictwem. Gra¿yna i Maciej
Wojtas s¹ tak¿e organizatorami jedy-
nych na tym terenie Zawodów Hipiczn-
cyh. Tak¹ nie lada atrakcj¹ dla miesz-
kañców Limanowej by³o niedzielne po-
po³udnie, które rozpoczê³o siê parad¹
koni przez limanowski Rynek. Pó�niej
na Parkurze KJ Parada odby³y siê Dru-
gie Zawody Hipiczne. Publiczno�æ
oklaskiwa³a zawodników z klubów
je�dzieckich: Tatersal z Rytra, Konik
Klub z Brze-
ska, Parada z
Limanowej,
Oxer z Mor-
darki, Horus z
Marszowic,
S¹deczanin z
Wielog³ów,
Reve z Pi¹t-
kowej oraz z
Uczniowskie-
go KJ Nawo-
jowa. M³o-
dym amato-
rom sêdzio-
wa³ Piotr
Ociepka instruktor je�dziectwa PZJ
oraz Józef Mos z KJ Tatersal Rytro.

Po podsumowaniu punktacji zwy-
ciê¿yli: w pierwszym konkursie z wy-
soko�ci¹ przeszkód do 80 cm.: Mag-
dalena Madejska z KJ Horus Marszo-
wice, Ewelina Kolasiñska z KJ Reve
Pi¹tkowa i Anna Czaja z Uczniowskie-
go Klubu Nawojowa. W konkursie dru-
gim przy przeszkodach od 80 do 100
cm - Anna Czaja z Nawojowej, Mar-
celi Miet³a z Konik Klub Brzesko i
Magdalena Madejska z Marszowic.
Laureatem konkursu �Potêga skoków�
o Puchar Wójta Gminy Limanowa zo-
sta³ £ukasz Wojtas na koniu Centurion
z KJ Parada.

M³odzi je�d�cy na swych r¹czych
rumakach wzbudzali zachwyt w�ród
licznie zgromadzonej publiczno�ci. -
Przyszli�my tu ca³¹ rodzin¹. Moje
dziewczynki nie kryj¹ zachwytu. Wczo-
raj by³y na Targach Budowlanych, sk¹d
wróci³y z upominkami. Teraz podziwia-
j¹ amazonki i prosz¹ mnie, aby zapi-
saæ je na naukê jazdy konnej - mówi³a
zadowolona pani Magda.

Jak zapewniaj¹ Gra¿yna i Maciej
Wojtas, mo¿na mieæ nadziejê, ¿e wszy-
scy mi³o�nicy budownictwa i koni spo-
tkaj¹ siê na podobnej imprezie za rok.

Jolanta Bugajska
Fot. ze zbiorów p. G. i M. Wojtasów

Mariusz Wojtas - KJ �Parada� Limanowa - podczas II zawodów hipicznych.

Zwyciêzca �Potêgi skoków� o Puchar Wójta
Gminy Limanowa £ukasz Wojtas na koniu
�Centurion�
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Medal za wierno�æ dla Dyrektora
�Gold Dropu�: Wies³awa ¯o³towskiego

�Polonia Semper Fidelis� ³ac. �Polonia Zawsze Wierna� to me-
dal przyznawany tym Polakom na obczy�nie, którzy pozostaj¹ wier-
ni swym korzeniom i dbaj¹ o podtrzymywanie narodowych wiêzi.
Ostatnio wyró¿nienie to otrzyma³ Dyrektor Generalny firmy �Gold
Drop� p. Wies³aw ¯ó³towski. Ten Polak z Chicago, którego sylwet-
kê ukaza³am w majowym numerze �Echa�, od lat dzia³a w Kon-
gresie Polonii Amerykañskiej, jest tak¿e prezesem Lo¿y BCC w Chi-
cago. Ostatnio wspó³pracowa³ przy tworzeniu Ilustrowanego S³ow-
nika Biograficznego Polonii �wiata - w³a�nie za pomoc w jego po-
wstaniu Kapitu³a uhonorowa³a go wspomnianym wy¿ej medalem.

wykorzystany jako materia³ konferencji
naukowej w Kijowie, w listopadzie br.

Profesjonalizm pracowników �Z³o-
tej Kropelki� sprawia, ¿e s¹ zapraszani do
wspó³pracy przez ró¿ne instytucje; dzia-
³aj¹ w Polskim Instytucie Logistyki oraz
Polskiej Radzie Kodów Kreskowych.
Niedawno Pan Prezes oraz Pan Dyrektor
¯ó³towski zostali cz³onkami jury konkur-
su ekologicznego, który odbywa siê pod
patronatem Prezydenta RP. Warto przy-
pomnieæ, ¿e firma jest zrzeszona w BCC,
jest cz³onkiem S¹decko-Podhalañskiej
Izby Gospodarczej oraz Tarnowskiej Izby
Przemys³owo-Handlowej, wspó³pracuje
z Kongresem Polonii Amerykañskiej i
Politechnik¹ Krakowsk¹.

Jej osi¹gniêcia dostrzegaj¹ jurorzy
konkursów. �Z³ota Kropelka� wesz³a do
fina³u konkursu �Fair Play�, którego roz-
strzygniêcie nast¹pi na prze³omie listopa-
da i grudnia br. Prawdopodobnie p³yn do
mycia szyb �Window plus� otrzyma
wkrótce Medal Europejski.

Gratulujemy Panu Dyrektorowi Wie-
s³awowi ̄ ó³towskiemu wyró¿nienia meda-
lem oraz ¿yczymy firmie, aby ostatnia wia-
domo�æ zosta³a oficjalnie potwierdzona.

Ilona Machowicz-Jurowicz

Uroczyste wrêczenie odby³o siê pod-
czas spotkania Polonii w Ambasadzie RP
w Brukseli 29 wrze�nia br. Przybyli na nie
rodacy z ca³ego �wiata, ludzie kultury, na-
uki i sztuki. Niestety w ich gronie zabrak³o
przedstawicieli Polskiego Rz¹du.

Dwa tygodnie pó�niej, 10 pa�dzierni-
ka, otrzymanie medalu przez Pana Dyrek-
tora �wiêtowali pracownicy �Gold Dropu�.

***
�Trudno byæ wiernym Polakiem na

obczy�nie� - mówi³ pan Prezes �Gold
Dropu� Stanis³aw G¹ga³a, nawi¹zuj¹c do
s³ów na medalu. �Takim wiernym Pola-
kiem jest pan Wies³aw ¯ó³towski.� Gra-
tuluj¹c mu osi¹gniêcia przekaza³ ¿ycze-
nia od wszystkich pracowników �Z³otej
Kropelki�:

�Z okazji otrzymania medalu �Po-
lonia Semper Fidelis� ¿yczymy Panu
wielu takich dowodów uznania dla pañ-
skiej pracy polonijnej. ¯yczymy Panu
du¿o zdrowia, szczê�cia, spe³nienia
wszystkich planów osobistych oraz
wszelkiej pomy�lno�ci.�

Uroczysto�æ zgromadzi³a - jak siê wy-
razi³ Pan Prezes - wielu wiernych przyjació³

�Gold Dropu�, którzy zawsze znajd¹ czas,
aby tu zawitaæ. Obecna by³a delegacja wê-
gierskiej firmy �Florin�, z któr¹ �Z³ota
Kropelka� niedawno nawi¹za³a wspó³pra-
cê. Przybyli przedstawiciele w³adz powia-
towych: Wicestarosta p. R. Duchnik, Wi-
ceprzewodnicz¹cy Rady p. M. Czeczót-
ka, �kapelan� �Gold Dropu� ks. pra³at J.
Wa�niowski, przedstawiciele prasy lokal-
nej oraz prezesi Kó³ £owieckich w Li-
manowej i Bochni.

Ten ostatni wrêczy³ Panu Dyrekto-
rowi ̄ ó³towskiemu br¹zowy medal, przy-
znany przez Komisjê Wyceny Trofeów
przy Naczelnej Radzie £owieckiej za osi¹-
gniêcia my�liwskie. Jest to pierwsze wy-
ró¿nienie w tej dziedzinie, wiêc przez to
najcenniejsze.

***
Spotkanie w �Gold Dropie�

sta³o siê równie¿ okazj¹ do podsu-
mowania osi¹gniêæ i wyników fir-
my w trzecim kwartale. Zdaniem
Prezesa ten okres mo¿na uznaæ za
udany, gdy¿ w po³owie pa�dzierni-
ka br. sprzeda¿ osi¹gnê³a poziom tej
z ca³ego roku ubieg³ego. Wzros³a
te¿ rentowno�æ firmy, mimo ¿e nie
podnios³y siê ceny wyrobów, a na-
wet niektóre zosta³y obni¿one.

Pan Prezes mówi³ te¿ o dru-
giej stronie dzia³alno�ci firmy - jej suk-
cesach organizacyjnych.  �Z³ota Kropel-
ka� postrzegana jest na rynku jako przy-
k³ad wzorcowego przedsiêbiorstwa, z
którego do�wiadczeñ mog¹ korzystaæ
inni. Jej dzia³alno�æ sta³a siê przedmio-
tem badañ naukowych dwóch uczelni:
Wy¿szej Szko³y Biznesu w Nowym S¹-
czu oraz Uniwersytetu w Kijowie. Film
bêd¹cy prezentacj¹ firmy zostanie

Medal �Polonia Semper Fidelis�, który otrzyma³
29 wrze�nia br. w Brukseli Dyrektor �Gold
Dropu� Wies³aw ¯ó³towski.

10 pa�dziernika br. odby³a siê uroczysto�æ w �Gold
Dropie� z okazji otrzymania medalu przez Dyrektora
Wies³awa ̄ ó³towskiego.
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W �Rodzinnej Europie�
Jedn¹ z funkcji wspó³czesnej

szko³y jest tworzenie wiêzi miêdzy
m³odzie¿¹ ró¿nych narodowo�ci - w
ramach �Rodzinnej Europy�.
Sprzyjaj¹ temu m. in. programy
edukacyjne, zak³adaj¹ce wspó³pra-
cê szkó³ i wymianê uczniów. Reali-
zuj¹ je nie tylko szko³y z wielkich
miast, ale i z ma³ych miejscowo�ci.
O licznych kontaktach limanowskich
placówek  z zagranic¹ pisali�my wie-
lokrotnie w �Echu�. W dzisiejszym
numerze pragnê przedstawiæ
Szko³ê Podstawow¹ i Gimnazjum
w Piekie³ku, które wspó³pracuj¹
od kilku lat z Taxal and Fernilee
School w Whaley Bridge w Anglii,
a w maju br. (od 19-25.05) go�ci³y
po raz pierwszy uczniów brytyjskich.

***
�Wspó³praca ze szko³¹ w Anglii

sta³a siê wa¿n¹ czê�ci¹ mej pracy pe-
dagogicznej� - mówi dyrektor Szko³y
Podstawowej i Gimnazjum w Piekie³-
ku p. Zofia Bulanda. Podkre�la, ¿e do
wizyty Brytyjczyków dosz³o dziêki d³u-
goletnim staraniom - nie³atwo by³o ich
przekonaæ, aby uczniowie odwiedzili
kraj dawnego bloku komunistycznego.
Najpierw by³a wiêc korespondencja,
kontakty poprzez samorz¹dy lokalne,
pó³oficjalne wizyty. Wreszcie w szko-
le w Piekie³ku odby³a siê se-
sja na temat edukacji i zwy-
czajów w Anglii, w której
udzia³ wziêli m. in. przedsta-
wiciel Ambasady Brytyj-
skiej, przedstawiciele insty-
tucji o�wiatowych, rodzice i
samorz¹d lokalny. Wówczas
szko³a z Wahley Bridge przy-
s³a³a propozycjê wspó³pracy.
Pocz¹tkowo wymieniano po-
zdrowienia, materia³y infor-
macyjne, pami¹tki, ¿yczenia,
a po wizycie delegacji na-
uczycieli ze Szko³y w Pie-
kie³ku w Anglii zapad³a de-
cyzja o przyje�dzie m³odzie-
¿y brytyjskiej do Polski.

Przygotowania trwa³y blisko rok -
nale¿a³o omówiæ ka¿dy szczegó³. Be-
neficjantem tego spotkania by³o Kato-
lickie Stowarzyszenie Wychowawców,

Przywitanie go�ci na lotnisku w Balicach.

które zg³osi³o projekt do Narodowej
Agencji Programu �M³odzie¿� (Funda-
cja Rozwoju Systemu Edukacji) i stam-
t¹d otrzyma³o wsparcie finansowe.

***
Majowa wizyta m³odych Brytyjczy-

ków sta³a siê wspania³¹ imprez¹ dla wszyst-
kich uczestników: go�ci - 30 uczniów, ro-
dziców, dyrektora Szko³y w Wahley Brid-
ge p. D. Hoskinssona i nauczycielki, p.
D. Gregory; uczniów i rodziców Szko³y
Podstawowej i Gimnazjum w Piekie³ku,
a tak¿e przedstawicieli w³adz lokalnych.

Starannie opracowany program wizy-
ty pozwoli³ poznaæ polsk¹ kulturê, tra-
dycjê, walory krajobrazowe regionu
oraz zabytki. M³odzie¿ odby³a wyciecz-
kê do Zakopanego, podziwia³a pejza¿

tatrzañski w Morskim Oku, zwiedzi³a
kopalniê soli w Wieliczce, Zamek Kró-
lewski na Wawelu i stare budowle Kra-
kowa. Du¿¹ atrakcjê stanowi³ te¿ wy-
jazd na Jaworzynê Krynick¹ i spacer po
uzdrowisku. Dzieñ 21 maja przebiega³
pod has³em: �Sport jêzykiem porozu-
miewania siê ludzi ró¿nych narodowo-
�ci�. Zajêcia prowadzi³a nauczycielka
WF, która oryginalnym przebraniem i
poczuciem humoru zyska³a ogromn¹
sympatiê go�ci. �Klaun to przemi³a i
utalentowana pani - pisze w korespon-
dencji Des i Denis, dziel¹c siê wra¿e-

niami po pobycie w Polsce -
która pozostanie nam w pa-
miêci (szczególnie, ¿e mamy
jej kostium).�

Poniewa¿ go�cie pragnê-
li poznaæ nasz¹ religiê, wziêli
udzia³ w nabo¿eñstwach w
kaplicy w Piekie³ku oraz w
tymbarskim ko�ciele. Dla,
dzieci wychowanych w �rodo-
wisku laickim, sta³o siê to nie-
samowitym prze¿yciem -
urzek³ ich �piew naszych
uczniów. �Wasz ksi¹dz  - czy-
tamy w cytowanym li�cie -
umia³ byæ bliski dzieciom i po-
ruszaæ tematy zwi¹zane z m³o-

dymi lud�mi. To jest jasne, ¿e Wasze ko-
�cio³y s¹ bardzo uczêszczane, je�li ma-
cie tak¹ atmosferê zachêcaj¹c¹ do przyj-
�cia na mszê �wiêt¹ w niedzielê.�

(ci¹g dalszy na stronie 35)

Pokaz mody szkolnej.
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Józef Szymon Wroñski

NAJSTARSZA LIMANOWSKA
NEKROPOLA

Na grobach stoj¹ niepojête s³owa.
Brat �pi przy bracie, mo¿e wróg przy wrogu.
W g³¹b by� wygrzeba³ ca³e pokolenia.

(Julian z Poradowa)

Limanowskie cmentarze to para-
fialny, na Jab³oñcu (i Golcowie), ¿y-
dowski na Kierkhofie, parafialny w
£ososinie Górnej oraz cmentarz komu-
nalny w Limanowej. Do nich trzeba
dodaæ jeszcze cmentarze powsta³e po
grasuj¹cych zarazach morowych w Li-
manowej i okolicy. Jest ich kilka, ale o
nich napiszê w innym miejscu.

Cmentarz parafialny, zwany popu-
larnie pod Siwym Brzegiem, jest wa¿-
n¹ nekropol¹ z istotnymi pochówkami
i nagrobkami ludzi zwi¹zanych z na-
szym miastem. Niew¹tpliwie jest naj-
starsz¹ nekropol¹ w mie�cie, bowiem
stary cmentarz przyko�cielny, przed
przyst¹pieniem do budowy nowego
ko�cio³a limanowskiego, ekshumowa-
no i przeniesiono. £¹cznikiem miêdzy
starym a nowym cmentarzem s¹ na
pewno krypty grobowe [ks. Kazimie-
rza £azarskiego (1858-1944) i ks. bpa
Piotra L. Bednarczyka (1914-2001)]

oraz wiele wspania³ych tablic
epitafijnych i pami¹tkowych
w podcieniach limanowskiej
bazyliki, które przypominaj¹
nam o tym, ¿e kiedy� tutaj
grzebano zmar³ych.

A jak dosz³o do powsta-
nia nowego parafialnego cmentarza li-
manowskiego? Otó¿, w my�l zarz¹dzeñ
w³adz austriackich z 12 VII 1788 r.
cmentarze [znajduj¹ce siê przy ko�cio-
³ach] nale¿a³o umiejscowiæ poza obrê-
bem miasta, by uchroniæ siê o od wszel-
kiej zarazy, cholery, d¿umy czyli czar-
nej �mierci. Do owego zarz¹dzenia za-
stosowa³ siê ks. Szczepan Duszyñski
(1737-1803), który na prze³omie 1799/
1800 postara³ siê o plac pod nowe li-
manowskie Campo Santo poza mia-
stem przy dzisiejszej ulicy Szwedzkiej
i wybudowa³ tu jeszcze przed oddaniem
cmentarza w 1799 r. drewnian¹ kapli-
cê p.w. �w. Krzy¿a, uzyskuj¹c dla niej
przywilej celebracji Mszy �w. Owa
kaplica zmursza³a, tote¿ nowy pro-
boszcz ks. Jan Duszyñski (1774-1837)
wystawi³ now¹ kaplicê jeszcze przed
rokiem 1832. Kolejny proboszcz ks.
Jan Warpêcha (1806-1877) wybudowa³
tu w 1859 r. ossarium czyli kostnicê.

Tak wiêc ok. 1860 r. w parafii by³y
czynne dwa cmentarze: przyko�cielny
i nowy - poza miastem. Ten przyko-
�cielny definitywnie zamkniêto z przy-
byciem ks. Kazimierza £azarskiego,
który od 6 VII 1889 by³ administrato-
rem, a od 11 XI 1890 proboszczem li-
manowskim. Wybudowa³ on tutaj w
1894 r. now¹ obszern¹ kaplicê pod
wspomnianym wezwaniem, do której
wyposa¿enie wykonywa³ Szymon
[Wroñski] vel Wrona (poleg³ na fron-
cie w³oskim w 1916 r.).

Fot. F. Natanek

Fot. D. Ociepka

il. 1
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Cmentarz parafialny przy
obecnej ulicy Szwedzkiej jest
nekropol¹ star¹, licz¹c¹ ponad
200 lat i posiadaj¹c¹ wiele cen-
nych nagrobków. Mo¿na tu wy-
ró¿niæ szereg ich typów. Jeden z
najstarszych i najpopularniej-
szych - obelisk (s³up zwê¿aj¹cy
siê ku górze i �ciêty piramidalnie
zwi¹zany pierwotnie z kultem
solarnym a w czasach chrze�ci-
jañskich symbolizuj¹cy Zmar-
twychwsta³ego Chrystusa),
ustawiony jest na mogi³ach: �p.
Dudziaków, Malawskich, Sitow-
skich, Wójcików, C.K Pocztmistrza
W³adys³awa Przeworskiego (1857-
1896), ks. Jana Szaflarskiego (1839-
1911), i innych [il. 1]. Nagrobki te
wykonywano w warsztatach krakow-
skich, m.in. przez s³ynnego Edwar-
da Stehlika (1825-1888), Franciszka
M. Fischera (1851-1895), a tak¿e w
Bielsku przez Grögera.

Czêsto na grobowcach typu now-
szego ustawiana bywa³a Pieta, w tym
tak¿e Pieta Limanowska (np. na gro-
bowcu rodziny Bednarczyków) [il. 2].
W ramach tak pojêtego nagrobka wy-
stêpuj¹ kamienne czy te¿ marmuro-
we p³yty z g³ow¹ Matki Boskiej Bo-
lesnej (np. na nagrobku Krysi Garn-
carz), Chrystusa, Chrystusa i Matki
Bo¿ej (nagrobek Anny i Walentego
Gawronów), a tak¿e Chrystusa Fra-
sobliwego [il. 3] oraz inne.

Napotkaæ tu mo¿na tak¿e stary
typ nagrobka antycznego, tak popu-
larny w Polsce w okresie klasycyzmu,
a w Limanowej tak¿e w okresie miê-
dzywojennym. Jest to z³amana kolum-
na (symbolizuj¹ca z³amane ¿ycie),
ustawiona na kamiennym rustykal-
nym cokole z tablic¹ epitafijn¹ oraz
inskrypcj¹ i draperi¹, zwieñczon¹ g³o-
w¹ anio³ka i znakiem krzy¿a na ko-
lumnie, które razem �wiadcz¹ o chrze-
�cijañskim charakterze nagrobka (np.
nagrobek m³odo zmar³ej w wieku 27
lat w roku 1934 Anieli z Joñców Bo-
rysiukowej - prof. gimnazjum w Brze-
�ciu nad Bugiem) [il. 4].

Do archaicznego typu zaliczy-
my nagrobek w formie pulpitowej
p³yty ze zwojem �papirusu� i in-
skrypcj¹ na nim, lub krzy¿em, usta-
wionym na pulpicie wzbogaconym
motywem kwiatowym [il. 5]. Piêk-
na, alabastrowa rze�ba Smutek

(w konwencji romantycznego
klasycyzmu) stoi na nagrobku
rodziny £yszczarzy, nie opodal
wej�cia na cmentarz [il. 6].

Do antycznego typu na-
grobka zaliczymy nagrobek w
formie klasycznej tumby (np.
sarkofag Wiktoryi Zubrzyckiej
(1838-1905) - farmaceutki, cór-
ki burmistrza). Jest on przystro-
jony u do³u wieñcami - festona-
mi. Inne s¹ ozdabiane chrze�ci-
jañskimi emblematami (�wiecy,
krzy¿a, kielicha i hostii). Takie

emblematy zawiera te¿ nagrobek ks.
dr Ludwika Kowalskiego (1901-
1983) - zacnego i wielce zas³u¿onego
proboszcza limanowskiego). Jeszcze
inny typ (z krzy¿em oraz hosti¹ i kie-
lichem) reprezentuje skromny grób
ksiêdza Ignacego Zonia (1915-1967)
- kap³ana, katechety przez szereg lat
pracuj¹cego w ko�ciele �w. Jakuba w
Szczecinie.

Nie ma na cmentarzu nagrob-
ka, który by nie by³ naznaczony zna-
kiem krzy¿a, bowiem krzy¿ jest go-
d³em chrze�cijañskim - znakiem ¿y-
ciowego cierpienia, ale przede
wszystkim zwyciêstwa ¿ycia nad
�mierci¹ i zmartwychwstania, a tak-
¿e pojednania, przebaczenia, nawró-
cenia, jedno�ci i mi³o�ci, bo w krzy-
¿u mi³o�ci nauka. Tote¿ najwiêcej
jest grobów z krzy¿em jako central-
nym elementem kompozycyjnym
(np. nagrobek Czajów). Krzy¿, z
którego wy³ania siê drugi krzy¿ sta-
nowi le¿¹c¹, pulpitow¹ p³ytê na-
grobn¹ z nagrobka Eleonory Mater-
niak (1890-1971) [il. 7]. Krzy¿ wy-
rastaj¹cy z p³yty epitafijnej (nagro-
bek Kazimierza Pilarskiego) lub w
otoczeniu p³yt epitafijnych (np. w
formie zapisanych otwartych ksi¹-
¿ek, które czasem maj¹ formê piê-
cioboku (nagrobek rodziny Szew-
czyków), a czêsto przypominaj¹ce-
go skrzyde³ka anio³a (np. nagrobek
Urszuli Kowalczyk i Katarzyny Bie-
da) [il. 8]. Krzy¿ z wieñcem lauro-
wym na nagrobku ludzi zas³u¿onych
(np. Ró¿y Paszkowskiej z Ga³ziñ-
skich) [il. 9]. Jest on starym archaicz-
nym typem nagrobka cmentarnego
(kultura antyczna ³¹czy siê tu z trady-
cj¹ chrze�cijañsk¹). Czasem takie
krzy¿e wzbogaca postaæ Chrystusa, lub
G³owa Chrystusa (nagrobek Wojsów),

il. 2

il. 3

il. 4
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a p³yty epitafijne antyczne elementy
zdobnicze: ga³¹zka palmy, li�æ, wieniec
laurowy (nagrobek Marii Fr¹czek i
Marii Polrol). Mamy te¿ ciekaw¹ ru-
stykaln¹ formê krzy¿a, nawi¹zuj¹c¹ do
starych brzozowych krzy¿y (nagrobek
Antoniego Dêbskiego i jego wnuka
Stasia Króla) [il. 10]. Spotkaæ mo¿na
tak¿e stare ¿eliwne krzy¿e z czasów
austriackich.

Zdarzaj¹ siê nagrobki zwieñczo-
ne krzy¿em maltañskim, lub zbli¿onym
doñ (np. nagrobek Kazimierza Kamiñ-
skiego (1882-1954), a tak¿e grobowiec
rodziny Bro¿ków, w którym spoczywa
malarz Maksymilian Bro¿ek (1897-
1977). Jeszcze innym typem jest nagro-
bek w formie kamiennego postumentu
(w nim tablica epitafijna) oprofilowa-
nego, d�wigaj¹cego krzy¿ nierzadko
sporych rozmiarów (np. nagrobek ro-
dziny Dudków). Postument ujmuj¹ cza-
sem sp³ywy (nagrobek Kondrów, Le-
sieckich), czasem s³upki-pacho³ki, �ciê-
te piramidalnie (np. nagrobek Ignace-
go Sowy, Jana Pietrygi, Skrzekutów).

Grobowiec, w którym spoczywa-
j¹ doczesne szcz¹tki ksiê¿y, przewa¿-
nie proboszczów zas³u¿onych dla tego
miasta wieñczy sporych rozmiarów
rze�ba Chrystusa Zmartwychwsta³ego
(dzie³o Bogdany i Anatola Drwalów -
artystów z Tarnowa) [il. 11]. Podob-
n¹, lecz mniejszych rozmiarów rze�-
bê znajdziemy na grobie ks. dr Ludwi-
ka Kowalskiego.

W jakim� stopniu przetworze-
niem formy kamiennej kapliczki przy-
dro¿nej jest nagrobek Jana i Reginy
Rysiów. Na dwustopniowym postu-
mencie stoi graniastos³up, o podstawie
prostok¹ta, zwieñczony form¹, przy-
pominaj¹c¹ bochen chleba lub podusz-
kê, z której wyrasta krzy¿ [il. 12].

Godnymi uwagi pomnikami na
limanowskim cmentarzu s¹ nagrobki
w formie aediculi (frontonu �wi¹tyn-
ki) z nisz¹ po�rodku, mieszcz¹c¹ po-
s¹g MBo¿ej i adoruj¹cych j¹ anio³ów
(nagrobek Florków) [il. 13] czy te¿
Piety (nagrobek rodziny Wronów) [il.
14]. Jej uproszczon¹ form¹, pozba-
wion¹ partii bocznych, jest aedicula
zamkniêta ³ukiem pó³kolistym (³u-
kiem falistym nagrobek rodziny
Abramów, ³ukiem ostrym nagrobek
Jana Rusina, nagrobek rodziny Za-
czyñskich); wszystkie s¹ zwieñczo-
ne krzy¿em [il. 15].

il. 5

il. 6

il. 7

il. 8

il. 9

il. 10

il. 11
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Zamo¿ne rody stawia³y dla swo-
ich krewnych grobowce. Te najstarsze
maj¹ formy klasycystyczne wzbogaco-
ne kolumienkami, a czêsto zamkniête
schodkowat¹ attyk¹, w której mie�ci siê
inskrypcja, a nad ni¹ wieñcz¹cy krzy¿
(np. grobowiec rodziny K¹dzio³ków).

Najbardziej szlachetne nagrobki
maj¹ formê prost¹: Jest ni¹ marmuro-
wa p³yta z wyrytym nazwiskiem [np.
nagrobek Marcelego Bursztyna (1876-
1933), zas³u¿onego dla Limanowej
burmistrza z czasów miêdzywojen-
nych, Wincentego Gawrona (1908-
1991), s³awnego malarza i wielkiego
patrioty], lub p³yta z na³o¿onymi na-
zwiskami z odlanych (w br¹zie lub in-
nym kruszcu) liter (nagrobek Stani-
szów) [il. 16].

Czêsto prosty nagrobek zawiera
p³ytê epitafijn¹ z delikatnym ornamen-
tem (nagrobek Kaimów). Godn¹ zale-
cenia form¹ nagrobka jest prosty g³az
kamienny z na³o¿on¹ tablic¹ epitafijn¹
(nagrobek Wondrów, Marcina Semika,
in¿. W³adys³awa Bochenka). Do szla-
chetnych lecz skromnych nale¿¹ te¿
groby ofiar II wojny �wiatowej.

Do miejscowych kamieniarzy-
rze�biarzy, którzy odkuwali nagrobki
znajduj¹ce siê na limanowskim cmen-
tarzu, nale¿eli: W³adys³aw Wondra
(1886-1962), Walenty P³awecki (1909-
1986) - kamieniarz, którego dzie³em
m.in. jest kilkadziesi¹t pomników na
cmentarzu parafialnym. Wojciech Za-
czyñski (1911-1982), a tak¿e rodzina
utalentowanych kamieniarzy Abramów.

Nagrobki pe³ni¹ wa¿n¹ funkcjê,
informuj¹ o zmar³ym, o datach jego
¿ycia, czêsto o jego stanowisku czy za-
wodzie, przypominaj¹ o potrzebie mo-
dlitwy i o ni¹ prosz¹. A jakie pro�by
czytamy na nagrobkach? S¹ to pro�by
o Zdrowa� Maryjo, o westchnienie do
Boga, o pokój ich dusz. S¹ to konkret-
ne wezwania: Matko Bolesna prowad�
go, j¹ do Boga, Cze�æ jego pamiêci,
Bo¿e b¹d� mi³o�ciw, Bo¿e zbaw jego
duszê, a tak¿e Jezu Ufam Tobie! Oprócz
tego mo¿na przeczytaæ sentencje w ro-
dzaju: Bolesne by³o nasze rozstanie,
lecz taka by³a wola Twoja Panie. Kto
w sercu swoich mi³ych mieszka, nie
umar³. Spieszmy siê kochaæ ludzi, tak
szybko odchodz¹. Odesz³a� od nas, ale
pozosta³a� w pamiêci do �mierci. Na
nagrobku Ludwiki Iwaszkiewiczowej
(1880-1946) czytamy: Zawsze uczy³a

mi³o�ci Boga, Polski i Bli�nich. Czy¿
nie jest to piêkne �wiadectwo ¿ycia?
S¹ te¿ serdeczne wierszyki w rodzaju:
Bóg ciê zabra³ dla twej chwa³y a nam
¿al i ból zosta³y. Najczê�ciej jednak
spotykamy wyra¿one ¿yczenia modli-
tewne o wieczny duszy spokój. Id¹c za
tymi wskazaniami naszych limanow-
skich krewnych zmar³ych mówmy te-
raz, w roku Pañskim 2001: Niech wszy-
scy zmarli spoczywaj¹ w pokoju wiecz-
nym, a za poetk¹ dopowiadamy:

...Pro�cie wy Boga o takie mogi³y,
Które ³ez nie chc¹, ni skarg, ni ¿a³o�ci,
Lecz daj¹ sercom moc czynu, zdrój si³y
Na dzieñ przysz³o�ci...

(Na cmentarzu - M. Konopnicka)

Nagrobki s¹ archiwaln¹ ksiêg¹
zapisan¹ d³utem i rylcem, podtrzymu-
j¹c¹ pamiêæ o najbli¿szych, na których
mo¿na wyczytaæ dzieje lokalnej spo-
³eczno�ci. A jak bogate bêd¹ te dzieje
[pamiêci¹ wygrzebane ca³e pokolenia]
zale¿eæ bêdzie i od nas, od naszej wra¿-
liwo�ci, odpowiedzialno�ci i troski o
nasze limanowskie nekropole.

Tekst: Józef Szymon Wroñski
Fotografie: Zbigniew Dutka

il. 12

il. 13

il. 15

il. 14

il. 16
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Portret cz³owieka pracowitego -
cz³owieka od serca

Ma³o jest nazwisk, które w sposób jednoznaczny kojarzy³yby siê z dan¹ osob¹. Tak w³a�nie kojarzy siê
dr Huber. Zawsze z t¹ sam¹ postaci¹, z lekarzem od serca, bo o nasze serce dba najlepiej jak umie i potrafi. Bo
do naszego serca ma serce. Przez d³ugie lata, je¿eli kto� mia³ problem zdrowotny z sercem, wiadomo by³o, ¿e
nale¿y udaæ siê do Szczyrzyca, do dr Hubera. Wiadomym by³o, ¿e tam znajdzie skuteczn¹ pomoc, fachow¹
opiekê a i re¿im wojskowy dla �palaczy�, absolutny zakaz palenia papierosów, co niejednemu wysz³o tylko na
zdrowie. Dr Huber by³ postrzegany jako �swój ch³op� co to mówi³ konkretnie, leczy³ skutecznie, a jak sam
przyznaje poza gabinetem lekarskim u¿ywa nie zawsze jêzyka literackiego. Ale co w ustach jednego jest wul-
garyzmem w Jego - swoistym znakiem, przecinkiem interpunkcyjnym.

Urodzony 24. 04. 1938 we wsi
Rudze k. Zatora (okolice Wadowic-
O�wiêcimia) w rodzinie wiejskiej,
gdzie z dwóch zdolnych braci, z powo-
du braku pieniêdzy, tylko jemu uda³o
siê skoñczyæ studia. We Wroc³awiu
ukoñczy³ Akademiê Medyczn¹ uzysku-
j¹c dyplom - tytu³ lekarza w 1963r. Sta¿
przeddyplomowy i podyplomowy od-
bywa w szpitalu powiatowym w Wa-
dowicach na oddziale wewnêtrznym.
Tam te¿ zrobi³ w roku 1967 I stopieñ
specjalizacji w zakresie chorób we-
wnêtrznych. Na krótko przenosi siê do
Strzelc Opolskich. A od 2 stycznia
1970r. zostaje zatrudniony przez dr Jó-
zefa Bugaja w Szczyrzycu. Prowadzi
filiê limanowskiego oddzia³u we-
wnêtrznego i O�rodek Zdrowia w
Skrzydlnej. Modernizuje licz¹cy 30
³ó¿ek oddzia³ dla przewlekle chorych,

powiêkszaj¹c ilo�æ miejsc. W
miêdzyczasie w roku 1971 robi II
stopieñ specjalizacji z interny, a
filia zostaje przekszta³cona w II
oddzia³ wewnêtrzny, dr Józef
Huber zostaje jego ordynatorem
nieprzerwanie od 1972r. do roku
1994. W 1975 uzyskuje tytu³ dok-
tora nauk medycznych. W 1981r.
robi podspecjalno�æ w zakresie
kardiologii. W roku 1994 - wy-
grywa konkurs i zostaje powo³a-
ny na stanowisko ordynatora od-
dzia³u wewnêtrznego w Limano-
wej.  Wielu pacjentów odetchnê-
³o wówczas z ulg¹. Do dobrego
doktora i specjalisty zrobi³o siê po
prostu bli¿ej. I znowu remontuje
oddzia³, doposa¿a w sprzêt do
badañ Holtera, ergometr, defibry-
lator. Czê�æ sprzêtu dostaje z fun-

duszy centralnych w ramach programu
�Ochrona Serca�, natomiast niski koszt
remontu zawdziêcza sponsorom. Po-
cz¹wszy od wójta z Tymbarku Stani-
s³awa Pachowicza, poprzez Bronis³a-
wa Smolenia, Eugeniu-
sza Wojaka, Pani¹ Irenê
Szumañsk¹ i wielu wie-
lu innych. Sam przy-
wióz³ z domu czê�æ p³y-
tek ceramicznych, arma-
turê i kabinê, bo oddzia³
to drugi dom tak samo
bliski sercu. Ani jednej
z³otówki nie dosta³ od
dyrektora szpitala. Re-
mont Jego oddzia³u za-
mkn¹³ siê w granicach
niewiele ponad 100 tys.
z³., w tym czasie prze-
prowadzano remont

chirurgii na V piêtrze, którego koszt by³
kilkakrotnie wy¿szy. W roku 2001 po-
nownie wygrywa konkurs na ordynato-
ra tego¿ oddzia³u, uzyskuj¹c 7 z 8-miu
g³osów cz³onków komisji konkursowej.

W dniu 27 lutego 2001 zostaje
podpisana umowa pomiêdzy dr Józe-
fem Huberem a Szpitalem Powiato-
wym w Limanowej reprezentowanym
przez pe³ni¹cego obowi¹zki dyr. Win-
centego Tokarczyka. ¯ycie toczy³o siê
dalej pomiêdzy oddzia³em i poradni¹,
po�ród oko³o 6 tysiêcy pacjentów rocz-
nie. Dziêki temu, ¿e Jego diagnozy s¹
trafne a takie uznane s³awy kardiolo-
giczne jak prof. Dziatkowiak. prof. Sa-
dowski, prof. Dubiel traktuj¹ Go po ko-
le¿eñsku i z uznaniem (o czym �wiad-
czy bogata korespondencja), pacjenci
z Limanowej s¹ przyjmowani w klini-
kach krakowskich na telefon.

Rocznie wysy³a do Krakowa jak np.
ju¿ w tym roku ok. 50 pacjentów na opera-
cjê serca, na operacje zastawkowe, na by-
passy plastyka naczyñ wieñcowych, oko-
³o 200 - 300 rocznie na koronarografiê.

Doktor Józef Huber z wnuczk¹ Evon.

W gronie rodzinnym.
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Nie zapomina o kszta³ceniu persone-
lu, obecnie czworo lekarzy jest na sta-
¿ach w klinikach. A¿ do 28 sierpnia
br. jak mówi p. Ordynator by³ to bar-
dzo dobry okres w Jego ¿yciu zawodo-
wym. Nic nie wskazywa³o na to, nie by³o
¿adnych przes³anek sugeruj¹cych nieza-
dowolenie dyrektora szpitala z pracy or-
dynatora. Do dnia 28 sierpnia 2001r., kie-
dy to p. o dyr. Wincenty Tokarczyk na
pi�mie poinformowa³ dr Józefa Hubera o
rozwi¹zaniu z nim umowy o pracê z dwu-
tygodniowym terminem wypowiedzenia.
(O fakcie tym szerzej informowali�my
Czytelników w poprzednim numerze).
Niewiele jest zwolnieñ, a to jest bodaj¿e
jedyne, które spowodowa³o tak¹ reak-
cjê spo³eczeñstwa. Nast¹pi³o �pospolite
ruszenie� w obronie dr Józefa Hubera.
Zbulwersowane g³osy odezwa³y siê ze-
wsz¹d, pocz¹wszy od rodzimych insty-
tucji, zwi¹zków zawodowych, pracow-
niczych, po opinie Rady Lekarskiej w
Krakowie oraz Departament Prawny w
Ministerstwie Zdrowia w Warszawie.
Szokuj¹ca jest arogancja i styl w³adzy
dyrekcji szpitala. Oburzenie jest s³uszne,
w dobie gdy ludzie pozbawiani s¹ pracy
z dnia na dzieñ, z powodów ekonomicz-
nych mo¿e doj�æ jeszcze wielce enigma-
tyczny powód jak utrata zaufania u p. o
dyrektora szpitala lub brak przydatno�ci
np. lekarz nieprzydatny w szpitalu. Jak
siê czu³ dr Huber otrzymuj¹c takie zwol-
nienie po 30 latach pracy w tym szpita-
lu? W odpowiedzi na to pytanie dr Hu-
berowi zakrêci³y siê ³zy w oczach �Ile¿
nocy nieprzespanych, ile ³ez wylanych
przez ¿onê, biedulka rozchorowa³a siê
na wrzody ¿o³¹dka� - mówi. �Zabo-
la³o, ¿e 28 letni dyrektor ocenia moje
kwalifikacje, 38 letni¹ pracê, wyrzuca
mnie, bo jestem nieprzydatny�. Czy w
pierwszym odruchu nie chcia³ Pan
odej�æ? �Mo¿e dla mnie by³oby le-
piej, gdybym wróci³ do Szczyrzyca.
Nie ci¹ga³bym siê po s¹dach. Pacjen-
ci jak ju¿ bywa³o poszliby za mn¹,
ale nie, nie obrazi³em siê, tutaj ¿yjê,
tu czujê siê potrzebny. Tutaj pacjen-
ci maj¹ do mnie zaufanie, lubi¹ mnie.
To daje siê odczuæ. Leczê moich ko-
legów lekarzy z tego szpitala co jest
dowodem najwy¿szego zaufania. Tutaj
czujê siê lubiany przez personel, mo¿e
z ma³ymi wyj¹tkami.� Jednocze�nie z
wielk¹ pokor¹ przyznaje, ¿e �nie czu-
jê siê niezast¹piony, co to, to nie. Gdy-
by mnie tu nie by³o, to nie znaczy,

s³u¿bowych, brak jakichkolwiek za-
strze¿eñ ze strony zwierzchników przez
ca³y okres zatrudnienia, zaanga¿owa-
nie w pracê zawodow¹ a nadto oko-
liczno�ci w jakich dokonano wypo-
wiedzenia umowy o pracê wieloletnie-
mu, wzorowo ocenianemu pracowniko-
wi bez ¿adnego konkretnego uzasadnie-
nia... stwierdziæ nale¿y, ¿e strona pozwa-
na (szpital) dopu�ci³a siê nadu¿ycia pra-
wa. Zgodnie z tre�ci¹ art. 8 KP nie mo¿na
czyniæ ze swego prawa u¿ytku, który
by³by sprzeczny ze spo³eczno - gospo-
darczym przeznaczeniem tego prawa
lub zasadami wspó³¿ycia spo³eczne-
go...�. Wyrok nie jest prawomocny.

W obronie doktora Józefa Hubera
stanê³o wielu ludzi, a przede wszystkim
prawo. Tylko dla dyrektora Wincentego
Tokarczyka, który, jak powiedzia³ w jed-
nym z wywiadów, �zosta³a naruszona w
pewnym sensie �wiêto�æ�. Prawa i �wiêto-
�ci nie nale¿y naruszaæ. A skoro jeste�my
przy tym, to �kto mieczem wojuje, ten...�

Koñcz¹c chcia³abym przytoczyæ
powiedzenie mojej dawnej profesor, któ-
ra, ucz¹c nas m¹dro�ci ¿yciowych, nie
zawsze pos³ugiwa³a siê literackim jêzy-
kiem. Otó¿ profesor M¹czkowa-Rataj (tak,
tak wnuczka marsza³ka Macieja Rataja)
mawia³a, ¿e niewa¿ne kto w co wdepnie,
wa¿ne jak z tego wyjdzie. Có¿, mo¿e siê
zdarzyæ, ¿e dla niektórych wyj�cie (tylne
ze szpitala) bêdzie tylko jedno. Ale czy
wówczas nast¹pi �pospolite ruszenie�?

W imieniu redakcji oraz w³asnym
¿yczê panu dr Józefowi Huberowi samych
s³onecznych dni oraz dziêkujê za po�wie-
cony czas i rozmowê.

Alicja Kulma

¿e pacjenci by umierali, kto� kiedy�
musi mnie zast¹piæ. Ja mam ponad 63
lata i ta kadencja jest moj¹ ostatni¹.
Kiedy w tym roku dosta³em nominacjê
na ordynatora ucieszy³em siê. Wydawa-
³o mi siê, ¿e bêdzie to ukoronowaniem
mojej kariery zawodowej. Niestety sta³o
siê inaczej. Bêdzie to smutniejszy okres
mojego ¿ycia. Bêdê stara³ siê o tym
wszystkim zapomnieæ. Chcê ¿eby po-
zwolono mi spokojnie leczyæ ludzi�.

Dr Huber z³o¿y³ odwo³anie do S¹du
Rejonowego - S¹du Pracy w Limanowej.
W dniu 14 wrze�nia w S¹dzie Pracy w
obecno�ci licznie zgromadzonych przy-
jació³ dr Józefa Hubera, sêdzia Alicja
Szmyd odczyta³a sentencjê wyroku:

�S¹d Pracy w Limanowej uznaje
wypowiedzenie przez szpital umowy o
pracê doktora Józefa Hubera za bezsku-
teczne i zobowi¹zuje stronê pozwan¹ -
(Szpital Powiatowy w Limanowej) - do
dalszego zatrudnienia doktora Józefa
Hubera na stanowisku Ordynatora od-
dzia³u internistyczno - kardiologicznego
do czasu prawomocnego rozpoznania
sprawy�. W uzasadnieniu wyroku nadto
czytamy:

�...Wypowiedzenia dokonano z na-
ruszeniem przepisów prawa pracy opar-
tego... na zupe³nie nieuzasadnionych
podstawach, co powoduje ra¿¹ce naru-
szenie prawa...� ... �a tak¿e maj¹c na
uwadze wysokie kwalifikacje zawodowe
powoda. Jego kilkudziesiêcioletni¹ prak-
tykê lekarsk¹, w tym na stanowisku ordy-
natora oddzia³u szpitalnego, nienagann¹
ocenê wywi¹zywania siê z obowi¹zków

Doktor Huber z przyjacielem a za razem
wychowankiem doktorem Tomaszem Krupiñ-
skim - obecnym ordynatorem i dyrektorem
Niepublicznego Szpitala w Szczyrzycu.
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Przemoc niejedno ma imiê cz. 3
Niemal codziennie �rodki masowego przekazu przynosz¹ nowe zatrwa¿aj¹ce wiadomo�ci na temat

kolejnych aktów przemocy i okrucieñstwa dokonywanych przez nieletnich. �Bi³y, kopa³y i poni¿a³y...�,
�przypala³y papierosami...�, �zabili dla paru z³otych...� �pobili kijami bejsbolowymi...� - tego rodzaju
doniesienia przera¿aj¹ okrucieñstwem, do jakiego dopuszczaj¹ siê te jeszcze niby dzieci. Gdzie tkwi¹ tego
�ród³a? Jak temu przeciwdzia³aæ? Jak postêpowaæ z trudn¹ m³odzie¿¹? Jak chroniæ spo³eczeñstwo przed
t¹ niezrozumia³¹ fal¹ przemocy?

Na temat tych i podobnych problemów rozmawia³am z pedagogami z trzech limanowskich szkó³ pod-
stawowych i gimnazjów. Nasza rozmowa przebiega³a w oparciu o pytania:

- Czy problem przemocy w rodzime znany jest Pani, je¿eli tak to w czym siê przejawia?
- Z jakich �róde³ dowiaduje siê Pani o przemocy w domach uczniów?
- Czy uzyskane informacje s¹ wystarczaj¹ce do podejmowania dzia³añ w tym zakresie?
- Jakie prawne mo¿liwo�ci rozwi¹zywania tego problemu ma Pani jako pedagog szkolny?
- Czy przemoc(agresja) wystêpuje na terenie szko³y i jaki ma charakter?
- Jakie dzia³ania podejmuje szko³a i pedagog, aby zapobiec lub z³agodziæ problem przemocy, maj¹c przede wszystkim
na uwadze bezpieczeñstwo i ochronê dziecka?

Brzemiê tajemnicy

Problem przemocy w rodzime zna-
ny jest bardzo dobrze wszystkim

paniom. Jest to zarówno przemoc fi-
zyczna jak i psychiczna. �Zg³aszane s¹
przypadki pobicia dzieci, ale tak¿e znê-
canie siê psychiczne, a wiêc przeklina-
nie, wyzywanie, gro¿enie dziecku od-
daniem do domu dziecka� mówi pani
Maria Odziomek - pedagog w Szkole
Podstawowej nr3 i Gimnazjum nr4.

Bardzo trudno jest dotrzeæ do
dziecka krzywdzonego. Jego dramatem
jest to, ¿e najwiêkszym odczuwanym
przez niego zagro¿eniem jest zagro¿e-
nie ze strony najbli¿szych. Ofiary prze-
mocy zwykle odmawiaj¹ rozmowy na
temat przykrych prze¿yæ. Czêsto powo-
dem tego jest ci¹¿¹ce na dziecku �brze-
miê tajemnicy�. Wi¹¿e siê ona z ochro-
n¹ osoby krzywdz¹cej dziecko, która

dba o to, aby sekret rodzinny by³ za-
mkniêty w czterech �cianach. Dzieci
chroni¹ swoich rodziców, bo chc¹ za-
chowaæ ich idealistyczny obraz. Bywa
tak¿e, ¿e bagatelizuj¹ sprawê i pomniej-
szaj¹ doznawane krzywdy, twierdz¹c,
¿e nic siê nie sta³o, ¿e bicie nie bola³o,
¿e nie s³ysza³y poni¿aj¹cych s³ów. Wie-
lokrotnie kieruje nimi strach, wstyd.

�Niejednokrotnie o podejrzeniu
stosowania przemocy informuj¹ na-
uczyciele prowadz¹cy zajêcia. Niepo-
koi ich zachowanie lub wygl¹d dziec-
ka. Takie dzieci poddaje siê wnikliw-
szej obserwacji� - stwierdza pani Ma³-
gorzata Witkowska - pedagog Szko³y
Podstawowej nr4 i Gimnazjum nr2.
�Staramy siê w pierwszej kolejno�ci
rozmawiaæ z dzieckiem. To nie zawsze
daje zamierzony skutek, poniewa¿ dzie-
ci czêsto boj¹ siê mówiæ o tym, co siê
dzieje w domu. Rozmawiamy tak¿e z

rodzicami pytaj¹c, jak wygl¹da sytu-
acja rodzinna. Po zachowaniu rodzi-
ców, sposobie wypowiedzi mo¿na
przypuszczaæ o ich stosunku do dzieci,
chocia¿ odbywa siê to raczej na p³asz-
czy�nie domniemania. Poniewa¿ jest to
ma³e �rodowisko, wiele informacji o
niew³a�ciwych stosunkach w domu
uzyskujemy od ksiêdza. Czêsto stara-
my siê zasiêgn¹æ opinii osób mieszka-
j¹cych w pobli¿u, ale trudno jest uzy-
skaæ rzeteln¹ informacjê. Ludzie nie
chc¹ siê wtr¹caæ, uwa¿aj¹, ¿e to nie ich
sprawa� - dodaje pani Witkowska. O
tym, ¿e trudno uzyskaæ informacje od
znajomych czy s¹siadów wie tak¿e pani
Biernat - pedagog Szko³y Podstawowej
nrl i Gimnazjum nr1. Jej pomys³em na
kontakt z osobami w trudnych sprawach
s¹ �godziny szczero�ci�. �Dzieci i ro-
dzice wiedz¹, ¿e mog¹ do mnie przyj�æ
z ró¿nymi problemami i ja im pomogê.
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Czêsto osoby, które informuj¹ mnie o
niew³a�ciwych zachowaniach prosz¹ o
anonimowo�æ� - mówi pani pedagog.
Z takich rozmów pani pedagog dowie-
dzia³a siê o kilku przypadkach przemo-
cy w rodzinach swoich uczniów, które
przejawia³y siê zarówno w przemocy
fizycznej - bicie kluczem samochodo-
wym, jak te¿ znêcaniu siê psychicznym,
prowadz¹cym do choroby. Wiele z tych
spraw uda³o siê za³atwiæ pozytywnie.
�Dzieci z tych rodzin dalej pozostaj¹
pod opiek¹. Staramy siê o dotacje z
Opieki Spo³ecznej, dop³acamy do ich
obiadów z Banku Pomocy Dzieciom,
który istnieje na terenie naszej szko³y�
- wyja�nia pani pedagog i dodaje:
�Wspó³pracujê z ró¿nymi instytucjami
dzia³aj¹cymi na terenie miasta - z Ko-
misj¹ do spraw rozwi¹zywania proble-
mów alkoholowych, z Miejskim i
Gminnym O�rodkiem Pomocy Spo-
³ecznej, z Centrum Pomocy Rodzinie�.

W roli osoby zaufanej

�O przemocy fizycznej czêsto dowia-
  dujemy siê z wydzia³u prewencji

policji. Jest ona stosowana najczê�ciej
przez rodziców pod wp³ywem alkoho-
lu. Taka rodzina wpisywana jest do
Niebieskiej Karty Przemocy. Zawiado-
mienie o tym przychodzi do szko³y i
dzieci z takiej rodziny otoczone s¹
szczególn¹ opiek¹ szko³y. Informacje
takie uzyskujemy tak¿e od dzielnico-
wych, a czasami od samych dzieci� -
wyja�nia pani Maria Odziomek. �Ka¿-
da informacja powinna budziæ niepo-
kój i mobilizowaæ wszystkie si³y w celu
pomocy dziecku� - podkre�la.

Podstawow¹ zasad¹ dobrego po-
magania jest uwa¿ne s³uchanie, bez
oceny i komentarzy. Czasem jeste�my
bezsilni w pomaganiu ofiarom przemo-
cy, ale pamiêtajmy, ¿e bardziej rani obo-
jêtno�æ, ni¿ przyznanie siê, ¿e nie po-
trafisz pomóc. W pomocy powinni�my
szanowaæ zasadê ma³ych kroków,
wspólnie szukaæ drobnych, lecz real-
nych posuniêæ. ¯e tak siê dzieje prze-
konuje pani Witkowska: �Czêsto roz-
mawiamy z rodzicami. Próbujemy to
robiæ wielotorowo, nie z³o�liwie, nie
pouczaj¹co, ale raczej na zasadzie dia-
logu i wspólnego szukania rozwi¹zañ�.
Trzeba przecie¿ uwa¿aæ, ¿eby nie ra-
niæ powtórnie. Pani Odziomek widzi
wiele mo¿liwo�ci, ale podkre�la, ¿e

samo rozwi¹zanie problemu nie jest
takie ³atwe. Wskazuje tu na rozmowy
z dzieæmi, z rodzicami, z wychowaw-
cami, nauczycielami i rówie�nikami
dziecka potrzebuj¹cego pomocy, zg³a-
szanie na policjê, a tak¿e bezpo�rednie
zg³aszanie do s¹du oraz kontakty z ku-
ratorem s¹dowym.

Z³ego pocz¹tki

Nikt nie jest szczê�liwy, kiedy w jego
 domu s¹ ³zy i smutek.

Jak podkre�la³y moje rozmówczy-
nie najczê�ciej przemoc dotyczy rodzin
z problemem alkoholowym, tam gdzie
panuje bieda, bezrobocie oraz tych,
gdzie rodzice maj¹ ograniczone prawa
rodzicielskie. Dzieci, które do�wiad-
czy³y braku zainteresowania i ciep³a ze
strony rodziców, maj¹ du¿¹ szansê na
�odreagowanie� tych braków przez
przemoc. Brak jasnych regu³ postêpo-
wania oraz fizyczna przemoc do�wiad-
czona w dzieciñstwie maj¹ zwi¹zek z
pó�niejszym zachowaniem dziecka.
Wszyscy pamiêtamy akcjê reklamow¹
wspomagaj¹c¹ kampaniê �Dzieciñstwo
bez przemocy�. Dziewczynka bij¹ca
swego misia by³a swego rodzaju prze-
strog¹ dla doros³ych. Pokazywa³a bo-
wiem konsekwencje i mechanizm zja-
wiska przemocy oraz jej dziedziczenia.
Takie wychowanie nie uczy dobroci i
wspó³czucia dla innych. Tego rodzaju
dzieciñstwo mo¿e tylko nauczyæ, jak
walczyæ, aby nie byæ g³odnym, nie byæ
bitym. W takim �wiecie dziecka krzyw-
dzonego doro�li s¹ agresorami, a rówie-
�nicy - konkurencj¹ w brutalnym �wie-
cie zaspokajania najprostszych potrzeb.
Dziecko, które jest bite zaczyna wie-
rzyæ, ¿e tak trzeba. Dlatego czêsto za-
chowania z domu przenosi na teren
szko³y.

Przemoc
- towar na sprzeda¿

�W zbiorowo�ci uczniowskiej nie
  mo¿na unikn¹æ wystêpowania

agresji, a czêsto nawet przemocy. Jest
to ró¿nego rodzaju agresja -przezywa-
nie, wymuszanie, gro¿enie, wy�miewa-
nie, ubli¿anie a nawet bicie� - wyja�nia
pani Odziomek. I uzupe³nia: �Najczê-
�ciej ten problem wystêpuje w�ród dzie-
ci, które same doznaj¹ agresji, w my�l
has³a: BICI BIJ¥, OFIARA KATEM�.

Pani pedagog ze Szko³y nrl wspo-
mina tylko jeden przypadek wymusza-
nia, kiedy ofiar¹ by³ kolega z klasy
zmuszany do oddawania �niadañ i
drobnych kwot. Sprawê uda³o siê do-
syæ szybko wyja�niæ. I jeszcze dodaje:
�S¹ sporadyczne przypadki, ¿e kto�
kogo� upchnie, ale zazwyczaj ³agodze-
nie konfliktów odbywa siê na miejscu�.
Pani Witkowska zauwa¿a, ¿e ju¿ pierw-
sze sygna³y niew³a�ciwego zachowa-
nia wykazuj¹ dzieci w m³odszych kla-
sach przez agresywne zabawy, drobne,
ale czêsto powtarzaj¹ce siê z³o�liwo-
�ci. �Natomiast w klasach starszych jest
to przezywanie, parokrotnie zdarzy³o
siê wymuszanie pieniêdzy. Udaje nam
siê wspó³pracowaæ z m³odzie¿¹, która
sama zg³asza takie przypadki i wspól-
nie staramy siê je rozwi¹zywaæ, t³uma-
cz¹c, dlaczego to jest z³e�- mówi pani
pedagog. Wspomina tak¿e o nowym
zjawisku przemocy w gimnazjum -
chrzest pierwszoklasisty. Na szczê�cie
po przeprowadzonych rozmowach
sprawa ucich³a. Ci, którzy to zainicjo-
wali stali siê odpowiedzialni za porz¹dek.

Zanim bêdzie za pó�no

Szko³y staraj¹ siê o stworzenie bez-
po�redniego wsparcia, pozwalaj¹ce-

go na szybk¹ reakcjê w sytuacji zanie-
dbania dziecka.

Pani Ma³gorzata Witkowska mo¿li-
wo�æ ³agodzenia problemu przemocy wi-
dzi w rozmowach z rodzicami. �Nale¿y
t³umaczyæ, ¿e egzekwowanie swoich ro-
dzicielskich praw nie powinno odbywaæ
siê za pomoc¹ si³y. Trzeba u�wiadamiaæ
dziecku co jest dobre, a co z³e, wpajaæ sys-
tem warto�ci przez przyk³ad osobisty. Za-
równo rodzic jak i nauczyciel nie mo¿e
byæ agresywny w stosunku do dziecka�.

W Szkole Podstawowej nr3 i w Gim-
nazjum nr4 w zwi¹zku z ogólnopolsk¹ ak-
cj¹ �Dzieciñstwo bez przemocy� w opar-
ciu o przeprowadzone przez pani¹ peda-
gog badania w�ród uczniów szko³y, zor-
ganizowano pedagogizacjê rodziców
�Agresja jako problem wychowawczy�.
Omawiali go tak¿e wychowawcy ze swo-
imi klasami.

�Problem ten by³ jednym z punk-
tów mierzenia jako�ci pracy wycho-
wawczej szko³y w ubieg³ym roku
szkolnym. W zwi¹zku z tym skierowa-
no ankietê do uczniów klas starszych
szko³y podstawowej i gimnazjum.
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Badania potwierdzi³y wystêpowanie
agresji w szkole i pomog³y sformu³o-
waæ wnioski dotycz¹ce dalszych dzia-
³añ w celu z³agodzenia agresji� - wyja-
�nia pani pedagog.

Buntownicze, a czêsto agresywne
zachowanie m³odzie¿y stanowi ogrom-
ne wyzwanie dla nas doros³ych nauczo-
nych przestrzegania norm ¿ycia w spo-
³eczeñstwie. Zatem pamiêtajmy, ¿e
przemoc  to nie tylko razy powoduj¹ce
siniaki i prêgi, rozbite nosy i podbite
oczy. To tak¿e strach w oczach dziec-
ka, który czêsto trudno dostrzec. Rany
i siniaki znikaj¹, a blizny w pamiêci i
my�leniu pozostaj¹. Daj¹ o sobie znaæ

w pó�niejszym ¿yciu, odzywaj¹ siê na-
gle i s¹ bardzo dokuczliwe. Kszta³tuj¹
¿ycie... A my�li, uczucia i �wiadomo�æ
krzywdy bol¹ bardziej ni¿ rany cia³a.

Ma³gorzata Ociepka

Serdecznie dziêkujê wszystkim pa-
niom za rozmowê i po�wiêcony czas.

¯a³ujê, ¿e nie uda³o mi siê uzyskaæ
informacji od pani pedagog ze Szko³y
Podstawowej nr 2.

Dobry cz³owiek, wzorowy nauczyciel

SERDECZNE OPOWIE�CI

Stanis³ aw Ry�

Gdy mia³ piêæ lat mama zaczê³a go uczyæ tabliczki mno¿enia. Bezsku-
tecznie. Ma³y brzd¹c nie móg³ poj¹æ, ile to mo¿e byæ siedem razy siedem.
Matka za³amywa³a rêce i skar¿y³a siê do ojca: - Józek, Józek, on to siê w
¿yciu nie nauczy tabliczki mno¿enia. Co my bêdziemy robiæ z tym Stasz-
kiem? Kilkana�cie lat pó�niej ten Staszek zosta³ nauczycielem matematy-
ki, wizytatorem w Nowym S¹czu, kierownikiem O�rodka Doskonalenia
Nauczycieli, dzia³aczem ZNP, cz³onkiem Zwi¹zku Matematyków Polskich.

Pana Stanis³awa Rysia, bo o Nim mowa, nie ma w�ród nas od 7 lat.
Zmar³ 15 maja 1994 r. Jednak na Jego grobie ci¹gle pal¹ siê znicze, a ci,
którzy Go znali, mówi¹ o Nim krótko i ciep³o: - Wspania³y nauczyciel,
�wietny matematyk, dobry cz³owiek.

Ma³y szkrab
Stanis³aw Ry� urodzi³ siê 20 stycz-

nia 1934 r. w Mordarce. Do szko³y po-
szed³ w wieku sze�ciu lat. To by³y cza-
sy wojny. Budynek Szko³y Podstawo-
wej nr 1 w Limanowej by³ wówczas
zajêty przez wojska okupanta.

 - Uczyli�my siê w browarze, bo
tam zorganizowano zastêpczo szko³ê.
¯eby jako� ogrzaæ salê lekcyjn¹, trze-
ba by³o przynosiæ drewno na podpa³-
kê. I ten malutki szkrab nosi³ drewno w
tornistrze, a poniewa¿ by³ bardzo prze-
jêty swoj¹ rol¹, w trzydziestostopnio-
we mrozy biega³ z go³¹ g³ow¹ - wspo-
mina pani Albina Dziadoñ siostra Sta-
nis³awa Rysia.

 - W pamiêci utkwi³a mi te¿ pew-
na scena. To musia³ byæ okres koñca
wojny. By³y naloty. Uciekli�my na
Star¹ Wie� do rodziny, ale ojciec zo-
sta³ tu, w starym domu na Mordarce.

I proszê sobie wyobraziæ, ¿e mój brat
w trosce o ojca sam poszed³ przez górê
ze Starej Wsi do Mordarki. Mia³ wtedy
mo¿e 10 lat. Pamiêtam, ¿e my wszyscy
klêczeli�my modl¹c siê, a ten szkrab
bieg³ przez las, przez wzgórze. W pew-
nym momencie nadlecia³ samolot nie-
miecki. Lecia³ tu¿ nad Staszkiem. A on,
chyba niczego nie�wiadom, zacz¹³
Niemcom machaæ. Mo¿e lotnicy zauw-
¿yli, ¿e to tylko ma³y bezbronny ch³o-
piec, a mo¿e dziêki temu, ¿e tak spon-
tanicznie im macha³... Prze¿y³. Ta kru-
szyna dobieg³a do ojca.

Czasy liceum
W 1951 r. �ta kruszyna� ukoñczy-

³a I Liceum Ogólnokszta³c¹ce w Lima-
nowej, zda³a maturê i równocze�nie
kurs pedagogiczny. Zofia Wi�niewska
- Wójtowicz kole¿anka z klasy Stani-
s³awa Rysia pisze we wspomnieniach
o swoim liceum, opublikowanych w
ksiêdze pami¹tkowej wydanej z okazji
50 lat I LO im. W³. Orkana w Limano-
wej: �Z profesorów, którzy szczególnie
dobrze zapisali siê w mojej pamiêci,
chcia³abym wymieniæ Pana Profesora

Józefa Staniszewskiego - wspania³ego
wychowawcê klasy, do której uczêszcza-
³am, Ksiêdza Prof. W³adys³awa Rysia -
oddanego opiekuna m³odzie¿y, Pani¹ Prof.
Eugeniê Natursk¹ - genialn¹ polonistkê,
Pana Prof. Joñczyka - wprowadzaj¹cego
nas w zawi³e prawid³a gramatyczne jêzy-
ka ³aciñskiego. (...) Byli�my w Limanowej
pierwszymi wychowankami Pana Profe-
sora Staniszewskiego. (...) By³ naszym
przyjacielem, sprawiedliwym, choæ wyma-
gaj¹cym pedagogiem. Matematyka jest
trudn¹ dziedzin¹ wiedzy. Nie wszyscy mo-
gli�my sprostaæ wymaganiom Pana Pro-
fesora, nie ka¿dy ma �cis³y umys³, ale eg-
zamin dojrza³o�ci zda³a ca³a klasa.�

Profesor Józef Staniszewski wywie-
ra³ ogromny wp³yw na swoich pod-
opiecznych. Byæ mo¿e to Jego wzorowa
postawa ukszta³towa³a Stanis³awa Rysia
i zadecydowa³a o wyborze dziedziny
wiedzy, której po�wiêci³ ¿ycie.

Niew¹tpliwie czasy liceum musia-
³y byæ mi³ym prze¿yciem i niebanalnym
do�wiadczeniem. Do tej pory klasa Sta-
nis³awa Rysia spotyka siê regularnie co
piêæ lat, choæ na ka¿dym spotkaniu poja-
wia siê ich coraz mniej...
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Wzorowy nauczyciel
Po skoñczeniu szko³y �redniej w 1951

r. Stanis³aw Ry� rozpocz¹³ pracê w Szko-
le Podstawowej nr 1 w Mszanie Dolnej, a
nastêpnie w szkole w Kostrzy, sk¹d zosta³
powo³any do s³u¿by wojskowej. Z wojska
wyszed³ w 1956 r. ze stopniem poruczni-
ka. Wróci³ do Limanowej i podj¹³ pracê w
Szkole Podstawowej nr 1. Dwa lata pó�-
niej o¿eni³ siê z nauczycielk¹ tej szko³y pani¹
Krystyn¹ Szewczyk. Tytu³ magistra ma-
tematyki na Wy¿szej Szkole Pedagogicz-
nej w Rzeszowie uzyska³ w 1976 r. Rów-
nocze�nie z prac¹ nauczycielsk¹ od 1960
r. dzia³a³ w Ognisku Metodycznym w Li-
manowej, potem by³ kierownikiem tego¿
ogniska. Wspólnie z ¿on¹ dozorowa³ bu-
dowê Domu Nauczyciela. Przez 30 lat
bezinteresownie kierowa³ Kas¹ Zapomo-
gowo - Po¿yczkow¹ nauczycieli. W la-
tach 1972 - 91 pracowa³ w O�rodku Do-
skonalenia Zawodowego w Nowym S¹-
czu. Nale¿a³ do Zwi¹zku Matematyków
Polskich. Za liczne osi¹gniêcia i pracowi-
to�æ kilkakrotnie nagradzano go i odzna-
czano m.in. Krzy¿em Kawalerskim Or-
deru Odrodzenia Polski.

 - To by³ cz³owiek niezwykle uczci-
wy, porz¹dny, sumienny, bardzo kole¿eñ-
ski, niesamowicie zdyscyplinowany i
punktualny - wspomina nauczycielka pani
Maria Zaczyñska. - Gdy przysz³am do
�jedynki� by³am m³od¹ dziewczyn¹, ale
Pan Ry� od razu bardzo ¿yczliwie do
mnie podszed³, podobnie jak pan Adam
Skrzekut, czy pani Krysia Rysiowa. To
oni tworzyli mi³¹ atmosferê. Bardzo ba-
³am siê pracy w �jedynce�, ale dziêki
tym ludziom by³o mi w tej szkole
tak dobrze. Pan Ry� to by³ cz³o-
wiek przezacny. Chyba nigdy ni-
komu nie zrobi³ krzywdy. Wymaga³,
by³ surowy, uczniowie siê go bali,
ale przy tym niesamowicie Go lu-
bili. Bardzo troszczy³ siê o losy m³o-
dzie¿y. Pamiêtam, ¿e gdy ju¿ cho-
rowa³, z pani¹ Wand¹ Skrzekut od-
wiedzi³y�my Go w szpitalu. Mówi-
³y�my mu, ¿e na pewno wkrótce
wróci do zdrowia, a on na to: - Co
tam ja, najwa¿niejsze, ¿eby ta m³o-
dzie¿ siê uczy³a. Zawsze tak bar-
dzo by³ za m³odzie¿¹. Ca³e swoje
¿ycie po�wieci³ swoim uczniom. To by³
naprawdê wzorowy, sumienny nauczy-
ciel, którego m³odzie¿ bardzo ceni³a. Sta-
nowi³ wzór nauczyciela. Wzór, który w³a-
�ciwie odchodzi ju¿ w przesz³o�æ.

Cicho przeszed³
przez ¿ycie

Stanis³aw Ry� zmar³ 15 maja 1994
r. - Odwiedzili�my go w niedzielê w szpi-
talu. Mia³ wróciæ do domu nastêpnego
dnia. Na koniec wizyty ca³owa³ mnie po
rêkach, dziêkowa³ mi. Przyjecha³am z
mê¿em do domu a tu czeka³a na nas wia-
domo�æ, ¿e w³a�nie by³ telefon ze szpi-
tala, i¿ �wujcio� zmar³. Mia³ zawa³.

O tym, jak bardzo Stanis³aw Ry�
zas³u¿y³ sobie na miano dobrego cz³o-
wieka i wspania³ego nauczyciela,
�wiadczy³y t³umy, które wziê³y udzia³
w Jego pogrzebie. Przysz³a ca³a Szko-
³a Podstawowa nr 1, m³odzie¿, ludzie,
których uczy³ przed laty.

�To by³ cz³owiek gorliwie oddany
pos³annictwu wychowawcy i nauczycie-
la. (...) Okazywa³ nieustannie pogodê du-
cha i optymizm. Bezpo�redni w rozmo-

wie z lud�mi, ³atwo nawi¹zywa³ z nimi
kontakt, budz¹c zaufanie do siebie. Lu-
dzie odwzajemniali mu siê ¿yczliwo�ci¹
i szacunkiem. Odznacza³ siê osobist¹
skromno�ci¹, nie staraj¹c siê wysuwaæ
swojej osoby na pierwszy plan. By³ wiel-
kim spo³ecznikiem. Z niezwyk³¹ ¿yczli-
wo�ci¹ s³u¿y³ nauczycielom instrukta¿em
i poradnictwem. Serce oddawa³ m³odzie-
¿y� - napisali po �mierci przyjaciela Jego
wspó³pracownicy.

Gar�æ refleksji
 - Pamiêtam, ¿e mój brat pasjami

rozwi¹zywa³ zadania. Kiedy przychodzi-
³o siê do Niego w odwiedziny, mo¿na Go
by³o zastaæ poch³oniêtego rozwi¹zywa-
niem zadañ. To by³a Jego rozrywka, pa-
sja. Równocze�nie bardzo du¿o czyta³. Nie
robi³ b³êdów, bo matematycy zwykle nie
robi¹ b³êdów ortograficznych. Nauka za-
wsze sz³a mu bardzo lekko - wspomina
pani Albina Dziadoñ i dodaje: - To by³
dobry cz³owiek. Matka zawsze stawia³a
Go na pierwszym miejscu. W domu by³
na ka¿de zawo³anie. Zawsze mo¿na by³o
liczyæ na Jego pomoc. Nie powiedzieli-
�my sobie w ¿yciu ani jednego przykrego
s³owa. Nie by³o miêdzy nami ¿adnych
sprzeczek. Staszek zawsze by³ za mn¹ i za
mn¹ obstawa³. Brakuje mi s³ów... To by³
bardzo dobry cz³owiek...

Brakuje s³ów. Te wspomnienia to
przecie¿ tylko nieporêczna próba zamkniê-
cia w zdaniach sze�ædziesiêciu lat ¿ycia
CZ£OWIEKA. Próba z góry skazana na
niepowodzenie. Jak bowiem oddaæ w s³o-
wach to wszystko, co pan Stanis³aw Ry�
zrobi³ podczas swojej ziemskiej wêdrów-

ki? W takich chwilach wiele wa¿-
nych wydarzeñ umyka z pamiêci, jed-
ne trac¹ blask, inne nabieraj¹ nowych
kolorów. Powstaje jednak ogólny
obraz cz³owieka. Moi rozmówcy pro-
szeni o wspomnienia dotycz¹ce Pana
Stanis³awa Rysia, czêsto odpowiada-
li: O czym tu mówiæ? To by³ po pro-
stu dobry cz³owiek. Pani Maria Za-
czyñska próbuje wyja�niæ tê sytuacjê:
- S¹ ludzie, którzy przez ¿ycie id¹
mo¿e bardziej burzliwie. Stanis³aw
Ry� by³ dobry, cichy, spokojny. Tak
przeszed³ przez ¿ycie. O takich lu-

dziach mówi siê najtrudniej.

Jolanta Bugajska
Serdecznie dziêkujê paniom: Albinie

Dziadoñ, Annie Jasicy i Marii Zaczyñskiej za
okazan¹ pomoc w gromadzeniu materia³ów.

W czasie pe³nienia s³u¿by wojskowej - pierwszy
od lewej Stanis³aw Ry�.

Ostatnie spotkanie klasy licealnej z udzia³em p. Stanis³awa Rysia -
pierwszy od lewej w trzecim rzêdzie.
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�ladem mogi³ i pamiêci

Kuropaty - do³y �mierci pod Miñskiem.

Jesieñ zawsze nastraja re-
fleksyjnie, w po�piechu ¿ycia
sk³ania do zatrzymania siê, za-
stanowienia, jest czasem po-
wrotów do przesz³o�ci. Szcze-
gólnie listopad budzi wspo-
mnienia o zmar³ych - tych naj-
bli¿szych i tych, znanych jedy-
nie z kart historii. Co roku o tej
porze odbywamy wiêc podró¿e
�ladem mogi³ i pamiêci.

W tak¹ wêdrówkê - pielgrzymkê
do Katynia, miejsca symbolu ka�ni Po-
laków na �nieludzkiej ziemi�, wyruszy-
³y we wrze�niu br. uczennice klasy
czwartej II LO w Limanowej: Jadwiga
Bugajska i And¿elika Golonka. W tym
roku zosta³y laureatkami Ogólnopolskie-
go Gdyñskiego Konkursu o Zbrodni
Katyñskiej, a ich podró¿ ufundowali jako
nagrodê organizatorzy: Rodziny Katyñ-
skie oraz Wydzia³ Edukacji w Gdyni.
Wraz z 30-osobow¹ grup¹ zwyciêzców,
opiekunami: Prezesem Rodzin Katyñ-
skich w Gdyni p. Andrzejem Spanily,
przedstawicielem wydzia³u Edukacji p.
Kazimierzem Iwaszk¹, nauczycielami
oraz przewodniczk¹ p. Kazimier¹ Lan-
ge, wyjecha³y z Warszawy 15 wrze�nia
br. Pod¹¿my ich �ladem, aby odwiedziæ
drogie sercom polskim miejsca.

W drodze do Katynia
Na trasie pielgrzymki pierwszym

przystankiem by³ Miñsk. Po d³ugiej
je�dzie, przerwanej postojem w Grod-
nie, grupa dotar³a wieczorem do stoli-
cy Bia³orusi. Ranek po�wiêcili uczest-
nicy na zwiedzanie zabytków miasta, a
nastêpnie wyruszyli do Smoleñska. Po
drodze zatrzymali siê na chwilê w Ku-
ropatach - tam znajduj¹ siê do³y �mierci,
w których le¿¹ Polacy, zamordowani z
rozkazu Berii (tego, który by³ przyczy-

n¹ m. in. zbrodni katyñskiej). Nie ma tu
grobów ani cmentarza, w lesie posta-
wiono zaledwie kilka drewnianych krzy-
¿y. Docieraj¹ tam tylko nieliczni, gdy¿
miejsce nie jest oznakowane - jedyny
�lad stanowi tablica z napisem w j. ro-
syjskim.

Cel podró¿y - Cmentarz Katyñski
zosta³ osi¹gniêty wieczorem 16 wrze-
�nia. �Wej�cie tu - wspomina And¿eli-
ka - prowadzi przez Bramê Pokoju,
sk¹d wiod¹ �cie¿ki na cmentarze: pol-
ski i rosyjski. W dalszej czê�ci ³¹czy je
wspólna k³adka. Kilkaset metrów da-
lej stoi dawna willa NKWD.� Central-
ne miejsce polskiej nekropolii zajmuje
tablica, na której wyryto nazwiska pol-
skich oficerów - ofiar zbrodni. Jest ich
tak wiele, ¿e trudno odnale�æ w³a�ci-
we, mimo ¿e s¹ umieszczone w porz¹d-
ku alfabetycznym. Przed tablic¹ wznie-
siono o³tarz, obok którego widaæ ka-
mieñ wêgielny, po�wiêcony przez Ojca
�wiêtego Jana Paw³a II.

Bije dzwon...
Tu w³a�nie, wieczorow¹ por¹ przy

blasku �wiec uczestnicy odprawili Dro-
gê Krzy¿ow¹. �Nabo¿eñstwo to prowa-
dzone �z serca� pozostanie na zawsze
w mej pamiêci� - mówi Jadwiga. Przy
kolejnych stacjach obecni - laureaci
konkursu czytali w³asne utwory poetyc-

Kuropaty - do³y �mierci pod Miñskiem.

Katyñ - Dzwon pamiêci. Obok Jadwiga Bugajska.
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kie po�wiêcone poleg³ym, prezentowali
przemy�lenia i rozwa¿ania, �piewali
pie�ni. I modlili siê gor¹co za dusze
zamordowanych. O pó³nocy, gdy Dro-
ga Krzy¿owa dobieg³a koñca, odezwa³
siê podziemny dzwon, którego g³os ma
przypominaæ o tragedii. �Dzwon bi³,
bi³, tak d³ugo, jakby chcia³ potwierdziæ,
¿e pamiêæ o ofiarach zbrodni katyñskiej
nie zaginie - mówi¹ dziewczêta. Nigdy
jeszcze nie dozna³y�my tak silnego
wzruszenia, takiego u�cisku w sercu.
£zy same nap³ywa³y nam do oczu.�

Nastêpnego dnia - 17 wrze�nia w
rocznicê agresji sowieckiej na Polskê
w 1939 roku, na Cmentarzu Katyñskim
odby³a siê msza �w., prowadzona przez
ks. Piotra z Gdyni. Oprócz uczestników
pielgrzymki i innej grupy z Polski wziê-
li w niej udzia³ przedstawiciele Rodzin
Katyñskich i Polonii. Wszyscy wspo-
minali tragediê poleg³ych, palili znicze,
a dla niektórych obecnych by³a to oka-
zja do odwiedzenia mogi³y przodków
(w�ród laureatów konkursu by³y wnu-
ki i prawnuki zamordowanych). Nie-
stety, na uroczysto�ci zabrak³o przed-
stawicieli polskich w³adz i s³u¿by dy-
plomatycznej.

Odwiedziæ Kresy
i Stare Wilno

Pozosta³¹ czê�æ dnia uczestnicy
wycieczki spêdzili w Smoleñsku, gdzie
z³o¿yli wizytê w polskiej szkole. Jej
uczniowie oczekiwali z niecierpliwo-
�ci¹ go�ci z Polski, a spotkanie z nimi
by³o dowodem, ¿e tam, w ojczy�nie siê
o nich pamiêta. Cieszyli siê wszystkim:
rozmow¹, upominkami - bo by³y na-
miastkami Polski, pytali o polsk¹ szko³ê
i z satysfakcj¹ twierdzili, ¿e jest podob-
na do tej w Smoleñsku. Jadwiga i An-
d¿elika pozna³y równie¿ nauczyciel-
kê - Polkê z pochodzenia, która zosta³a
zmuszona do opuszczenia ojczyzny i
�zes³ana� do Smoleñska. Zanim zaczê-
³a nauczaæ w polskiej szkole, przez lata
stara³a siê nie ulec wynarodowieniu,
podtrzymywa³a polski jêzyk i tradycjê.

Wieczorem grupa dotar³a do Wil-
na, drugiej po Lwowie stolicy polskich
Kresów. Pierwsze kroki skierowali do
Ostrej Bramy - �naj�wiêtszej �wiêto-
�ci� miasta. �Od tego miejsca - mówi
And¿elika - rozpoczyna zwykle zwie-
dzanie grodu prawdziwy Polak�.

�ladów polsko�ci, pami¹tek naszej

kultury jest tu wiele. Dziewczêta zwie-
dzi³y Uniwersytet Wileñski - uczelniê
Mickiewicza, o�rodek dzia³alno�ci fi-
lomatów i filaretów. Rozczarowania
dozna³y w celi Konrada, gdy¿ jej
wspó³czesny wystrój (ró¿owe �ciany,
firanki), nie ma w sobie nic z atmosfe-
ry celi wiêziennej, opisanej w III czê-
�ci �Dziadów�. O wyj¹tkowym charak-
terze miejsca przypomina tylko napis
na tablicy: �Gustavus obit, hic natus est
Conradus.� Obecnie odbywaj¹ siê tu
s³ynne polskie �rody Literackie, wystê-
py, tu przyjmowane s¹ wycieczki.

Wra¿enie wywar³a wêdrówka po
wileñskich ko�cio³ach oraz odwiedzi-
ny Cmentarza na Rossie - najs³ynniej-
szej oprócz Pow¹zek i Cmentarza £y-
czakowskiego we Lwowie polskiej
nekropolii. Tam, przy grobie matki Jó-
zefa Pi³sudskiego, gdzie znajduje siê
równie¿ serce Marsza³ka, dziewczêta
spotka³y Polkê, która, wzruszona wi-
dokiem go�ci z Ojczyzny, deklamowa-
³a wiersze o Komendancie.

Wieczór spêdzili uczestnicy gru-
py w�ród polskich harcerzy. �By³o nie-
zwykle wzruszaj¹ce widzieæ - wspomi-
na Jadwiga - jak kilkuletnie dzieci �pie-
wa³y polskie piosenki: patriotyczne,
¿o³nierskie, góralskie. Zawstydzi³y
nas, bo zna³y o wiele wiêcej zwrotek
�Pierwszej Kadrowej� czy �Przybyli
u³ani..� ni¿ my.�

Wilno by³o ostatnim przystankiem
na drodze pielgrzymki. Po spojrzeniu,
rzuconym na panoramê miasta, nast¹-
pi³ powrót do Polski.

***

Ka¿da podró¿ odciska znak w pa-
miêci. Szczególnie wyprawa za
wschodni¹ granicê, gdzie tyle jest
miejsc przypominaj¹cych �wietno�æ, a
zarazem tragediê Polaków. Po piel-
grzymce do Katynia pozostanie jednak
i trwa³y �lad - ziemia przywieziona
stamt¹d przez dziewczêta zostanie z³o-
¿ona przy Pomniku Legionistów w ³o-
sosiñskim parku.

Niech przypomina.

Ilona Machowicz-Jurowicz

Serdecznie dziêkujê And¿elice i
Jadzi za podzielenie siê wra¿eniami z
pielgrzymki oraz udostêpnienie w³a-
snych zdjêæ.

Katyñ - kamieñ wêgielny. Obok Angelika Golonka.

Katyñ - groby dowódców.

Wilno - spotkanie z polsk¹ m³odzie¿¹ - harcerzami.

Wilno - Cmentarz na Rossie. Przed grobem matki
Józefa Pi³sudskiego.
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Ponad po³owê
wiadomo�ci przeka-

zywanych za po�red-
nictwem radia, telewizji i

codziennej prasy stanowi¹
informacje o tragediach i bulwersuj¹cych opi-
niê publiczn¹ wydarzeniach.

Coraz mniej mówi siê o ludzkiej ¿yczliwo�ci,
wspania³ych inicjatywach, miêdzyludzkiej soli-
darno�ci, godnych na�ladowania postaciach. Tak
jakby to co jest powinno�ci¹ wynikaj¹c¹ z naszych
obowi¹zków by³o tylko wyrzeczeniem i ofiar¹, a
to co normalne stawa³o siê dziwactwem i podle-
ga³o krytyce. Jakby nie staæ nas by³o na gesty bez
wyliczania p³yn¹cych z tego korzy�ci. Dzisiaj, gdy
warto�æ cz³owieka mierzy siê posiadanym maj¹t-
kiem i ilo�ci¹ wyg³oszonych przemówieñ, najbar-
dziej potrzeba nam wiary w cz³owieka, w jego niczym nie
skrêpowane cz³owieczeñstwo.

Dopóki w�ród nas ¿yæ bêd¹ ludzie podejmuj¹cy
godne dzia³ania by�my mogli korzystaæ z ich r¹k, umy-
s³u, uzdolnieñ ¿ycie mieæ bêdzie g³êbszy sens. Jest ich w
naszym �rodowisku wielu, a poznaæ ich mo¿na po �ci-
chym dzia³aniu�. To dziêki takim ludziom zrodzi³a siê
my�l powo³ania stowarzyszenia skupiaj¹cego osoby nie-
pe³nosprawne fizycznie i umys³owo z nastawieniem na
hipoterapiê. Pisali�my o nich w poprzednim numerze

Hipoterapia - s³owo od kilkudzie-
siêciu lat pojawiaj¹ce siê w naszym jê-
zyku, kojarzone z jazd¹ konn¹ i oso-
bami niepe³nosprawnymi. Je�li spoj-
rzeæ na hipoterapiê z perspekty-
wy potrzeb osób niepe³nospraw-
nych istnieje du¿a szansa na za-
spokojenie wielu z nich w trak-
cie zajêæ hipoterapii. Dokonuje
siê to poprzez wielozmys³owe
do�wiadczenia blisko�ci, ruchu
i nawi¹zywanie nowych kon-
taktów w sposób niewerbalny i
przy u¿yciu s³ów, zawi¹zywa-
niu �cis³ego krêgu przyjació³
zatroskanych o podobne spra-
wy dnia codziennego.

Hipoterapia to po³¹czenie
zabawy, terapii, æwiczeñ fizycz-
nych z mo¿liwo�ci¹ nawi¹zywa-
nia nowych wiêzi emocjonal-
nych i spontanicznego okazywania
swoich prze¿yæ. To moment, na który
siê czeka przez kilka dni w tygodniu,
który ma swój sta³y rytua³ i przebieg.

Je�li rozwa¿y siê jak monotonne i wy-
pe³nione cierpieniem s¹ dni dziecka nie-
pe³nosprawnego pozbawionego mo¿li-
wo�ci samodzielnego poruszania siê,

wspólnego przebywania z rówie�nika-
mi, bez mo¿liwo�ci wspó³tworzenia re-
gu³ atrakcyjnej zabawy i czynnego w
niej udzia³u - jazda konna jest jedn¹ z

niewielu dostêpnych dziecku rado�ci.
Hipoterapia jest jedn¹ z nielicznych
form terapii, która akceptowana jest za-
równo przez rodziców jak i dzieci. Jest

to ogromnie wa¿ne  z tego
wzglêdu, ¿e wiele dzieci ma
za sob¹ baga¿ do�wiadczeñ
zwi¹zanych z licznymi poby-
tami w szpitalu, bolesnymi za-
biegami, rehabilitacj¹, które
sprzeczne s¹ z potrzebami i
oczekiwaniami dziecka.

Koñ oddzia³ywuje
przede wszystkim na sferê
doznañ psychicznych dziec-
ka, �zmusza� do wyzbycia
siê lêku przed �du¿ym zwie-
rzêciem�, czyni dziecko od-
powiedzialnym za swój
chód i inne elementy terapii,
a tym samym daje mu oka-

zjê, by poczu³o siê wa¿ne i docenio-
ne. Czêste spotkania ze znanym so-
bie koniem tworz¹ atmosferê �przy-
ja�ni� dziecko-koñ.

�Echa�. Nawi¹zane przez pp. Wojtasów kontakty z fundacj¹
umo¿liwi³y przebadanie kilkunastu osób przez specjalistów
tej fundacji orzekaj¹cych o przydatno�ci hipoterapii w terapii
osób niepe³nosprawnych. To w³a�nie oni skupili wokó³ siebie
grono ¿yczliwych osób, które podjê³y tê inicjatywê i nie zra¿a-
j¹ siê trudno�ciami.

Udostêpnione przez pp Wojtasów czasopisma �Koñ pol-
ski� i materia³y przekazane przez p. prezes Fundacji na Rzecz
Rozwoju Rehabilitacji Konnej Dzieci Niepe³nosprawnych
pomog³y opracowaæ niniejszy artyku³ na temat hipoterapii.

Wspania³y przyjaciel

W stadninie �Konik Polski� pp Bogus³awy i Stanis³awa Wojtasów.

Grupa dzieci niepe³nosprawnych przy koniach. Pierwszy od lewej
Stanis³aw Wojtas w³a�ciciel stadniny �Konik Polski�
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Zajêcia hipoterapii s³u¿¹ miê-
dzy innymi kszta³towaniu wzorców
w³a�ciwego chodu dziêki specyficz-
nym w³a�ciwo�ciom budowy mied-
nicy konia podobnej do budowy
miednicy cz³owieka. Ma to swoje
odzwierciedlenie w zbli¿onych ru-
chach wykonywanych w trakcie
chodu.

Kontakt z koniem wp³ywa tak-
¿e na sferê zmys³ow¹ dziecka na
jego poznawanie za pomoc¹ doty-
ku, wêchu, wzroku i s³uchu.

To wszechstronne oddzia³ywanie na sferê poznawcz¹, ruchow¹ i emocjo-
naln¹ pacjenta odgrywa znacz¹c¹ rolê w leczeniu takich schorzeñ jak mózgowe
pora¿enie dzieciêce, przepuklina mózgowo-rdzeniowa, choroby nerwowo-miê-
�niowe, choroby pochodzenia genetycznego (np. zespó³ Downa), autyzmu, nad-
pobudliwo�ci psychoruchowej, zaburzeñ wzroku.

Wychowanie dziecka niepe³nosprawnego wi¹¿e siê na co dzieñ z du¿¹ niepew-
no�ci¹ i obaw¹ przed gro¿¹cym kalectwem, chorob¹, zwyk³¹ infekcj¹, która w tych
przypadkach mo¿e okazaæ siê powa¿n¹. Nie pozostaje to bez wp³ywu na stosunek
rodziców do nowych, nie znanych jeszcze form terapii. St¹d te¿ wielu rodziców z
obaw¹ odnosi siê do hipoterapii. Ma to swoje uzasadnienie, albowiem istniej¹ przy-
padki, kiedy dziecko nie bêdzie mog³o korzystaæ z tej formy lub bêdzie ona wskaza-
na w minimalnym czasie przy zachowaniu szczególnych �rodków ostro¿no�ci.

Ca³kowite przeciwwskazania zachodz¹ wówczas gdy dziecko nie toleruje przez
d³u¿szy czas obecno�ci konia, jest uczulone na sier�æ lub zapach konia, ma wrodzon¹
³amliwo�æ ko�ci, niestabilno�æ szczytowo-obrotow¹ itp. Nale¿y równie¿ zwróciæ uwagê
na wystêpuj¹ce u dziecka skrzywienie krêgos³upa, ograniczaj¹ce jego ruchowo�æ, cho-
roby stawów, padaczkê. Podstawowym za³o¿eniem hipoterapii jest �nie szkodziæ�.
Zawsze jednak nale¿y rozwa¿yæ tê mo¿liwo�æ i zasiêgn¹æ opinii lekarzy specjalistów,
którzy dokonaj¹ oceny stanu zdrowia dziecka i orzekn¹ o przydatno�ci hipoterapii,  a
tak¿e opracuj¹ program zajêæ dostosowany do indywidualnego przypadku.

Skierowanie od lekarza jest podstaw¹ do objêcia pacjenta zajêciami, bez
którego hipoterapeuta nie mo¿e rozpocz¹æ terapii.

Warunkiem dobrze prowadzonych zajêæ jest odpowiednie przygotowanie
personelu tj. hipoterapeuty.

Ma to byæ osoba wykazuj¹ca predyspozycje do pracy z dzieckiem niepe³nospraw-
nym, która ukoñczy³a co najmniej podstawowy kurs hipoterapii, obejmuj¹cy czê�æ
teoretyczn¹ z zakresu medycyny, rehabilitacji, psychologii, pedagogiki, kultury fizycz-
nej i hipologii oraz kilkudziesiêciogodzinn¹ praktykê. Zajêcia hipoterapii musz¹ byæ
maksymalnie bezpieczne, st¹d obok hipoterapeuty przy koniu znajduje siê równie¿
osoba asekuruj¹ca. Mo¿e ni¹ byæ rodzic, opiekun lub inna osoba, która nie boi siê
konia, potrafi go w³a�ciwie prowadziæ i zatrzymaæ w razie sp³oszenia.

W obrêbie hipoterapii wyró¿nia siê kilka dziedzin oddzia³ywania na pacjenta:
- terapeutyczna jazda konna - gdzie pacjent poddawany jest ruchowi konia w ró¿-
nych pozycjach
- rehabilitacja konna - pacjent wykonuje dodatkowo æwiczenia
- terapia kontaktem z koniem - jest emocjonalnym kontaktem pacjenta z koniem
- wolty¿erka pedagogiczno-terapeutyczna zalecana w przypadku zaburzeñ sensorycz-
no-motorycznych. Mówi¹c o hipoterapii nie sposób pomin¹æ samego konia. Koñ prze-
znaczony do hipoterapii powinien byæ spokojny, wyszkolony, o spokojnym równo-
miernym chodzie, dobrany wielko�ci¹ do pacjenta.

Hipoterapia bez w¹tpienia odgrywa znacz¹c¹ rolê w rehabilitacji osób niepe³no-
sprawnych, ale jej dzia³anie powinno byæ wsparte innymi formami terapii typu zajêcia
logopedyczne, rehabilitacyjne psychologiczno-pedagogiczne itp. Tylko �cis³a wspó³pra-
ca wielu specjalistów mo¿e korzystnie wp³yn¹æ na rozwój dziecka niepe³nosprawnego z
ró¿nymi dysfunkcjami i przynie�æ choæby ma³e efekty, mierzone �du¿ymi krokami�.

Jolanta W¹sowicz

Podczas wizyty nie zabrak³o rów-
nie¿ czasu na naukê; by³y wspólne lek-
cje j. angielskiego, sztuki, WF, zajêcia
w �rodowiskowej Pracowni Informa-
tycznej oraz Szkolnym Studio Fitness.
Przez ca³y czas podkre�lano wiê� miê-
dzy m³odzie¿¹ polsk¹ i angielsk¹, wspól-
ne korzenie i tradycje europejskie.

Temu s³u¿y³y m. in. debata z udzia-
³em w³adz samorz¹dowych: �Polacy
dla Europy, Europejczycy dla Polski -
wczoraj, dzi�, jutro�, wystawa prezen-
tuj¹ca informacje na temat krajów part-
nerskich, kram z pami¹tkami itp.
Uczestników ³¹czy³y wspólne wyciecz-
ki, grilowanie, dyskoteki, zabawy.

Go�cie opu�cili Polskê wzruszeni
przyjêciem; ¿ywi¹ obawê, czy potrafi¹
równie wspaniale podj¹æ polskich przyja-
ció³ u siebie. Pragn¹, �aby to po³¹czenie
miêdzy ich miastami i szko³ami trwa³o.�

***
Do wizyty m³odzie¿y z Piekie³ka

w Wahley Bridge pozosta³o jeszcze
sporo czasu, zaplanowano j¹ w termi-
nie od 18 do 24. 06.2002 roku. Jednak
przygotowania ju¿ trwaj¹. W tym sa-
mym czasie planowana jest wizyta
uczniów tej szko³y w Brachstedt w
Niemczech (obie placówki wspó³pra-
cuj¹ ju¿ od roku).

�Kontakty z m³odzie¿¹ szkó³ eu-
ropejskich s¹ bardzo cenne� - mówi
pani dyrektor Zofia Bulanda. �Przygo-
towuj¹ nasze dzieci do ¿ycia w Zjedno-
czonej Europie, daj¹ mo¿liwo�æ pozna-
nia innych kultur, a przede wszystkim
integruj¹. Mi³o widzieæ, ¿e nasi ucznio-
wie porozumiewaj¹ siê dobrze z euro-
pejskimi rówie�nikami, szkol¹ nie tyl-
ko jêzyk, ale nawi¹zuj¹ przyja�nie.�

Ilona Machowicz-Jurowicz

Projekt spotkania integracyjne-
go zosta³ zrealizowany przy wspar-
ciu Wspólnoty Europejskiej przez
Narodow¹ Agencjê w ramach Pro-
gramu �M³odzie¿�.

Dziêkuj¹ p. dyrektor Z. Bulandzie za udzielo-
ne informacje i przekazane materia³y.

W �Rodzinnej
Europie�

(dokoñczenie ze strony 21)

Ania Frys na koniu.
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Szansa na oczyszczalniê
W numerze 87 �Echa Li-

manowskiego� przedstawili-
�my Czytelnikom propozycjê
Zwi¹zku Limanowian przed-
³o¿on¹ w³adzom naszego mia-
sta maj¹c¹ na celu rozwi¹za-
nie problemu kanalizacji w Li-
manowej.

Nikt nie ¿¹da³ od w³adz
miasta rozwi¹zania problemu
kanalizacji w tym roku lub w

trakcie trwania obecnej kadencji, natomiast Zwi¹zek proponowa³ rozwa¿enie mo¿li-
wo�ci unowocze�nienia limanowskiej kanalizacji z równoczesnym wykorzystaniem
funduszy europejskich przeznaczonych na ochronê �rodowiska w naszym kraju.

Dla Unii Europejskiej ochrona �rodowiska na naszym kontynencie jest spraw¹
priorytetow¹. Wiemy tak¿e, i¿ rozwi¹zanie problemu kanalizacji bêdzie rozwi¹zywane
przez najbli¿sz¹ dekadê.

Nie spodziewali�my siê jednak takiej reakcji, która neguje jakiekolwiek propo-
zycje rozwi¹zania nabrzmia³ego problemu.

Ale po co w³adze naszego miasta mia³yby siê k³opociæ �jak¹� tam� zmian¹
gorszego na lepsze, lepiej niech bêdzie tak jak jest; spokój urzêdników, niezadowo-
lenie du¿ej rzeszy mieszkañców naszego miasta. Byle do koñca kadencji.

Ryszard Kulma

Przedstawiamy pe³n¹ odpowied� Burmistrza Limanowej Leszka Wo�niaka na
z³o¿on¹ propozycjê przez �Zwi¹zek Limanowian�, a dotycz¹c¹ inicjatywy zlokalizowa-
nia oczyszczalni �cieków na terenie by³ego CPN przy ulicy Fabrycznej.

W odpowiedzi na inicjatywê Zwi¹z-
ku Limanowian zlokalizowania na terenie
by³ego CPN przy ul. Fabrycznej oczysz-
czalni �cieków Zarz¹d Miasta Limano-
wa uprzejmie informuje, ¿e nic nie zmu-
sza nas do szukania terenu pod lokaliza-
cjê oczyszczalni �cieków. Obecna oczysz-
czalnia, do modernizacji której przystêpu-
jemy, uzyska³a ostateczn¹ decyzjê o wa-
runkach zabudowy i zagospodarowania
terenu a w chwili obecnej wszczête zo-
sta³o postêpowanie w sprawie udzielenia
pozwolenia wodnoprawnego na odpro-
wadzenie �cieków oczyszczonych z
oczyszczalni po jej modernizacji. Jak z po-
wy¿szego wynika, sukcesywnie pokonu-
jemy kolejne etapy postêpowañ admini-
stracyjnych, przybli¿aj¹cych nas do uzy-
skania pozwolenia budowlanego i rozpo-
czêcia robót. Mimo trudno�ci jakie stwa-
rza nam niesprzyjaj¹ce nastawienie �ro-
dowiska s¹siaduj¹cego z oczyszczalni¹,
jest to na pewno najszybsza droga roz-
wi¹zania problemu oczyszczania �cieków
w naszym mie�cie. Nowa lokalizacja
mo¿e byæ oczywi�cie rozwa¿ana ale nie
jako alternatywa do obecnej, pilnej ko-

nieczno�ci zmodernizowania istniej¹cej
oczyszczalni �cieków.

Do tej pory, terenem CPN intereso-
wano siê w kontek�cie przej�cia kolekto-
rem sanitarnym, który zapewnia³by gra-
witacyjny dop³yw �cieków do oczysz-
czalni. Pozwoli³oby to wyeliminowaæ
pompowniê �cieków przy ul. Lipowej i
odcinek kolektora ci�nieniowego przebie-
gaj¹cego po gruncie prywatnym. Rozwa-
¿ania na ten temat zosta³y zawarte w opra-
cowaniu �Przygotowanie Planu Inwesty-
cyjnego w dziedzinie us³ug wodno -ka-
nalizacyjnych w Gminie Miejskiej Lima-
nowa oraz Programu Rozwoju Instytu-
cjonalnego -Program PHARE Nr: PL
9410 - 01/L001�.

Kilka lat temu z polecenia ówcze-
snego burmistrza miasta Romana Duch-
nika komisja utworzona z pracowników
MZGKiM i Urzêdu Miasta, wykona³a
rekonesans w terenie i rozpozna³a wa-
runki ewentualnego wykonania kolek-
tora, tzw. by-pass. Wnioski komisji by³y
negatywne. Ju¿ na wstêpie budowa ko-
lektora napotyka powa¿ne trudno�ci w
terenie. Jest nim zwarta zabudowa przy

ko�ciele p. w. Stanis³awa Kostki, a na-
stêpnie droga krajowa nr 28 i jej skrzy-
¿owanie z ul. Fabryczn¹ i drog¹ woje-
wódzk¹ Limanowa-Bochnia. Kolejna
w¹tpliwo�æ powodzenia tego przedsiê-
wziêcia pojawi³a siê po miniêciu terenu
CPN, gdzie konfiguracja terenu stwarza
powa¿ne w¹tpliwo�ci uzyskania mini-
malnego spadku kolektora, a co za tym
idzie osi¹gniêcia zasadniczego celu tego
zamiaru. Wizja w terenie mia³a byæ jesz-
cze poparta szczegó³owymi pomiarami
geodezyjnymi, ale szacunkowy koszt
przej�cia po terenie przyko�cielnym i
pokonania drogi krajowej okaza³ siê na
tyle du¿y, ¿e z dalszych prac koncepcyj-
nych zrezygnowano i do wariantu tego
ju¿ nie wracano.

My�l zlokalizowania na terenie by-
³ego CPN oczyszczalni �cieków nie jest
nowa. Jest ona przywo³ywana w toku
procesów odwo³awczych od decyzji po-
jawiaj¹cych siê w tocz¹cych siê postê-
powaniach administracyjnych przez Pana
Jana Dutkê - wyw³aszczonego z nieru-
chomo�ci pod istniej¹c¹ oczyszczalniê i
zdecydowanego przeciwnika jej moder-
nizacji. Interesuj¹c siê t¹ koncepcj¹ nale-
¿y wiedzieæ, ¿e od pomys³u do realizacji
up³ynie wiele czasu.

Nale¿y dokonaæ zmiany planu za-
gospodarowania przestrzennego miasta
z uzgodnieniem przez wojewódzkiego
konserwatora zabytków, zlokalizowaæ
oczyszczalniê w �rodowisku prawomoc-
n¹ decyzj¹ WZiZT, uzyskaæ pozwole-
nie wodnoprawne na odprowadzenie
�cieków oczyszczonych do pot. Sta-
rowiejskiego, a ¿e to jest niemo¿liwe
- doprowadzenie kolektora odprowa-
dzaj¹cego �cieki do istniej¹cego ko-
lektora na dotychczasowej oczyszczal-
ni, nabyæ prawo do dysponowania nie-
ruchomo�ci¹ i uzyskaæ pozwolenie na
budowê, nie licz¹c starañ o uzyskanie
zgody na przej�cia po terenie osób
prywatnych i prawnych oraz przez
drogê krajow¹.

Reasumuj¹c, nale¿y stwierdziæ ¿e
na takie przedsiêwziêcie inwestycyjne
miasta nie staæ, nie tylko w aspekcie fi-
nansowym ale równie¿ w aspekcie up³y-
waj¹cego czasu. Dla oczyszczalni �cie-
ków przy ul. Moczarki pozwolenie wod-
noprawne wygas³o 31. 12. 2000r. Tylko
z tego wzglêdu, ¿e rozpoczêto jej mo-
dernizacjê. Poprzez opracowanie projek-
tu, oczyszczalnia ta uzyska³a ponownie
pozwolenie wodnoprawne, ale tylko na
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czas modernizacji tj. do 30. 06. 2005 r.
Doprowadzenie do uruchomienia nowej
oczyszczalni w innym miejscu w tym
czasie jest ma³o prawdopodobne. Dla-
tego propozycja Zwi¹zku Limanowian
jest propozycj¹ do dyskusji na okolicz-
no�æ tworzenia perspektywicznych pla-
nów zagospodarowania i strategii roz-
woju miasta, natomiast nie jest alterna-
tyw¹ dla rozpoczêtej ju¿ modernizacji
istniej¹cej oczyszczalni.

Limanowscy  arty�ci
w Niemczech

W dniu 16 wrze�nia br. Akademia Wieczorowa w Mannheimer przy wspó³-
pracy polsko-niemieckiej Galerii w Foyer by³a organizatorem wystawy naszych
rodaków p. Aleksandra Majerskiego i p. Wies³awa Mamaka. Otwarcia wernisa¿u
dokona³ dr Gerlinde Kommer, a wprowadzenia przewodnicz¹cy Towarzystwa pol-
sko-niemieckiego Jakob Gander. W folderze wydanym z tej okazji czytamy:

Towarzystwo polsko-niemieckie postawi³o sobie za zadanie pojednanie obu
narodów poprzez mo¿liwie �cis³¹ wspó³pracê z polskimi przyjació³mi. Mottem
tego pojednania jest: �powrót do przesz³o�ci, przypominanie sobie o niej w celu
przygotowania siê na lepsz¹ przysz³o�æ�.

Taki wk³ad powinna osi¹gn¹æ wystawa zapoznaj¹c publiczno�æ w Mannhe-
imer z uczuciami polskich artystów wyra¿onymi w rze�bach i obrazach.

Redakcja

Wnêtrze galerii, w której eksponowane by³y prace artystów z Limanowej.

Folder wydany z okazji wystawy prac Aleksandra
Majerskiego i Wies³awa Mamaka.

Aleksander Majerski przed Galeri¹ w Mannheimer.
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